

## ခိုင်မာမြဲမြံစွာရပ်တည်နိုင်

လောကဏ်တရားများနှင့် တွေ့ကြုံရသော ရဟန္တာအရှင်မြတ် တို့သည် အမျက်ထွက်ခြင်းမရှိ။ သည်းခံ၏။ မြေကြီးကဲ့သို့ လည်းကောင်း၊ တံတိုင်းကြီးကဲ့သို့လည်းကောင်း ခိုင်မာမြဲမြံစွာ ရပ်တည်နိုင်၏။ အရှင်သာရိပုတ္တရာ၏ အမျက်မထွက်၊ သည်းခံခြင်းနှင့် ပြည့်စုံသောစိတ်ကို ရှိခိုးကော်ရေပူဇော်တန်တော့ရာ၏။  
အရဟန္တာဂါ(ဓမ္မပဒ-၉၅)

၁၃၀၅ ခုနှစ်၊ နတ်တော်လပြည့်ကျော် ၁၃ ရက် ၂၀၂၄ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီ ၉ ရက်၊ အင်္ဂါနေ့ အတွဲ (၆၃)၊ အမှတ်(၁၀၀)

### နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ၏ ရှေ့လုပ်ငန်းစဉ် (၅) ရပ်

- ၁။ လွတ်လပ်ပြီးတရားမျှတသော ပါတီစုံဒီမိုကရေစီအထွေထွေရွေးကောက်ပွဲ အောင်မြင်စွာ ကျင်းပနိုင်ရေး ပြည်ထောင်စုတစ်နိုင်ငံလုံး တည်ငြိမ်အေးချမ်း၍ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး အပြည့်အဝရရှိလာအောင် အလေးထားဆောင်ရွက်သွားမည်။
- ၂။ တိုင်ရင်းသားပြည်သူတစ်ရပ်လုံးနှင့် အကျိုးဝင်သော စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးကို အခြေခံသည့် ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများအားမြှင့်တင်၍ နိုင်ငံစီးပွားမြှင့်တင်ရေးနှင့် ပြည်သူ့ထုတ်လုပ်လုံခြုံရေးကို လှုံ့ဆော်ပေးသည့် အခြေခံအဆောက်အအုံများကို အားပေးဆောင်ရွက်သွားမည်။
- ၃။ နိုင်ငံတော်၏ ပကတိအနှစ်သာရဖြစ်သော ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် ရရှိထားသည့် ပြည်တွင်း ငြိမ်းချမ်းရေးရလဒ်များ တည်ငြိမ်မှုရှိစေရေးအတွက် (NCA) ပါ သဘောတူညီချက်များ အတိုင်း ဖြစ်နိုင်သမျှ အလေးထားလုပ်ဆောင်သွားမည်။
- ၄။ စစ်မှန်စည်းကမ်းပြည့်ဝသည့် ပါတီစုံဒီမိုကရေစီစနစ် ခိုင်မာစေရေးနှင့် ဒီမိုကရေစီနှင့် ဖက်ဒရယ်စနစ်ကိုအခြေခံသည့် ပြည်ထောင်စုတည်ဆောက်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်များကို အရှိန်အဟုန်ဖြင့် ဆက်လက်ဆောင်ရွက်သွားမည်။
- ၅။ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူအားလုံး၏ အခွင့်အရေးများ နှစ်နာမှမရှိစေရေးနှင့် နည်းလမ်းကျေနပ်မှုကန်စွာရှိသည့် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲတစ်ရပ်ဖြစ်စေရေး ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ အရေးပေါ်ကာလဆိုင်ရာ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ခြင်းတို့ဖြင့်စီးပွား၊ လွတ်လပ်ပြီး တရားမျှတသော ပါတီစုံဒီမိုကရေစီအထွေထွေရွေးကောက်ပွဲ ကျင်းပ၍ ထွက်ပေါ်လာသည့် အစိုးရအား နိုင်ငံတော်တာဝန်လွှဲအပ်နိုင်ရေး ဆက်လက်ဆောင်ရွက် သွားမည်။



နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ် ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး စိုးဝင်း (၇၇) နှစ်မြောက် ပြည်ထောင်စုနေ့ကျင်းပရေးဗဟိုကော်မတီ ပထမအကြိမ် ညှိနှိုင်းအစည်းအဝေးတွင် အမှာစကားပြောကြားပွဲ။

### နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ် ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး စိုးဝင်း (၇၇)နှစ်မြောက် ပြည်ထောင်စုနေ့ကျင်းပရေးဗဟိုကော်မတီ ပထမအကြိမ် ညှိနှိုင်းအစည်းအဝေးတွင် အမှာစကားပြောကြား

ပြည်ထောင်စုနေ့ အခမ်းအနားသည် နိုင်ငံတော်အဆင့် အခမ်းအနားဖြစ်သည့်အတွက် ကျန်းမာရေး၊ လုံခြုံရေးကို အထူးဂရုစိုက်စိစစ်ပြီး သေသေချာချာ တိတိကျကျ စစ်ဆေးဆောင်ရွက်ရမည်

နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈ (၇၇) နှစ်မြောက် ပြည်ထောင်စုနေ့ကျင်းပရေးဗဟိုကော်မတီ ပထမအကြိမ် ညှိနှိုင်းအစည်းအဝေးကို ယနေ့ မွန်လုံ ၂ နာရီတွင် နေပြည်တော်ရှိ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ စိုးဝင်းအစည်းအဝေးခန်းမ၌ ကျင်းပရာ ၂၀၂၄ ခုနှစ် (၇၇) နှစ်မြောက် ပြည်ထောင်စုနေ့ကျင်းပရေး ဗဟိုကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ် ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး စိုးဝင်း တက်ရောက် အမှာစကားပြောကြားသည်။  
စာမျက်နှာ ၃ ကော်လံ ၁

ယနေ့ ပတ်စရာ

မြန်မာ့စိုက်ပျိုးရေးထွက်ကုန် ထောပတ်သီးများ ထိုင်းနိုင်ငံသို့ ယခုထောပတ်သီးရာသီအတွင်း တန်ချိန် ၂၅၀၀ ခန့်အထိ တင်ပို့ထားပြီးဖြစ်  
ပြည်တွင်းသတင်း ၈

ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးများ ခန့်အပ်တာဝန်ပေး အမျိုးသားလုံခြုံရေးဆိုင်ရာအကြံပေးပုဂ္ဂိုလ် အစားထိုးခန့်အပ်  
ပြည်တွင်းသတင်း ၈

အစဉ်အလာမရှိသေး ခိုင်မြဲသည့်ယုံကြည်ချက် ခံယူချက်များနှင့်အတူ စည်းရုံးကြမည့် သူရဲကောင်းများ  
ဆောင်းပါး ၈



◆ ရှေးမှီမှ

အစည်းအဝေးသို့ ဗဟိုကော်မတီဝင် ပြည်ထောင်စု ဝန်ကြီးများ၊ စီမံခန့်ခွဲကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ၊ နေပြည်တော် ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ၊ ဆင်ကော်မတီဥက္ကဋ္ဌများ၊ မြစ်ကြီး သည့် ဒုတိယဝန်ကြီးများ၊ တပ်မတော်မှ အရာရှိကြီး များနှင့် တာဝန်ရှိသူများ တက်ရောက်ကြသည်။ ဦးစွာ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥတိယ ဥက္ကဋ္ဌ ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ်က အမှာစကားပြောကြားရာ တွင် ယနေ့ကျင်းပပြုလုပ်သည့်အစည်းအဝေးသည် ၂၀၂၄ ခုနှစ် (၇၇)နှစ်မြောက် ပြည်ထောင်စုနေ့ အခမ်း အနားကို အမျိုးသားရေးဦးတည်ချက်(၅)ရပ်နှင့်အညီ ကျင်းပနိုင်ရန် ပြည်ထောင်စုနေ့ ကျင်းပပေး ဗဟို ကော်မတီ၏ ပထမအကြိမ်ပြုလုပ်သည့် လုပ်ငန်း ညှိနှိုင်းအစည်းအဝေးဖြစ်ကြောင်း။

ဦးတည်ချက်များနှင့်အညီကျင်းပသွားမည့် ၂၀၂၄ ခုနှစ် (၇၇)နှစ်မြောက် ပြည်ထောင်စုနေ့ အခမ်းအနားကို အမျိုးသားရေးဦး တည်ချက်(၅)ရပ် ဖြစ်သည့် ပြည်ထောင်စု ကျင်းပတော်ဝင်တိုင်ပင်ခြင်း မြှုပ်နှံရေးအတွက် တိုင်းရင်းသားပြည်သူ့အားလုံးက ပြည်ထောင်စုတစ်ဝန်းဖြင့် ကာကွယ်စောင့်ရှောက် ရေး တိုင်ပင်ဖြစ်တည်ခြင်းအစည်းအရုံးနှင့် တရား ဥပဒေရုံးခွဲရေးတို့ အပြည့်အဝရရှိရေးနှင့်အညီ နိုင်ငံတော်အစိုးရ တပ်မတော်နှင့်ပြည်သူ့အတွက် လက်ထပ်ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရေး၊ တိုင်းရင်းသား ပြည်သူ့အားလုံး၏ လူမှုစီးပွားဘဝ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး အတွက် တိုင်းရင်းသားပြည်သူ့ထုတ်ဝေရပ်လုံး အကျဉ်းဝင်သော စက်မှု၊ ဖွံ့ဖြိုးရေးနှင့် အခြေခံသည့် ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများနှင့် MSME အခန်းကဏ္ဍတို့ ဖြင့်တင်ဆောင်ရွက်ရေး၊ နိုင်ငံတော်၏ အမျိုးသား ရေးနှင့် စားစရိတ်အစွမ်းထက် တိုင်းရင်းသား ပြည်သူ့အားလုံးက ဦးစီးနိုးကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရေး၊ ခေတ်မီစွဲမြဲတိုးတက်သော နိုင်ငံတော်ဖြစ်ပေါ်လာ ရေးနှင့် ဒီမိုကရေစီနှင့်ဖက်ဒရယ်စနစ်ကို အခြေခံ သည့် ပြည်ထောင်စုကြီး ပေါ်ထွန်းလာရေး တိုင်းရင်း သားအားလုံး၊ ဝိုင်းဝန်းဆောင်ရွက်ရေးဆိုသည့် ဦးတည်ချက်များနှင့်အညီ ကျင်းပသွားမည့်ဖြစ် ကြောင်း။

❖ ပြည်ထောင်စုနေ့အခမ်းအနားကို အမျိုးသားရေး ဦးတည်ချက်(၅)ရပ် နှင့် ဒီတဝန်အဖွဲ့ (၃)ပါးဖြစ်သည့် ပြည်ထောင်စုမပြိုကွဲရေး၊ တိုင်းရင်းသား စည်းလုံးညီညွတ်မှုမပြိုကွဲရေးနှင့် အချုပ်အခြာအာဏာ တည်တံ့ခိုင်မြဲရေးဆိုသည့် ဦးတည်ချက်များနှင့်အညီ တိုင်းရင်းသားများ စည်းလုံးညီညွတ်ရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် အဓိကထားပြီး ရည်ရွယ် ဆောင်ရွက်သွားကြရမည်

❖ တိုင်းရင်းသားများအားလုံးက စည်းစည်းလုံးလုံး ညီညီညွတ်ညွတ်ဖြင့် ပူးပေါင်းပါဝင် ဆောင်ရွက်သွားရမည်

“ပြည်ထောင်စုနေ့အခမ်းအနားတွင် နိုင်ငံတော်က အလေးထားဆောင်ရွက်နေသည့် နိုင်ငံစီးပွားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးကို တစ်ဖက် တစ်လမ်းမှ အထောက်အကူပြုမည့် MSME လုပ်ငန်းများနှင့် ပတ်သက်၍ ပြည်နယ်နှင့်တိုင်းဒေသကြီးအလိုက် One Region One Product အဓိက ထုတ်ကုန်အပါအဝင် မိမိပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီးအလိုက် အခြားသော ထုတ်ကုန် အမည်အမျိုးမျိုးကို ပါဝင်ပူးပေါင်းခင်းကျင်းပြုခြင်းဖြင့် မိမိတို့ ထုတ်ကုန်များအား အချင်းချင်းညာရပ်ဆိုင်ရာ ဖလှယ်နိုင်ခြင်း၊ ပြည်သူများ အသိပညာတိုးလျက် ပြည်တွင်းဖြစ်စေ ပိုမိုဝယ်ယူအားပေးလာနိုင်ခြင်း၊ ထုတ်ကုန်ပစ္စည်းများ၏ လုပ်ငန်းသဘာ သာကုန်နှင့် ထပ်မံ၍ အနာဂတ်အတွက် ရည်ရွယ်ထားသော လုပ်ငန်းများအတွက် အကြံဉာဏ် အတွေးအခေါ်ကောင်းများ ရရှိ ရေးခြင်း စသည့်ရည်ရွယ်ချက်များနှင့်အညီ MSME ပြခန်းများ ခင်းကျင်းပြုသင့်ပါကြောင်း”

ပြည်ထောင်စုနေ့အခမ်းအနားသည် နိုင်ငံတော် အဆင့် အခမ်းအနားဖြစ်ပြီး စစ်စဉ်ကျင်းပလျက်ရှိ သည့် အခမ်းအနားဖြစ်သောကြောင့် အတွေ့အကြုံ များကြုံပြီးဖြစ်သောကြောင့် သက်ဆိုင်ရာကော်မတီ များနှင့် ဆက်သွယ်တိုက်တွန်းအနေဖြင့် ယခင်နှစ်များ က အခမ်းအနား၏ အတွေ့အကြုံများကိုလေ့လာပြီး ချို့ယွင်းချက်၊ အားနည်းချက်နှင့် အခက်အခဲများ မဖြစ်ပေါ်ရေးနှင့်အညီ အထူးအရေးကြီးပုံစံကောင်းမွန် ပြည့်စုံစေရေး အချင်းချင်းပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်သွားရန်လိုအပ်ကြောင်း။

အသေးစိတ်လုပ်ငန်းစဉ်ဖြင့် ယနေ့ကျင်းပတည့် ပထမအကြိမ် ညှိနှိုင်းအစည်း အဝေးအစည်းစီကပ်ပင် ပြည်ထောင်စုနေ့ကျင်းပပေး ကော်မတီ(၇)ခုနှင့် ဆက်ကော်မတီ (၈) ခုက ဆောင်ရွက်သည့်သည့် ကိစ္စများကို ကြိုတင်အတည်ပြု ချက်၊ ညွှန်ကြားချက်များရယူပြီး ဖြစ်ပါကြောင်း၊ သို့ဖြစ်၍ ယခုညှိနှိုင်းအစည်းအဝေးတွင် ကော်မတီ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ချက်များကို အသေးစိတ် ရှင်းလင်းတင်ပြသွားကြရန်လိုအပ်ကြောင်း၊ ကိုစစ်-၁၉ ရောက်ကာလ ပြီးဆုံးသွားသော်လည်း ကိုစစ်-၁၉ ရောက်ပြီးများသည် အနည်းနှင့်အများ ကူးစက်နိုင်

သည့်အတွက် ယခုအခမ်းအနားသို့ လာရောက်ကြ မည့် တိုင်းရင်းသားညီအစ်ကိုမောင်နှမများနှင့် ဧည့်သည်တော်များအားလုံး ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာန မှ ထုတ်ပြန်ထားသည့် ကိုစစ်-၁၉ ရောဂါ စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းများနှင့်အညီ လိုက်နာဆောင်ရွက်သွားကြ ရမည်ဖြစ်ကြောင်း။

ပြည်ထောင်စုနေ့အခမ်းအနားကို အမျိုးသားရေး ဦးတည်ချက်(၅) ရပ်နှင့် ဒီတဝန်အဖွဲ့(၃)ပါးဖြစ် သည့် ပြည်ထောင်စုမပြိုကွဲရေး၊ တိုင်းရင်းသား စည်းလုံးညီညွတ်မှုမပြိုကွဲရေးနှင့် အချုပ်အခြာ အာဏာတည်တံ့ခိုင်မြဲရေးဆိုသည့် ဦးတည်ချက်များ နှင့်အညီ တိုင်းရင်းသားများစည်းလုံးညီညွတ်ရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် အဓိကထားပြီး ရည်ရွယ်ဆောင် ရွက်သွားကြရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ တိုင်းရင်းသားများ အားလုံးက စည်းစည်းလုံးလုံး ညီညီညွတ်ညွတ်ဖြင့် ပူးပေါင်းပါဝင် ဆောင်ရွက်သွားရမည်ဖြစ်ကြောင်း။

ဝါတ်ကုကျစ်စ်ဆေးဆောင်ရွက်ရမည် ပြီးခဲ့သည့် ၂၀၂၃ ခုနှစ် အောက်တိုဘာလ ၁၅ရက် တွင်လည်း မိမိတို့နိုင်ငံ၏ နှစ်ပေါင်း ၇၅ ကျော်ကြာ လူမျိုးစုလက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခများ အဆုံးသတ်နိုင်ရန် အတွက် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးညှိနှိုင်းရေးပွဲသော နိုင်ငံ ရေးသို့တွေ့ဆုံဆွေးနွေးညှိနှိုင်းရန် တပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များ သဘောတူ ဆွေးနွေးညှိနှိုင်း တစ်နိုင်တစ်ပိုင်း ဖမ်းဆီးတိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးသဘောတူစာချုပ် (NCA) (၈) စစ်မြောက် နှစ်ပတ်လည်နေ့ အထိမ်းအမှတ်အခမ်းအနားကို ခမ်းနားထည့်တင် ပြောဆိုခဲ့ပြီးဖြစ်ကြောင်း။

ပြည်ထောင်စုနေ့ အခမ်းအနားသည် နိုင်ငံတော် အဆင့် အခမ်းအနားဖြစ်သည့်အတွက် ကျန်းမာရေး၊ လုံခြုံရေးကို အထူးဂရုစိုက်စီမံပြီး သေသေချာချာ တိတိကျကျ စစ်ဆေးဆောင်ရွက်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ လုံခြုံရေးနှင့်ပတ်သက်၍ ယခင်အခမ်းအနားများ တက်ပုံစံဖြင့် တင်းတင်းကျပ်ကျပ်ဆောင်ရွက်သွားကြ ရမည်ဖြစ်ကြောင်း။

သက်ဆိုင်ရာကော်မတီများနှင့် ဆက်ကော်မတီ အလုပ် လုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ရာတွင် အခမ်း

အနား အစမ်းလေ့ကျင့်ခြင်းနှင့် အခမ်းအနားကျင်းပ သည့်အခါတွင် လုံခြုံရေးတိုင်းဆောင်ရွက်ထားကြ ရန်လိုအပ်ကြောင်း၊ လုံခြုံရေး လျော့နည်းဖြစ်စေမှုများ မဖြစ်ပေါ်ရေး ကြိုတင်စောင့်တိုက်လေ့ကျင့်ထား မြင်းများပြုလုပ်ရန်လိုအပ်ကြောင်း၊ ပြည်ထောင်စုနေ့ အခမ်းအနားတွင် နိုင်ငံတော်က အလေးထား ဆောင်ရွက်နေသည့် နိုင်ငံစီးပွားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးကို တစ်ဖက်တစ်လမ်းမှ အထောက်အကူပြုမည့် MSME လုပ်ငန်းများနှင့် ပတ်သက်၍ ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသ ကြီးအလိုက် One Region One Product အဓိက ထုတ်ကုန်အပါအဝင် မိမိပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီး နှင့်အညီ တိုင်းရင်းသား ထုတ်ကုန်အမည်အမျိုးမျိုး ကို ပါဝင်ပူးပေါင်းခင်းကျင်းပြုခြင်းဖြင့် မိမိတို့ ထုတ်ကုန်များအား အချင်းချင်းညာရပ်ဆိုင်ရာ ဖလှယ်နိုင်ခြင်း၊ ပြည်သူများ အသိပညာတိုးလျက် ပြည်တွင်းဖြစ်စေ ပိုမိုဝယ်ယူအားပေးလာနိုင်ခြင်း၊ ထုတ်ကုန်ပစ္စည်းများ၏ လုပ်ငန်းသဘာသာကုန် ထပ်မံ၍ အနာဂတ်အတွက် ရည်ရွယ်ထားသော လုပ်ငန်းများအတွက် အကြံဉာဏ် အတွေးအခေါ် ကောင်းများ ရရှိစေခြင်း စသည့်ရည်ရွယ်ချက်များနှင့် အညီ MSME ပြခန်းများ ခင်းကျင်းပြုသင့်ပါကြောင်း၊ ပြခန်းများ လာရောက်၍ ထုတ်ကုန်ပစ္စည်းများ လေ့လာဝယ်ယူအားပေးစဉ် ပြခန်းများနှင့် တွဲလျက် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးညှိနှိုင်း ရေးပွဲသော နိုင်ငံ ရေးပွဲအစည်းအဝေးများ နှစ်သက်ရာသားပွဲနှင့်ရန်နှင့် ရှေ့ခင်းမြေရာကဏ္ဍများတွင်လျက် ဆောင်ရွက်ပါက ပို၍ကောင်းမွန်သော အခမ်းအနား ဖြစ်လာနိုင်မည်ဖြစ် ကြောင်း။

အဆိုပါ ပြည်ပုဂ္ဂိုလ်စီဆင့် နိုင်ငံအတွက် MSME လုပ်ငန်းများ ပိုမိုဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်လာနိုင်မည်ဖြစ် ကြောင်း၊ တစ်ဦးနှင့်တစ်ဦး မိမိထုတ်ကုန်ပစ္စည်းများ ကို ကောင်းသော ယှဉ်ပြိုင်ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြင့် ပြည်တွင်းသုံးထုတ်ကုန်ပစ္စည်းများမှ ပြည်ပသို့နိုင်ငံ သည့် အဖွယ်သစ်အမည်အသွေးကောင်း ထုတ်ကုန် ပစ္စည်းများ ဖြစ်ပေါ်စေပြီး MSME လုပ်ငန်းများမှာ လည်း ပြည်တွင်း၌ပင် ပိုမိုဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု ဖြစ်လာနိုင် မည်ဖြစ်ပါကြောင်း။

ဇာမာတိန် ၄ သို့

**မြန်မာ့စိုက်ပျိုးရေးထွက်ကုန် ထောပတ်သီးများ ထိုင်းနိုင်ငံသို့ ယခုထောပတ်သီးရာသီအတွင်း တန်ချိန် ၂၅၀၀ ခန့်အထိ တင်ပို့ထားပြီးဖြစ်**

ရန်ကင်း ဇန်နဝါရီ ၈

ထောပတ်သီးရာသီ၌ မြန်မာ့စိုက်ပျိုးရေးထွက်ကုန်သီးနှံဖြစ်သော ထောပတ်သီးများကို ထိုင်းနိုင်ငံတစ်ခုတည်းကိုသာ တင်ပို့နေပြီး လက်ရှိအချိန်အထိ တန်ချိန် ၂၅၀၀ ခန့်အထိ တင်ပို့ထားပြီးဖြစ်ကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံ ထောပတ်သီးကိုပျိုးထောင်ချသူများအသင်းမှ တာဝန် ရှိသူက ပြောသည်။

“အခုလက်ရှိကရာသီ ထိုင်းနိုင်ငံတစ်ခုတည်းကိုပင် တင်ပို့နေတာ။ ထောပတ်သီးရာသီအစကလွဲ လက်ရှိအချိန်က ထောပတ်သီးအမျိုး အစားမျိုးစုံအကုန်လုံး တန် ၁၀၀၀ ကနေ ၂၅၀၀ ထောက်အထိ တင်ပို့ ဖြစ်တာပဲ။ ထောပတ်သီးရာသီကလေး လ ဝင်ရင်ကနေစပြီး အမျိုး အစားအပေါ့ပေါ့လည်း အမျိုးမျိုးရှိတယ်” ဟု ပြောကြားသည်။

လက်ရှိထိုင်းနိုင်ငံသို့ တာချီလိတ်နယ်စပ် ကုန်သွယ်ရေး လမ်းကြောင်းမှတစ်ဆင့်တင်ပို့နေပြီး ဈေးနှုန်းအနေဖြင့် တစ်စက်လို လျှင် ငွေကျပ် ၃၀၀၀မှ ၄၀၀၀ ကြားသာရရှိ၍ ယခင်နှစ်နှုန်းနှိုင်းယှဉ်လျှင် ဈေးနှုန်းကျဆင်းနေကြောင်းလည်း ပြောကြားသည်။

“ထိုင်းတစ်နိုင်ငံတည်းကို တင်ပို့နေတဲ့အတွက် ဈေးကွက်ကောင်း နေတာပဲ။ မနှစ်က ဒီအချိန်ဆိုရင် တစ်စက်လိုက် ငွေကျပ် ၆၀၀၀ ကနေ ၈၀၀၀ ကြားရရှိနေတာ။ အခုထောပတ်သီးရာသီမှာက ၁ ကီလိုကို ငွေကျပ် ၃၀၀၀ ကနေ ၄၀၀၀ ကြားပဲရတယ်” ဟု ဆိုသည်။

ပြည်တွင်းဈေးကွက်၌ လက်ကားဈေးနှုန်းအနေဖြင့် ထောပတ်သီး တစ်စက်လိုလျှင် ငွေကျပ် ၄၀၀၀ မှ ၅၀၀၀ ကြားအထိရရှိပြီး ဝယ်လိုအား နည်းကြောင်းလည်း ပြောကြားသည်။

ယခုထောပတ်သီးရာသီတွင် အိန္ဒိယမှ တန်ချိန် ၁၀၀၀ ဝယ်ယူရန် ကမ်းလှမ်းထားမှုများရှိခဲ့သော်လည်း အကြောင်းအမျိုးမျိုးကြောင့် တင်ပို့နိုင်ခြင်းမရှိခဲ့ကြောင်းလည်း အထက်ပါတာဝန်ရှိသူက ပြောကြား သည်။

“အိန္ဒိယကို ဒီရာသီက ပိုလို့ မရနိုင်တော့ဘူး။ တင်ပို့ပို့က နောက်တင်သွားဖို့ ပြီးတာတင်ပို့ဖို့ရတဲ့ အကြောင်းရင်းတွေက ရာသီဥတု အခြေအနေကြောင့်၊ ငွေကြေးလဲလှယ်နှုန်းကလည်း မတည့်နိုင်တာ တောင်သွေတဲ့ကို ဘယ်ဈေးလေးမခံနိုင်တာပဲ ဘာပဲ ဘူး။ တချို့ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းတွေကို မကျေနပ်နိုင်တာတွေ ကြောင့် အကြောင်းအမျိုးမျိုးကြောင့်ပါ” ဟု ကလေး ပြောကြားသည်။

MT



### ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးများ ခန့်အပ်တာဝန်ပေး

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်  
နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ

အမိန့်အမှတ်၊ ၃ / ၂၀၂၄  
၁၃၈၅ ခုနှစ်၊ နတ်ဇာတ်လပြည့်ကျော် ၁၂ ရက်  
(၂၀၂၄ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ ၈ ရက်)

ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးများ ခန့်အပ်တာဝန်ပေးခြင်း

နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီသည် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပုဒ်မ ၄၁၉ အရ အောက်ဖော်ပြပါ ပုဂ္ဂိုလ်များအား ယှဉ်တွဲဝန်ကြီးဌာနများ၏ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးများအဖြစ် ခန့်အပ်တာဝန်ပေး လိုက်သည်-

- (၁) ဦးကိုလှိုင် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌရုံးဝန်ကြီးဌာန(၁)
- (၂) ဦးအောင်နိုင်ဦး နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌရုံးဝန်ကြီးဌာန(၂)
- (၃) ဝိုင်းချိုပြုံး မိုးအောင် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌရုံးဝန်ကြီးဌာန(၄)

အမိန့်အရ

အောင်လင်းဒွေး  
ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး  
အတွင်းရေးမှူး

### အမျိုးသားလုံခြုံရေးဆိုင်ရာအကြံပေးပုဂ္ဂိုလ် အစားထိုးခန့်အပ်

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်  
နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ

အမိန့်အမှတ်၊ ၄ / ၂၀၂၄  
၁၃၈၅ ခုနှစ်၊ နတ်ဇာတ်လပြည့်ကျော် ၁၂ ရက်  
(၂၀၂၄ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ ၈ ရက်)

အမျိုးသားလုံခြုံရေးဆိုင်ရာအကြံပေးပုဂ္ဂိုလ် အစားထိုးခန့်အပ်ခြင်း

နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌနှင့် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီတို့အား အမျိုးသားလုံခြုံရေးဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များကို ဘက်ပေါင်းစုံမှ လေ့လာသုံးသပ်အကြံပြုနိုင်ရန်အတွက် အမျိုးသားလုံခြုံရေးဆိုင်ရာ အကြံပေးပုဂ္ဂိုလ်အဖြစ် ခန့်အပ်တာဝန်ပေးထားသည့် နိုင်ငံတော်စီမံ အုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီအဖွဲ့ဝင်၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး ရာပြည့် အစား နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌရုံးဝန်ကြီးဌာန (၄)၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဗိုလ်ချုပ်ကြီး မိုးအောင်အား အစားထိုးခန့်အပ် တာဝန်ပေးလိုက်သည်။

အမိန့်အရ

အောင်လင်းဒွေး  
ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး  
အတွင်းရေးမှူး

#### စာမျက်နှာ ၃ မှ

ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များနှင့် လုံခြုံရေး ဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များကို တီတီကျကျ ဆောင်ရွက်သွား ကြရမည်ဖြစ်သကဲ့သို့ တစ်ဖက်ကလည်း အခမ်း အနား ကျင်းပနေစဉ်အတွင်း ထူးခြားဖြစ်ထွန်းပြီး ဖြစ်ပေါ်လာပါကလည်း အချိန်နှင့်တစ်ပြေးညီ သိရှိပြီး ဖြေရှင်းနိုင်မည့် နည်းလမ်းများကို စီမံချက်ရေးဆွဲ၍ ကြိုတင်ဆောင်ရွက် လေ့ကျင့်ဆောင်ရွက်သွားရန် လိုကြောင်း၊ ပြည်ထောင်စုစနစ်နှင့် ပတ်သက်၍ ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီးဌာနအနေဖြင့် ရေဒီယို၊ သတင်း စာများ ရုပ်မြင်သံကြားတို့တွင် ဆွေးနွေးစကားပိုင်း များနှင့် သိသင့်သလိုထိုက်သည့်များကို ကြိုတင်ဆောင် ရွက်သွားရန်လိုကြောင်း၊ ယနေ့အစည်းအဝေးတွင် ကြိုတင်ခွင့်ပြုထားသည့် ကော်မတီများနှင့် ဆက်တော်တီများက မိမိတို့လုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်

နေမှု၊ ငြိမ်းမိန့်များနှင့် ဆက်လက်ဆောင်ရွက်သွား မည် ကိစ္စရပ်များကို ပုဂ္ဂိုလ်လင်းလင်း ဆွေးနွေးသွား ကြစေလိုကြောင်း ပြောကြားသည်။  
ထို့နောက် (၇၇) နှစ်မြောက် ပြည်ထောင်စုနေ့ ကျင်းပရေး စီမံခန့်ခွဲမှု ကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ နေပြည်တော် ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ ဦးသန်းထွန်းဦးက ပြည်ထောင်စု အခမ်းအနား အောင်မြင်စွာကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် ကော်မတီများ ဖွဲ့စည်းထားရှိမှုနှင့် လုပ်ငန်းဆောင် ရွက်ချက်များကို ရှင်းလင်းတင်ပြသည်။  
ရှင်းလင်းဆွေးနွေးတင်ပြ ယင်းနောက် လုံခြုံရေးဆက်တော်မတီ၊ ဘဏ္ဍာ ရေးဆပ်ကော်မတီ၊ ပြန်ကြားရေးဆက်တော်မတီ၊ ညစာစားပွဲဖွဲ့စည်းရေး ဆက်တော်မတီ၊ ဝိုင်းဆောင်ရေး နှင့် ဆက်သွယ်ရေး ဆက်တော်မတီ၊ သဝဏ်လွှာပြုစု ရေး ဆက်တော်မတီ၊ ကျန်းမာရေးဆက်တော်မတီ၊

ယဉ်ကျေးမှုအဖွဲ့များ ကြိုဆိုနေရာချထားရေးနှင့် ညှိနှိုင်းကျေးမွေးရေးဆက်တော်မတီ၊ ဖိတ်ကြားရေးနှင့် ရေပူချွန်ထားရေးဆက်တော်မတီ၊ မြေစိုက်စီမံကိစ္စ၊ အခင်းမြင်စွာ ကျင်းပရေးဆက်တော်မတီ၊ နိုင်ငံတော်အပတ်စဉ် အခမ်းအနားစီမံခန့်ခွဲရေးဆက်တော်မတီ၊ ဖီရိုစီမံပေး ရေးဆက်တော်မတီ၊ စာရင်းစစ်အေး ရေးဆက်တော်မတီ၊ ညစာစားပွဲခင်းကျင်း ပြောမွေး ဆက်တော်မတီတို့မှ ကော်မတီဥက္ကဋ္ဌများနှင့် တာဝန်ရှိ သူများက (၇၇)နှစ်မြောက် ပြည်ထောင်စုနေ့ အခမ်း အနား အောင်မြင်စွာ ကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် သက်ဆိုင်ရာ ကဏ္ဍများအလိုက် လုပ်ငန်းဆောင်ရွက် ပြီးစီးမှုများနှင့် ဆက်လက်ဆောင်ရွက်သွားကြမည် အစီအမံများကို ရှင်းလင်းဆွေးနွေး တင်ပြကြသည်။ ဆက်လက်၍ ဗဟိုကော်မတီဝင် ပြည်ထောင်စု

ဝန်ကြီးများနှင့် တက်ရောက်လာကြသူများက ညှိနှိုင်းကျေးမွေးရေးဆက်တော်မတီ၊ အခမ်းအနား ရေပူချွန်ထားရေးဆက်တော်မတီ၊ မြေစိုက်စီမံကိစ္စ၊ အခင်းမြင်စွာ ကျင်းပရေးနှင့် စပ်လျဉ်း၍ သက်ဆိုင်ရာကဏ္ဍများအလိုက် ဆွေးနွေးတင်ပြ ကြသည်။  
ညှိနှိုင်းပြည်ဆည်းဆောင်ရွက်ပေး ထို့နောက် ၂၀၂၄ ခုနှစ် (၇၇) နှစ်မြောက် ပြည်ထောင်စုနေ့ ကျင်းပရေးဖိုက်ကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ်က ရှင်းလင်းဆွေးနွေးတင်ပြချက် များအပေါ် လိုအပ်သည်များ ညှိနှိုင်းပြည်ဆည်း ဆောင်ရွက်ပေးပြီး နိုင်းချုပ်အမှားကောင်းပြောကြား ကာ အစည်းအဝေးကို ရုပ်သိမ်းလိုက်ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။  
သတင်းဦး

### နှစ်သစ်ကာလတွင် မန္တလေးဈေးကွက် ပြည်ပပို့ကုန်ပုံများနှင့်ဆီထွက်သီးနှံများ အရောင်းအဝယ်ကောင်း

မန္တလေး ဇန်နဝါရီ ၈  
၂၀၂၄ ခုနှစ် နှစ်သစ်ကာလတွင် မန္တလေး ဈေးကွက်အတွင်း၌ ပြည်ပပို့ကုန်ပုံများနှင့် ဆီထွက်သီးနှံများ အရောင်းအဝယ်ကောင်းမွန် နေကြောင်း မန္တလေးပဲကုန်သည်များထံမှ သိရသည်။  
၂၀၂၄ ခုနှစ်အကုန် ကျားခြင်းချိန်ကာလ တွင် ပြည်ပပို့ကုန်ကိုင် ဝိုက်ကုန်များဖြစ်သည့် အပင်၊ ပဲခင်းနှင့် ဆီထွက်သီးနှံများသည် မန္တလေးအဝယ်များ ပိုမိုကောင်းမွန်နေ ကြောင်း၊ ယနေ့ဆီထွက်ကုန်အချိန်တွင် မပင် ပဲသုံးတင်ငါးတစ်ဆီထွက်လျှင် ငွေကျပ် ၂၅၀၀၀။

ပဲခင်းနှင့်သုံးတင်ငါး တစ်ဆီထွက်လျှင် ငွေကျပ် ၃၀၀၀၀ နှင့် မြေပဲပုံဆန် တစ်ပိဿာလျှင် ငွေကျပ် ၇၂၀၀ ကျော်၊ နှစ်မြေပဲပုံဆန် တစ်ပိဿာလျှင် တစ်ဆီထွက်လျှင် ငွေကျပ် ၃၄၀၀၀၊ နှစ်ပိဿာ သုံးတင်ငါးတစ်ဆီထွက်လျှင် ငွေကျပ် ၃၄၀၀၀ ဈေးနှုန်းတိုးမြှင့် အရောင်းအဝယ်များ ကောင်းမွန်နေကြောင်း မန္တလေးမြို့မှ နိုင်ငံခြားပို့ကုန်ပုံများနှင့် နှီးစားလင်းမြိုင်က ပြော သည်။  
“ဈေးကွက်ထဲမှာတော့ ပြီးခဲ့တဲ့နှစ်ထက် စတင်အိမ်ထောင်စုကုန်ဖြစ်တဲ့ မပင်၊ ပဲခင်းတွေ အရောင်းအဝယ်တွေ ကောင်းနေပါတယ်” ဟု သင့်က ဆက်လက်ပြောကြားသည်။

တရုတ်ပြည်ပို့ကုန်ဖြစ်တဲ့ နှစ်ပဲ၊ မြေပဲလုံး ဆန်တွေလည်း အရောင်းအဝယ်တွေ ကောင်းနေပါတယ်။ ဒီနှစ်မှာရာသီဥတုက အသင့်အတင့် ကောင်းမွန်တာကြောင့် သီးနှံ တွေလည်း ပုံမှန်အတိုင်း ထွက်ရှိလာပါတယ်။ အခုချိန်မှာ ပြည်ပပို့ကုန်ဖြစ်တဲ့ မပင်၊ ပဲခင်း၊ နှစ်ပဲ၊ မြေပဲ၊ နှစ်စားသီးနှံဖြစ်တဲ့ ဂျုံ၊ ပြောင်းတွေ အားလုံးထွက်ရှိလာပါတယ်။ ၂၀၂၄ ခုနှစ်ဟာ ဖောက်ပြန်နိုင်တဲ့တွေကလည်း ဝယ်ယူမှုတွေ တိုးတက်များပြားပြီးတော့ စဉ်ဆက်မပြတ် တင်မကဘဲ ပိုမိုဝယ်ယူမှုတွေလည်း ထွက်ရှိလာ ပါတယ်။ မန္တလေးဈေးကွက်ထဲမှာ ပြည်ပပို့ကုန် ပဲမျိုးစုံနဲ့ နှစ်စားသီးနှံတွေ အရောင်းအဝယ်တွေ ကောင်းနေတယ်။ ဒီနှစ်ဟာ တောင်သူတွေ အတွက် မာလာရီတဲ့ နှစ်တစ်နှစ်ဖြစ်ပါတယ်” ဟု သင့်က ဆက်လက်ပြောကြားသည်။

### ကရင်နီရာ ပျားပွပ်ပြင်ပွဲကို ငါးနှစ်ခန့် ကြာပြီးနောက် ရန်ကုန်မြို့ တိုင်းရင်းသားကျေးရွာ၌ ပြန်လည်ပြုလုပ်မည်

ရန်ကုန် ဇန်နဝါရီ ၈  
ငါးနှစ်ခန့် ကြာပြီးနောက် ကရင်နီရာ ပျားပွပ်ပြင်ပွဲကို ရန်ကုန် တိုင်းဒေသကြီးတွင် ပြန်လည်ပြုလုပ်မည်ဖြစ်ကြောင်း ကရင်စာပေ နှင့် ယဉ်ကျေးမှုအသင်း ဥက္ကဋ္ဌ မန်းသန်းဝင်းဦးက ပြောကြားသည်။  
အဆိုပါ ပြင်ပွဲကို ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး သာကောတိမြို့နယ်ရှိ တိုင်းရင်းသားကျေးရွာ၌ ဇန်နဝါရီ ၁၁ ရက်တွင် ပြုလုပ်မည် ကရင် နှစ်သစ်အထိပွဲတော်တွင် ထည့်သွင်းထားကြောင်း သိရသည်။  
“ကရင်ပြည်နယ်မှာတော့ ဆာတော်တော်လေးကို ပြင်ပွဲတွေလုပ် တယ်။ ဒီဘက်ကတော့ သိပ်မလုပ်ကြတာ။ ပြီးခဲ့တဲ့ အလန် ၅ ဆင့် (စော်ဘွားကြီးကုန်း) အားနဲ့ ၅ ဆင့် (ဘုရား) မှာတော့ ပြင်ပွဲ လုပ်ခဲ့ တာ ရှိပါတယ်။ အခုနောက်တိုင်းတော့ အားနဲ့ ၅ ဆင့်မှာလည်း မလုပ်ဖြစ်ဘူး။ အခုဒါကတော့ ပထမဆုံးအကြိမ် ပြန်လုပ်ဖြစ်တာပဲ။ ကျွန်တော်ထင်တယ် မလုပ်ဖြစ်တာ ငါးနှစ်လောက်ရှိပြီ” ဟု မန်းသန်းဝင်းဦးက ဆိုသည်။

“ပြင်တကာတော့ ဝါးလုံးထမ်းထားတာ နှစ်ယောက်။ အဲဒီ ဝါးလုံးပေါ်တက်ပြီး ထမ်းထားတဲ့ နှစ်ယောက်ကို ပတ်ရစ်မာ၊ မြေကြီးနဲ့ ထိလို့ မရဘူး။ မြေကြီးနဲ့ ထိလို့ နှိုးထား။ ငါးနှစ်မှာ အများဆုံး ပတ်ရစ်တဲ့သူက ပထမဇေယျ။ ကရင်နီရာ ပျားပွပ် ပြင်ပွဲလည်းဆိုတော့ ကရင်တိုင်းဒေသကျွန်းက ဆာတော်ထဲမှာ သွား လာနေရင် ပျားပွဲတဲ့ သစ်ပင်ကို ခုတ်ရာပေးလိုက်ရင် ကျန်တဲ့သူ တွေက ဝင်မပွဲတော့ဘူး။ အဲဒီလို ဆွဲကမ်းလေးတွေ ရှိတယ်။ ပျားပွဲကလည်း အပင်အမြင်ကြီးတွေဆိုတော့ သက်သေကောင်းဖို့ လည်းလိုတယ်။ နောက် Teamwork လည်း လိုတယ်။ (ပြင်ပွဲဝင်) ပတ်တဲ့သူက ဝါးလုံးကို အဲဒီနံ့အမြင်လည်း ကစားတာဆိုတော့ Balance လုပ်ဖို့လည်းလိုတယ်” ဟု ရှင်းပြသည်။ ထက်ဦးအောင်



လက်ရှိချိန်တွင် ပြည်ပပို့ကုန်ကိုင် ဝိုက်ကုန်ပုံများနှင့် ဆီထွက်သီးနှံများ ဈေးကွက် သို့ ဝင်ရောက်လာပြီး အရောင်းအဝယ် ကောင်းမွန်နေကြောင်း၊ ယင်းပဲသီးနှံများကို မန္တလေး၊ စစ်ကိုင်းနှင့် မကွေးတိုင်းဒေသကြီး တို့တွင် ရာသီမရွေးစိုက်ပျိုးကြပြီး ရန်ကုန်၊ ပဲခူးနှင့် ဧရာဝတီတိုင်းဒေသကြီးတို့တွင် ဆောင်းသီးနှံဖြစ် တစ်ရာသီသာ စိုက်ပျိုးကြ ကြောင်း သိရသည်။  
မင်းထက်အောင် (မန်းကိုယ်ပွား)

“ပြင်တကာတော့ ဝါးလုံးထမ်းထားတာ နှစ်ယောက်။ အဲဒီ ဝါးလုံးပေါ်တက်ပြီး ထမ်းထားတဲ့ နှစ်ယောက်ကို ပတ်ရစ်မာ၊ မြေကြီးနဲ့ ထိလို့ မရဘူး။ မြေကြီးနဲ့ ထိလို့ နှိုးထား။ ငါးနှစ်မှာ အများဆုံး ပတ်ရစ်တဲ့သူက ပထမဇေယျ။ ကရင်နီရာ ပျားပွပ် ပြင်ပွဲလည်းဆိုတော့ ကရင်တိုင်းဒေသကျွန်းက ဆာတော်ထဲမှာ သွား လာနေရင် ပျားပွဲတဲ့ သစ်ပင်ကို ခုတ်ရာပေးလိုက်ရင် ကျန်တဲ့သူ တွေက ဝင်မပွဲတော့ဘူး။ အဲဒီလို ဆွဲကမ်းလေးတွေ ရှိတယ်။ ပျားပွဲကလည်း အပင်အမြင်ကြီးတွေဆိုတော့ သက်သေကောင်းဖို့ လည်းလိုတယ်။ နောက် Teamwork လည်း လိုတယ်။ (ပြင်ပွဲဝင်) ပတ်တဲ့သူက ဝါးလုံးကို အဲဒီနံ့အမြင်လည်း ကစားတာဆိုတော့ Balance လုပ်ဖို့လည်းလိုတယ်” ဟု ရှင်းပြသည်။ ထက်ဦးအောင်



# နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီအဖွဲ့ဝင် ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဗိုလ်ချုပ်ကြီး တင်အောင်စန်းနှင့်အဖွဲ့ဝင်များ၊ (၇၆)နှစ်မြောက် ကချင်ပြည်နယ်နေ့အထိမ်းအမှတ် မလိခပန်းခြံနှင့် ကတ္တရာလမ်းသစ်များ ဖွင့်ပွဲအခမ်းအနားများနှင့် နိုင်ငံ့စီးပွားမြှင့်တင်ရေးရန်ပုံငွေဖြင့် ဆောင်ရွက်သော စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းမှ ပထမ (၁)နှစ်ပြည့် မတည်ထောက်ပုံငွေ အရင်းနှီးငွေအတိုးပေးအပ်ပွဲသို့ တက်ရောက်

မြန်မာ့အလင်း သတင်းစာ၊ ဇန်နဝါရီ ၈၊ ၂၀၂၄ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီ ၁၀ ရက်တွင် ကျရောက်မည့် (၇၆)နှစ်မြောက် ကချင်ပြည်နယ်နေ့ အခမ်းအနားသို့ တက်ရောက်ရန် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီအဖွဲ့ဝင် ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဗိုလ်ချုပ်ကြီး တင်အောင်စန်းနှင့် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီအဖွဲ့ဝင်များ၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးများသည် ယနေ့နံနက် ၁၀ နာရီတွင် တပ်မတော်လေယာဉ်ဖြင့် မြစ်ကြီးနားလတ်စခန်းဌာနချုပ်သို့ ရောက်ရှိကြရာ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ဦးခက်



နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီအဖွဲ့ဝင် ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဗိုလ်ချုပ်ကြီး တင်အောင်စန်းနှင့် အဖွဲ့ဝင်များ ဝန်ထမ်းစုစည်းတော်တော်များလမ်း ကတ္တရာလမ်းသစ်ကို ပြင်ဆင်မှုကြည့်ရှုစစ်ဆေးပွဲ။



ထိန်းနန်း၊ မြောက်ပိုင်းတိုင်းစစ်ဌာနချုပ် တိုင်းမှူး ဗိုလ်မှူးချုပ် ဦးလှိုင်၊ ပြည်နယ်တရားလွှတ်တော်တရားသူကြီးချုပ် ဦးတုာက၊ ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင်များ၊ ပြည်နယ်ဥပဒေချုပ်နှင့် ဌာနဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိသူများက ကချင်ပြည်နယ်အတွင်းရှိ ကချင်မျိုးနွယ်စု ၆ မျိုး၊ ရှမ်းမျိုးနွယ်စု ၅ မျိုးနှင့် ဗမာတိုင်းရင်းသားရိုးရာ အဖွဲ့များက အကအလှူများဖြင့် မွှေးထွေးစွာ ကြိုဆိုနှုတ်ဆက်ကြသည်။

ထို့နောက် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ အဖွဲ့ဝင် ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ်၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာနအဖွဲ့သည် လေဆိပ်သွားလမ်း၊ ပြည်ထောင်စုလမ်းမ၊ ကော့ညွှန် မြစ်ကြီးနားမြို့အား ဝန်းရံမြို့တော်စီမံကိန်းရာ ၂၀၂၃-၂၀၂၄ ဘဏ္ဍာရေးနှစ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ ခွင့်ပြုရန်ပုံငွေဖြင့် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ခဲ့သည့် Welcome to Myitkyina (LED) ဆိုင်းဘုတ်နှင့် မေပန်းစု ဥယျာဉ်ဖွင့်ပွဲ အခမ်းအနားသို့ တက်ရောက်သည်။

ရှေးဦးစွာ မေပန်းစုဥယျာဉ်အား နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီအဖွဲ့ဝင် ဒေါ်ဒွယ် နှင့် ယခင်ပုဂံမြို့နယ်ရှိ ဌာနချုပ် ပြည်ထောင်စု

ဝန်ထမ်းစုစည်းတော်တော်များလမ်း ကတ္တရာလမ်းသစ်ဖွင့်ပွဲအခမ်းအနားတွင် ၂၀၂၃-၂၀၂၄ ဘဏ္ဍာရေးနှစ် ပြည်နယ်ရန်ပုံငွေဖြင့် ဆောင်ရွက်ခဲ့သည့် ပရိယတ္တိစာသင်တိုက်သွားလမ်း၊ အရှည်လမ်း ၁၅၀၀ ကတ္တရာလမ်းသစ်ဖွင့်ပွဲသို့ တက်ရောက်ကြကာ ကတ္တရာလမ်းသစ်ကို နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ အဖွဲ့ဝင် ဦးရွှေကြွယ်၊ ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာသက်နိုင်ဝင်း၊ ဟိုတယ်နှင့် ခရီးသွားလာရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာသက်နိုင်ဝင်း၊ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများရေးရာ ဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး Jeng Phang နော်တောင်၊ ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးစောအောင်မောင်တို့က ဖြစ်ပွားစဉ် ဖွင့်လှစ်ပေးကြပြီး လမ်းသစ်ကို ပြတ်သန်းကြည့်ရှု စစ်ဆေးကြသည်။

**တက်ရောက်**  
ဆက်လက်၍ ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးအဖွဲ့ဝင်များသည် မြစ်ကြီးနားမြို့ ပြည်သူ့အားကစားကွင်းအတွင်းရှိ မိုးလုံလေလုံ အားကစားခန်းနှင့် ကျင်းပပြုလုပ်သည့် နိုင်ငံ့စီးပွားမြှင့်တင်ရေးရန်ပုံငွေဖြင့် ဆောင်ရွက်သည့် စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေး

မေးခွန်းဖြည့်သွင်းလုပ်ငန်းသည် သူ ပြည်သူများနှင့် ကြီးကြပ်အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ပေးသည့် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့နှင့် ကော်မတီအဆင့်ဆင့်၏ မူဝါဒများကို အသိအမှတ်ပြုကြောင်း၊ စီမံကိန်းလုပ်ငန်းများကို အကျိုးရှိ ထိရောက်အောင်မြင်စေရန် စောင့်ကြည့်စစ်ဆေးခြင်းလုပ်ငန်းသည် အရေးကြီးသည့် လုပ်ငန်းစဉ်ဖြစ်သည့် အလျောက် စီမံကိန်းလုပ်ငန်း တစ်လျှောက်လုံး စောင့်ကြည့်စစ်ဆေးအကဲဖြတ်ခြင်းကို အလေးထား ဆောင်ရွက်ကြရန် မှာကြားသည်။

**မေးခွန်း**  
ထို့နောက် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်က ပြည်နယ်အတွက် ရန်ပုံငွေ



ခွဲရေးရရှိမှု အတိုးပေးခြင်းအနေအဖြစ် နှစ်စဉ်စီမံကိန်းဆိုင်ရာ အစည်းအဝေးများတွင် တည်ဆောက်ပြီးသည့် ပြည်နယ်ကကွယ်ဆေး သို့လျှောက်အဆေးခန်း (မြစ်ကြီးနား)၊ သုံးထပ်ဆောင် အဆောက်အအုံနှင့် အခမ်းအနားသို့ တက်ရောက်သည်။ သုံးထပ်ဆောင် အဆောက်အအုံကို နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ အဖွဲ့ဝင်

# အစဉ်အလာမရိုင်း ခိုင်မြဲသည့်ယုံကြည်ချက် ခံယူချက်များနှင့်အတူ စည်းရုံးကြမည့် သူရဲကောင်းများ

## မိုးမြင့်

လွတ်လပ်ရေးနဲ့တပ်မတော်၊ တပ်မတော်နဲ့အချုပ်အခြာတဲ့ပြီးမြင်တတ်ရင် ယနေ့ နိုင်ငံရဲ့ ဘက်စုံပြဿနာအရပ်ရပ်အပေါ်မှာ ဘယ်လိုမှန်ကန်တဲ့အမြင်နဲ့ ချဉ်းကပ်မြင်ရင်း သင့်သလဲ နားလည်နိုင်ပါလိမ့်မယ်။ တပ်မတော်ရဲ့ကြံ့ခိုင်မှုဟာ တိုင်းပြည်ရဲ့ကြံ့ခိုင်မှုနဲ့ တစ်ထပ်တည်းရှိတယ်ဆိုတာ မြင်နိုင်ရမယ်။ တပ်မတော်ရဲ့ဆုံးရှုံးမှုတိုင်းဟာ နိုင်ငံတော်ရဲ့ ဆုံးရှုံးမှုပဲတဲ့အသံနဲ့ တချို့ မမြင်နိုင်ဘဲ ယောင်ဆောင်နေတာလည်း မြင်နိုင်တယ်။

ဟိုနယ်မြေကွဲကွဲတယ်။ ဒီနယ်မြေပါ သွားတယ်။ ဟိုစခန်းလက်လွတ်ရတယ်။ ဒီစခန်းက ဆုတ်ခွာရတယ်တဲ့ဆိုတာဟာ ကျွန်တော်တို့ပြည်သူအားလုံးရဲ့ နယ်မြေတွေ ဆုံးရှုံးသွားတာပဲ။ ဒီလိုမြင်တတ်ရမယ်။ သူနဲ့အသိမ်းခံရတဲ့ ဖြူရှုမှုနဲ့သမ္မာဟာ တစ်ပါးမပါဘဲ ခက်ထဲခက်ထဲလက်ထဲလက်ထဲက တာနဲ့ အထွတ်ထွတ်အထွတ်ဘယ်ပြီ။ ဘယ်ရွာမှာ သူပုန်လက်ထဲပျောက်အောင် အသည်းအသန် ကာကွယ်ကြရမယ်။ ဘာကြောင့်လဲဆိုရင် ကျွန်တော်တို့ တိုင်းရင်းသားပြည်သူတွေ ယနေ့နေထိုင်နေတဲ့နေရာတွေ ဖြိုခွေတွေတွေပြည်နယ်တွေ ရှိရှိသမျှ နယ်နိမိတ်အားလုံးဟာ ရှေးဦးဘဝခံစား အခက်အခဲကြုံရတတ်နေတာတွေနဲ့ ဖွဲ့စည်းထောင်စည်းတပ်မတော်ကြီးက တိုက်ယူထားတဲ့ နယ်မြေတွေဖြစ်တဲ့ အထက်ကြောင့်ပါ။

### ❖ ပြည်တွင်းလက်နက်ကိုင်တွေ့မှုတူညီတဲ့ တပ်မတော်ရဲ့ယုံကြည်ချက်က အချုပ်အခြာတည်တံ့ ခိုင်မြဲရေး၊ ပြည်ထောင်စုကြီးမပြိုကွဲရေးနဲ့ သူပုန် မျိုးသော တိုင်းရင်းသားအားလုံးစည်းလုံး ညီညွတ်ကြရေးပဲဖြစ်တယ်။ ထိုအရေး ၃ ပါးကို လုံးဝလက်လွတ်ခံစိုးရိမ်တဲ့ တပ်မတော်ဟာ အချုပ်အခြာပိုင် ဘယ်နယ်နိမိတ်တစ်လက်မမျှ ပေးမှာမဟုတ်ဘဲ နိုင်ငံနယ်နိမိတ်ကို အပြည့်အဝ ကာကွယ်ပေးနေတယ်လို့ ယုံကြည်ပါတယ်

တိုက်ခိုက်နေချိန်လည်း ဖြစ်တယ်။ ခေတ်သစ်ကိုလိုနီနယ်ချဲ့တွေရဲ့ နှိမ်စေမှုအောက်မှာ ပြည်တွင်းလက်နက်ကိုင်အချို့က ကိုယ့်အတ္တနဲ့ကိုယ် တချို့က အာဏာတွေ၊ တချို့က နယ်မြေပြိုစား တချို့က ခွဲထွက်ဖို့အပြင်အထူးကြိုးစားနေချိန်လည်း ဖြစ်တယ်။ တပ်မတော်ဟာ ဘယ်နယ်နိမိတ်တစ်လက်မမျှပေးမှာမဟုတ်

စောင့်ရှောက်ပေးခြင်းနဲ့ ထပ်ထပ်ဝယ်ယူပါတယ်။ ဒါကြောင့် တပ်မတော်နဲ့လက်နက်ကိုင်သောင်းကျန်းသူ ရှည်ယူချက်ချင်း ပေးတဲ့လုပ်လုပ်နည်းလုပ်ပာနည်းလုပ်မှာ မယုံကြည်ပါဘူး။ တပ်မတော်က ငြိမ်းချမ်းရေးကိုလိုလားပြီး NCA ကိုကိုင်ဆောင်တဲ့ တည်ဆောက်ရေးသမားတွေဖြစ်တယ်။ သောင်းကျန်းသူဆိုတာက လူသတ်၊ အကြမ်းဖက်ဖျက်ဆီး၊ လူသတ်၊ မူးယစ်လူမောင်နဲ့၊ ဖျက်နိုင်သမျှဖျက် အဖျက်သက်သက်ဖျက်ဆီးပေးတာသက်သက်ပါ။

တောင်ပိုင်းကို ဆက်စပ်ပြီး တိုက်ကွက်ဖော်နေကြပြီဟာ သုံးသပ်နိုင်ပါတယ်။ တပ်မတော်က တိုင်းပြည်ကို ပြည်တွင်း ပြည်ပအသုံးချဆောင် ဖောက်အောင်ဆင်အားကြီးတွေကြား ကြားခံရမှုဖြစ်အောင် ရဲရဲခဲခဲ ရန်ကုံက ရန်ကုံကိုင်ပိုင်နေရပါတယ်။ ဒါပေမယ့် အဖျက်သမားတွေ ကတော့ ပြေးပေါ်ပြူးနဲ့ သူတို့ကိုယ်သူတို့ ကြားခံရမှုဖြစ်အောင် ဖန်တီးပေးပြီး တိုင်းရင်းသားပြည်သူတွေကို မြေစာပင်ဘဝရောင်အောင် လုပ်သားပြုနေတာပဲ။

ပြည်တွင်း လက်နက်ကိုင်တွေ့မှုမတူညီတဲ့ တပ်မတော်ရဲ့ယုံကြည်ချက်က အချုပ်အခြာတည်တံ့ခိုင်မြဲရေး၊ ပြည်ထောင်စုကြီးမပြိုကွဲရေးနဲ့ သူပုန် မျိုးသော တိုင်းရင်းသားအားလုံးစည်းလုံးညီညွတ်ကြရေးပဲဖြစ်တယ်။ ထိုအရေး ၃ ပါးကို လုံးဝလက်လွတ်ခံစိုးရိမ်တဲ့ တပ်မတော်ဟာ အချုပ်အခြာပိုင် ဘယ်နယ်နိမိတ်တစ်လက်မမျှ ပေးမှာမဟုတ်ဘဲ နိုင်ငံနယ်နိမိတ်ကို အပြည့်အဝ ကာကွယ်ပေးနေတယ်လို့ ယုံကြည်ပါတယ်။

လက်နက်ကိုင်တွေ့မှု အကြမ်းဖက်ပုံရိပ်ဟာ ထင်ရှားသည်ထက်ထင်ရှားလာ လူမျိုးရေးစနစ်ပြုပြီး နယ်မြေဖြန့် စေတဲ့အင်အားနဲ့ ခေါင်းဆောင်အကျိုးနဲ့ မိသားစု အကျိုးစီးပွားသက်သက် လက်နက်ကိုင်တွေ့နဲ့ တပ်မတော်ဟာ မယုံကြည်တိုက်ပွဲဝင်နေတာ ဖြစ်တယ်။ လက်နက်ကိုင်တွေ့နေတာပဲလို့ လက်နက်ကိုင်တွေ့နေခြင်းဟာ မြီးချမ်းရေးလိုလားဆဲဖြစ်တယ်ဆိုတာ ပြသနေခြင်းပဲဖြစ်တယ်။ ဒါပေမယ့် အပျော့နဲ့အော့ soft and hard power ကြားမှာ အကန့်အသတ်တွေ ရှိနေပါလိမ့်မယ်။ ဒီကံကရေစီ နဲ့ ဖက်ဒရယ် အပေါ်မှာ တည်ဆောက်သူလား၊ ဖျက်ဆီးနေသူလား ရုပ်ပိုင်းလောတဲ့နဲ့ အဖျက် လက်နက်ကိုင်တွေ့ရဲ့ အလုံးစုံပျက်သုဉ်းရေး အကြမ်းဖက်ပုံရိပ်ဟာ နိုင်ငံတကာဖျက်ခံစားမှာ ထင်ရှားသည်ထက် ထင်ရှားလာနေပြီဖြစ်ပါတယ်။

တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်တွေ့တွေအပြားမှာ အချင်းချင်းအားပေးဖို့ လူမျိုးရေးအရ ကြီးကြီးမင်းမင်းလည်း အချင်းချင်း နယ်မြေလွတ် တိုက်ပွဲအစီအစဉ်တွေရှိခဲ့ ခဲ့ဖူးတဲ့ သမိုင်းအစဉ်အလာတွေ ရှိခဲ့ဖူးပါတယ်။ ဒီအချက်ဟာ နိုင်ငံရေးတိုင်းရင်းသားတွေအပေါ်မှာ တပ်မတော်ရဲ့ သစ္စာရှိမှု မျက်မှောက်မှာ တိုင်းပြည်ထောင်စုအရေး အပြည့်အဝတွေဖြစ်ပြီး ဆောင်ရွက်တတ်တဲ့ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်တစ်ခု အဖြစ် မြင်နိုင်ရန်ဖြစ်ပါတယ်။

အားလုံးကိုပြန်တိုက်ပြီး ထိုးစစ်အပြုအမူနဲ့ အတိုးကောအရင်းပါပြန်ယူမယ် တပ်မတော်အနေနဲ့က ခံစစ်အသေမဟုတ် ခွာသင့်တဲ့အခါမှာပဲ။ ဆုတ်သင့်တဲ့အခါ ဆုတ်မယ် လိုအပ်ရင် ဟန့်သင့်ဟန့်တာပေါ့။ သေချာတာတစ်ခုကတော့ အားလုံးကို ပြန်တိုက်ပြီး ထိုးစစ်အပြုအမူနဲ့ အတိုးကော အရင်းပါ ပြန်ယူမယ်လို့ ကျွန်တော်တို့ ယုံကြည်ပြီးဖြစ်တယ်။ နိုင်ငံရေးအရ ယုတ်မာမှု၊ စစ်ရေးအရ စွက်ဖက်မှု၊ ပြည်တွင်းပြည်ပ ဘယ်လို သွေတိုက်စစ်စစ်၊ ဩစာခံပို့ ဘယ်လို ကြိုးပမ်းသည်ဖြစ်ပါစေ အမျိုးသားရေးဆန်အပြည့်နဲ့ ရေဖျန်းသွားမယ့် တပ်မတော်အနေဖြင့် ယုံကြည်လက်ပါ။

လွတ်လပ်ရေးကို ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ပေးနေတယ်။ ပြည်ထောင်စုစိတ်ဓာတ်နဲ့ သည်းညည်းခံဆက်ဆံနေတဲ့ တပ်မတော်အနေနဲ့ မြင်မှာပါ။ အမျိုးဘာသာသာသနာမှာ မဟုတ်ဘဲ ပျက်အောင် ထိန်းသိမ်းပေးတာတယ်။ လွတ်လပ်ရေးနဲ့အချုပ်အခြာကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ပေးနေခြင်းဟာ ပြည်သူတွေရဲ့ အသက်တွေ၊ အိုးအိမ်တွေ၊ စိမ်းတွေကို ကာကွယ်

တည်ဆောက်သူလား၊ ဖျက်ဆီးနေသူလား ရုပ်ပိုင်းလောတဲ့နဲ့ အဖျက် လက်နက်ကိုင်တွေ့ရဲ့ အလုံးစုံပျက်သုဉ်းရေး အကြမ်းဖက်ပုံရိပ်ဟာ နိုင်ငံတကာဖျက်ခံစားမှာ ထင်ရှားသည်ထက် ထင်ရှားလာနေပြီဖြစ်ပါတယ်။ တစ်ချိန်တည်းမှာ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေဟာ မြန်မာပြည်မြောက်ပိုင်းနဲ့

တောင်ပိုင်းကို ဆက်စပ်ပြီး တိုက်ကွက်ဖော်နေကြပြီဟာ သုံးသပ်နိုင်ပါတယ်။ တပ်မတော်က တိုင်းပြည်ကို ပြည်တွင်း ပြည်ပအသုံးချဆောင် ဖောက်အောင်ဆင်အားကြီးတွေကြား ကြားခံရမှုဖြစ်အောင် ရဲရဲခဲခဲ ရန်ကုံက ရန်ကုံကိုင်ပိုင်နေရပါတယ်။ ဒါပေမယ့် အဖျက်သမားတွေ ကတော့ ပြေးပေါ်ပြူးနဲ့ သူတို့ကိုယ်သူတို့ ကြားခံရမှုဖြစ်အောင် ဖန်တီးပေးပြီး တိုင်းရင်းသားပြည်သူတွေကို မြေစာပင်ဘဝရောင်အောင် လုပ်သားပြုနေတာပဲ။

ဒီလိုမျိုး အပြစ်အကျပ်အယုံကြည်ချက်က အချုပ်အခြာတည်တံ့ခိုင်မြဲရေး၊ ပြည်ထောင်စုကြီးမပြိုကွဲရေးနဲ့ သူပုန် မျိုးသော တိုင်းရင်းသားအားလုံးစည်းလုံးညီညွတ်ကြရေးပဲဖြစ်တယ်။ ထိုအရေး ၃ ပါးကို လုံးဝလက်လွတ်ခံစိုးရိမ်တဲ့ တပ်မတော်ဟာ အချုပ်အခြာပိုင် ဘယ်နယ်နိမိတ်တစ်လက်မမျှ ပေးမှာမဟုတ်ဘဲ နိုင်ငံနယ်နိမိတ်ကို အပြည့်အဝ ကာကွယ်ပေးနေတယ်လို့ ယုံကြည်ပါတယ်။

ယနေ့စစ်ပွဲများကနေ အဆုံးအရှုံးကနေ ရလိုက်တဲ့အမြတ်တချို့နဲ့အတူ အားနည်းချက်၊ အားသာချက်များကိုလည်း မြင်အောင်ကြည့်ရမှာပါ။ စစ်ကိုစစ်နဲ့ထူအောင် တိုက်ခိုက်တတ်ကြတဲ့ စစ်ခေါင်းဆောင်တွေ၊ စစ်သည်တွေ၊ တိုက်ခိုက်ရေးစစ်သည်အလား စစ်တိုက်နိုင်ကြတဲ့ ရဲမေမိသားစုတွေကို မြင်တွေ့ခွင့်ရခဲ့တာ အင်မတန်အဖိုးတန်လှပါတယ်။ ခေါင်းဆောင်မှုအရည်အချင်းနဲ့ စစ်သားစိတ်၊ ရဲဘော်ရဲဘက်စိတ်နဲ့ တပ်ပွဲစိတ်ရှိသူတွေ အမြောက်အမြား ရှိနေကြောင်း အကဲဖြတ်ခွင့်ရခဲ့ပါပြီ။ နောင်လာနောက်သားတို့ နမူနာယူပြီး ဆက်လက်သယ်ဆောင်သွားရမယ့် သူရဲကောင်းစိတ်ဓာတ်အချို့ကိုလည်း ယနေ့စစ်ပွဲများကနေ ကောင်းစွာ ရှာတွေ့နိုင်ခဲ့ပါပြီ

တိုက်ခိုက်နေချိန်လည်း ဖြစ်တယ်။ ခေတ်သစ်ကိုလိုနီနယ်ချဲ့တွေရဲ့ နှိမ်စေမှုအောက်မှာ ပြည်တွင်းလက်နက်ကိုင်အချို့က ကိုယ့်အတ္တနဲ့ကိုယ် တချို့က အာဏာတွေ၊ တချို့က နယ်မြေပြိုစား တချို့က ခွဲထွက်ဖို့အပြင်အထူးကြိုးစားနေချိန်လည်း ဖြစ်တယ်။ တပ်မတော်ဟာ ဘယ်နယ်နိမိတ်တစ်လက်မမျှ ပေးမှာမဟုတ်

စောင့်ရှောက်ပေးခြင်းနဲ့ ထပ်ထပ်ဝယ်ယူပါတယ်။ ဒါကြောင့် တပ်မတော်နဲ့လက်နက်ကိုင်သောင်းကျန်းသူ ရှည်ယူချက်ချင်း ပေးတဲ့လုပ်လုပ်နည်းလုပ်ပာနည်းလုပ်မှာ မယုံကြည်ပါဘူး။ တပ်မတော်က ငြိမ်းချမ်းရေးကိုလိုလားပြီး NCA ကိုကိုင်ဆောင်တဲ့ တည်ဆောက်ရေးသမားတွေဖြစ်တယ်။ သောင်းကျန်းသူဆိုတာက လူသတ်၊ အကြမ်းဖက်ဖျက်ဆီး၊ လူသတ်၊ မူးယစ်လူမောင်နဲ့၊ ဖျက်နိုင်သမျှဖျက် အဖျက်သက်သက်ဖျက်ဆီးပေးတာသက်သက်ပါ။

တောင်ပိုင်းကို ဆက်စပ်ပြီး တိုက်ကွက်ဖော်နေကြပြီဟာ သုံးသပ်နိုင်ပါတယ်။ တပ်မတော်က တိုင်းပြည်ကို ပြည်တွင်း ပြည်ပအသုံးချဆောင် ဖောက်အောင်ဆင်အားကြီးတွေကြား ကြားခံရမှုဖြစ်အောင် ရဲရဲခဲခဲ ရန်ကုံက ရန်ကုံကိုင်ပိုင်နေရပါတယ်။ ဒါပေမယ့် အဖျက်သမားတွေ ကတော့ ပြေးပေါ်ပြူးနဲ့ သူတို့ကိုယ်သူတို့ ကြားခံရမှုဖြစ်အောင် ဖန်တီးပေးပြီး တိုင်းရင်းသားပြည်သူတွေကို မြေစာပင်ဘဝရောင်အောင် လုပ်သားပြုနေတာပဲ။

တပ်မတော်ဟာ နိုင်ငံနဲ့ပြည်သူအပေါ် သူတို့ရဲ့ သစ္စာရှိမှုအပေါ် အသက်ပေးတာဟာ အပြစ်အကျပ်အယုံကြည်ချက်က အချုပ်အခြာတည်တံ့ခိုင်မြဲရေး၊ ပြည်ထောင်စုကြီးမပြိုကွဲရေးနဲ့ သူပုန် မျိုးသော တိုင်းရင်းသားအားလုံးစည်းလုံးညီညွတ်ကြရေးပဲဖြစ်တယ်။ ထိုအရေး ၃ ပါးကို လုံးဝလက်လွတ်ခံစိုးရိမ်တဲ့ တပ်မတော်ဟာ အချုပ်အခြာပိုင် ဘယ်နယ်နိမိတ်တစ်လက်မမျှ ပေးမှာမဟုတ်ဘဲ နိုင်ငံနယ်နိမိတ်ကို အပြည့်အဝ ကာကွယ်ပေးနေတယ်လို့ ယုံကြည်ပါတယ်။

လွတ်လပ်ရေးကို ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ပေးနေတယ်။ ပြည်ထောင်စုစိတ်ဓာတ်နဲ့ သည်းညည်းခံဆက်ဆံနေတဲ့ တပ်မတော်အနေနဲ့ မြင်မှာပါ။ အမျိုးဘာသာသာသနာမှာ မဟုတ်ဘဲ ပျက်အောင် ထိန်းသိမ်းပေးတာတယ်။ လွတ်လပ်ရေးနဲ့အချုပ်အခြာကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ပေးနေခြင်းဟာ ပြည်သူတွေရဲ့ အသက်တွေ၊ အိုးအိမ်တွေ၊ စိမ်းတွေကို ကာကွယ်

တည်ဆောက်သူလား၊ ဖျက်ဆီးနေသူလား ရုပ်ပိုင်းလောတဲ့နဲ့ အဖျက် လက်နက်ကိုင်တွေ့ရဲ့ အလုံးစုံပျက်သုဉ်းရေး အကြမ်းဖက်ပုံရိပ်ဟာ နိုင်ငံတကာဖျက်ခံစားမှာ ထင်ရှားသည်ထက် ထင်ရှားလာနေပြီဖြစ်ပါတယ်။ တစ်ချိန်တည်းမှာ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေဟာ မြန်မာပြည်မြောက်ပိုင်းနဲ့

တောင်ပိုင်းကို ဆက်စပ်ပြီး တိုက်ကွက်ဖော်နေကြပြီဟာ သုံးသပ်နိုင်ပါတယ်။ တပ်မတော်က တိုင်းပြည်ကို ပြည်တွင်း ပြည်ပအသုံးချဆောင် ဖောက်အောင်ဆင်အားကြီးတွေကြား ကြားခံရမှုဖြစ်အောင် ရဲရဲခဲခဲ ရန်ကုံက ရန်ကုံကိုင်ပိုင်နေရပါတယ်။ ဒါပေမယ့် အဖျက်သမားတွေ ကတော့ ပြေးပေါ်ပြူးနဲ့ သူတို့ကိုယ်သူတို့ ကြားခံရမှုဖြစ်အောင် ဖန်တီးပေးပြီး တိုင်းရင်းသားပြည်သူတွေကို မြေစာပင်ဘဝရောင်အောင် လုပ်သားပြုနေတာပဲ။

တပ်မတော်ဟာ နိုင်ငံနဲ့ပြည်သူအပေါ် သူတို့ရဲ့ သစ္စာရှိမှုအပေါ် အသက်ပေးတာဟာ အပြစ်အကျပ်အယုံကြည်ချက်က အချုပ်အခြာတည်တံ့ခိုင်မြဲရေး၊ ပြည်ထောင်စုကြီးမပြိုကွဲရေးနဲ့ သူပုန် မျိုးသော တိုင်းရင်းသားအားလုံးစည်းလုံးညီညွတ်ကြရေးပဲဖြစ်တယ်။ ထိုအရေး ၃ ပါးကို လုံးဝလက်လွတ်ခံစိုးရိမ်တဲ့ တပ်မတော်ဟာ အချုပ်အခြာပိုင် ဘယ်နယ်နိမိတ်တစ်လက်မမျှ ပေးမှာမဟုတ်ဘဲ နိုင်ငံနယ်နိမိတ်ကို အပြည့်အဝ ကာကွယ်ပေးနေတယ်လို့ ယုံကြည်ပါတယ်။

ဓမ္မာနုပညာ ၇-၂၄





### ပြည်ထောင်စုသားများ စည်းလုံးညီ ရှေ့သို့လှမ်းချီ ပန်းတိုင်ဆီ။

**စာမတ်မှာ ၅ မှ**  
ဒေါ်ခင်အေး၊ ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ပါမောက္ခ ဒေါက်တာသက်နိုင်ဝင်း၊ ဆောက်လုပ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စု ဝန်ကြီး ဦးမျိုးသန့်နှင့် ပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ်တို့က မဲကြီးမြတ် ဖွင့်လှစ်ပေးကြပြီး ဒုတိယဝန်ကြီး ချုပ်နှင့် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးက ပြည်နယ်ကာကွယ်ရေးသို့လှောင် အရေးခန်း ဆိုင်းဘုတ်အား စက်လှောင်ပိုင်ပိုင်ဖွင့်လှစ်ပေးသည်။  
ယင်းနောက် အဆောက်အအုံ သစ် မော်ကွန်းကြေးပြားကို အမွှေးနံ့သာညှပ်များ လက်ဖျန်း ပေးကြပြီး အဆောက်အအုံသစ် အတွင်း သို့လှောင်ခန်းများကို လှည့်လည်ကြည့်ရှု စစ်ဆေးကြ သည်။ အဆိုပါပြည်နယ်ကာကွယ် ရေး သို့လှောင်အရေးခန်း

(မြစ်ကြီးနား) သုံးလပ်ဆောင် အဆောက်အအုံသစ် ဖွင့်လှစ်နိုင်ခဲ့ သည့်အတွက် လိုအပ်သော ပုံမှန် ကာကွယ်ရေးအဖွဲ့များနှင့် ဆက်စပ် ပစ္စည်းများကို သက်ဆိုင်ရာ ကာကွယ်ရေးအဖွဲ့အစည်းအလိုက် မတူညီသော သတ်မှတ်အချိန် အတွင်း စနစ်တကျသို့လှောင် ထိန်းသိမ်းထားနိုင်မည် ဖြစ်ပြီး ကချင်ပြည်နယ် တစ်ဝန်းလုံးရှိ မြို့နယ်များသို့ စနစ်တကျ ဆက်လက် ပြန့်ပွားပေးနိုင်မည် ဖြစ်ကြောင်း၊ တိုးချဲ့ကာကွယ် ရေးဆောင်ရာတွင် မြစ်ကြီးနား ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးအဖွဲ့အစည်း သော ကာကွယ်ရေးအဖွဲ့များကို တစ်ပြည်နယ်လုံး လိုအပ်ချက်ကို သုံးလှည့်စော သုံးလှောင်ထားနိုင် မည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ သတင်းစဉ်

### စစ်မှုထမ်းဟောင်းအဖွဲ့ဝင်များနှင့် မိသားစုဝင်များအား စားသောက်ဖွယ်ရာများ ထောက်ပံ့ပေးအပ်ခြင်းနှင့် နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေးနှင့် ကာကွယ်ရေးတာဝန်များကို စွမ်းစွမ်းတမ်းတမ်းဆောင်ရွက်နေကြသော တပ်မတော်သားများအတွက် စစ်မှုထမ်းဟောင်းအဖွဲ့ဝင်များက ဂုဏ်ပြုအလှူငွေပေးအပ်

**နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈**  
ဧရာဝတီတိုင်းဒေသကြီးအတွင်းရှိ မြို့နယ် ၂၆ မြို့နယ်မှ မြို့နယ် စစ်မှုထမ်းဟောင်း အလုပ်အမှု ဆောင်အဖွဲ့ဝင်များ၊ စစ်မှုထမ်း ဟောင်းအဖွဲ့ဝင်များနှင့် မိသားစု ဝင်များအား စားသောက်ဖွယ်ရာ များ ထောက်ပံ့ပေးအပ်ခြင်း နှင့် နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေးနှင့် ကာကွယ်ရေး တာဝန်များကို စွမ်းစွမ်းတမ်း တမ်းဆောင်ရွက် နေကြသော တပ်မတော်သားများအတွက် စစ်မှုထမ်းဟောင်းအဖွဲ့ဝင်များက ဂုဏ်ပြုအလှူငွေပေးအပ်ခြင်းကို ယနေ့မွန်လုံပိုင်တွင် အနောက် တောင်တိုင်းစစ်ဌာနချုပ် ဧရာဝတီ ခန်းမ၌ပြုလုပ်ရာ တိုင်းမှူး

ဦးလှိုင်၊ ဝေလင်းနှင့် အဖွဲ့ဝင် များ မြို့နယ် ၂၆ မြို့နယ်မှ စစ်မှုထမ်းဟောင်း အလုပ် အမှုဆောင်အဖွဲ့ဝင်များ၊ စစ်မှုထမ်း ဟောင်းအဖွဲ့ဝင်များနှင့် မိသားစု ဝင်များ၊ မိတ်ကြားထားသူများ တက်ရောက်ကြသည်။  
ဦးစွာ တိုင်းမှူးက အမှာစကား ပြောကြားသည်။ ထို့နောက် စစ်မှု ထမ်းဟောင်း အဖွဲ့ဝင်များနှင့် မိသားစုဝင်များ စားသောက်ရေး အဆင်ပြေစေရန်အတွက် စား သောက်ဖွယ်ရာများနှင့် ခြေထောက် ကြက်ဥများကို ထောက်ပံ့ ပေးဆောင်ရာတက်ရောက်လာကြသူ များကိုယ်စား တာဝန်ရှိသူတစ်ဦး က လက်ခံရယူသည်။

ဆက်လက်၍ နိုင်ငံတော်လုံခြုံ ရေးနှင့် ကာကွယ်ရေးတာဝန်ကို စွမ်းစွမ်းတမ်း တမ်းဆောင်နေကြ သော တပ်မတော်သားများ အတွက် စစ်မှုထမ်းဟောင်းအဖွဲ့ ဝင်များက စုပေါင်းလှူဒါန်းသည့် ဂုဏ်ပြုအလှူငွေများ ပေးအပ် လှူဒါန်းရာ တိုင်းမှူးက လက်ခံ ရယူပြီး ဂုဏ်ပြုဖတ်တမ်းလွှာ ပြန်လည်ပေးအပ်သည်။  
ယင်းနောက် စစ်မှုထမ်းဟောင်း အဖွဲ့ဝင်များကိုယ်စား တာဝန်ရှိ ကြသူများက အလှူငွေများကို လိုက်လံ ကြည့်ရှုအားပေးပြီး လိုအပ် သည့်များ ပေးပို့ပေးလှည့်ပေး ဆောင်ရွက်ပေးခဲ့ကြောင်း သတင်း စဉ်

ထိုနောက် စစ်မှုထမ်းဟောင်း အဖွဲ့ဝင်များ၏ တင်ပြချက်များ အပေါ် တိုင်းမှူးနှင့် တာဝန်ရှိသူ များက လိုအပ်သည့်များ ပေါင်းစပ် ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်ပေးသည်။  
ယင်းနောက် နယ်မြေစီမံကွပ်ကဲရေးအဖွဲ့က စစ်မှုထမ်းဟောင်း အဖွဲ့ဝင်များနှင့် မိသားစုဝင်များ အား လိုအပ်သည့် ကျန်းမာရေး စစ်ဆေးကုသမှုများ ဆောင်ရွက် ပေးနေမှုများကို တိုင်းမှူးနှင့် တာဝန်ရှိသူများက လိုက်လံ ကြည့်ရှုအားပေးပြီး လိုအပ် သည့်များ ပေးပို့ပေးလှည့်ပေး ဆောင်ရွက်ပေးခဲ့ကြောင်း သတင်း စဉ်

**စာမတ်မှာ ၆ မှ**  
သေကျေပျက်စီးကြရသလို နောင် မျိုးဆက်သစ်တွေရလာတွေကို သတိ လိုက်သလို ဖြစ်စေရန်ကို ခြော်ကြား ရပါမယ်။ ဒါကြောင့် စစ်တွေမဖြစ်ဖို့၊ ဖြစ်နေတဲ့ စစ်တွေရပ်စဲအောင်လုပ်ဖို့နဲ့ စစ်တွေအပေါ် ငြိမ်းချမ်းသာ ငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ ပွဲပြီးမှ ဆက်စပ်ဖြစ်ထွန်းမှုကို ဆောင်ရွက် နိုင်မယ် လို့ ယုံကြည်ပါတယ်။  
တစ်ခါတစ်ရံမှာ စစ်ကိုစစ်နဲ့သာ ချုပ်ငြိမ်းစေလိုတဲ့ အခြေအနေရောက် အောင် တွန့်ပို့သလိုဖြစ်လာရင်လည်း မလွယ်ရောင်သလို လက်ခံရတော့မယ့် ဆက်လက်ဆောင်ရွက် ဖို့ဖြစ်လာနိုင်ပါတယ်။ စစ်ရဲ့ ခါးသီးမှုကို အသိဆုံးဖြစ်ပြီး ငြိမ်းချမ်းရေးကို အလှိုင် ဆုံးဖြတ်တဲ့ တပ်မတော်ဟာ ပြည်သူ တွေလိုချင်နေတဲ့ ငြိမ်းချမ်းမှုကို ရှာဖွေ ပေးနိုင်ဖို့မှာဖြစ်တဲ့အတွက် ဘယ်လို အခြေအနေမျိုးမှာပဲဖြစ်ဖြစ် စစ်ကိုရပ်စဲ နိုင်သည့် တစ်ရပ်တည်းသော အဖွဲ့အစည်း

### ပြိုင်ပွဲဟာ အချိန်လည်းမစေ့ပေးပါဘူး။ အဆုံးသတ်လည်းမဟုတ်ပါဘူး။ အောင်မြင်မှု များစွာနဲ့ အစမ်းသပ်ခံရမယ့်ပွဲတွေရှိပါသေးတယ်။ ဒီအချိန်မှာ မြန်မာပြည်မြေပုံ ပျက်ယွင်း မယွားဖို့ စည်းလုံးညီညွတ်မှုသာ မပြုကြပါစေနှင့်။ မိမိအင်အားအစစ်အမှန်ကိုသိဖို့နဲ့ ပြည်တွင်း အင်အားကို တိုးချဲ့ တည်ဆောက်ပြီး ကျစ်လျစ်ခိုင်မာတဲ့အင်အားနဲ့အားပေးကြပါ။ အရာအားလုံး မှာ အရေးကြီးဆုံးကတော့ ခံယူထားရမယ့် စစ်သားကောင်းစိတ်ဓာတ်နဲ့ စုစည်းညီညွတ်ခြင်းပါပဲ

သည်လည်း တပ်မတော်ဆိုတဲ့ Institution သာလျှင် ဖြစ်ပါစိမ့်မိမ့်။  
ထို့ကြောင့် ယခုအချိန်မှာ အရာ အားလုံးကို သင်ခန်းစာယူပြီး အယူအဆ တွေ မကွဲပဲတော့၊ မြန်မာအချင်းချင်း လည်း မပျက်ဆီး၊ မပျက်စီးကြပါနဲ့တော့။ အရေးကြီးဆုံးက အားလုံးသည် တစ်စိတ် တစ်ပိုင်းတည်းဖြစ်ဖို့သာ ခြောက်ပြတိုင်း လည်း မကြောက်ဖို့၊ ချောတိုင်းလည်း ပျော့ပျော့သွားဖို့။ အဝေးကနေစိတ်ပျက် အားလျော့နေခြင်းက ရင်ဖြေကတတ်

လုပ်ပြီး အလတ်တိုင်စိုက်မယ့်အဖွဲ့တွေ အတွက် အားမဖြစ်ပါဘူး။ ဘာကိုနဲ့ မသွေးမကွဲဘဲ တိုအရေးသုံးပါးသာ အာရုံ စိုက်ရပါမယ်။ ယနေ့လိုအခြေအနေမျိုးမှာ နိုင်ငံသားအားလုံး မျိုးချစ်စိတ်ဓာတ် ထက်သန်စေရပါမယ်။ တပ်မတော်ကို မျိုးချစ်စိတ်ဓာတ် ထက်သန်စွာနဲ့ အခိုင် အမာ အားပေးရုံတင်ဖြေပါမယ်။ မိမိရဲ့ တစ်ခုတည်းသော တပ်မတော် ကြီး တစ်ခုတစ်ရပ်သော အကြောင်း

နိုင်ငံတော်ကို ပုဂ္ဂိုလ်နဲ့၊ လူမျိုးစွဲ၊ ဒေသစွဲ နဲ့ဆောင်ဘဲ ငါတို့နိုင်ငံ၊ ငါတို့လူမျိုး အားလုံးအတွက် ငါတို့အားလုံးနဲ့ ဆိုင် တယ်။ တပ်မတော်ဟာ နိုင်ငံတော်နဲ့ နိုင်ငံသားတွေကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက် ပေးနေသော တစ်ခုတည်းသောအဖွဲ့စည်း ကြီးဖြစ်ပေါ်ဖို့ဆိုတဲ့အခြေနဲ့ မမှီတ်မသန် ထောက်ခံအားပေးကြရပါမယ်။  
ပြိုင်ပွဲဟာ အချိန်လည်း မစေ့ပေး ပါဘူး။ အဆုံးသတ်လည်းမဟုတ်ပါဘူး။ အောင်မြင်မှုများစွာနဲ့ အစမ်းသပ်ခံ ရမယ့် ပွဲတွေရှိပါသေးတယ်။ ဒီအချိန်မှာ မြန်မာပြည်မြေပုံ ပျက်ယွင်းမယွားဖို့ စည်းလုံးညီညွတ်မှုသာ မပြုကြပါစေနှင့်။ မိမိအင်အား အစစ်အမှန်ကို သိဖို့နဲ့ ပြည်တွင်းအင်အားကို တိုးချဲ့တည်ဆောက် ဖြီး ကျစ်လျစ်ခိုင်မာတဲ့ အင်အားနဲ့ အားပေးကြပါ။ အရာအားလုံးမှာ အရေးကြီးဆုံးကတော့ ခံယူထားရမယ့် စစ်သားကောင်းစိတ်ဓာတ်နဲ့ စုစည်း ညီညွတ်ခြင်းပါပဲ။



# နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီအဖွဲ့ဝင် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး ရာပြည့် မြန်မာနိုင်ငံ ကလေးအလုပ်သမား ပျောက်ရေးဆိုင်ရာ အမျိုးသားကော်မတီ၏ ဆန္ဒအကြိမ် လုပ်ငန်းညှိနှိုင်းအစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်အမှာစကားပြောကြား

နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈  
မြန်မာနိုင်ငံကလေးအလုပ်သမားပျောက်  
ရေးဆိုင်ရာ အမျိုးသားကော်မတီ၏ ဆန္ဒအ  
ကြိမ် လုပ်ငန်းညှိနှိုင်းအစည်းအဝေးကို  
ယနေ့မွန်လွင်တွင် နေပြည်တော်ရှိ  
အလုပ်သမားဝန်ကြီးဌာန အစည်းအဝေး  
ခန်းမ၌ ကျင်းပရာ မြန်မာနိုင်ငံ ကလေး  
အလုပ်သမား ပျောက်ရေးဆိုင်ရာ  
အမျိုးသားကော်မတီအဖွဲ့ဝင် ဦးကျော်စွာ  
ဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး  
ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး ရာပြည့် တက်ရောက်  
အမှာစကားပြောကြားသည်။ (သမ္မု)



အစည်းအဝေးသို့ မြန်မာနိုင်ငံကလေး  
အလုပ်သမား ပျောက်ရေးဆိုင်ရာ  
အမျိုးသားကော်မတီ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ  
အဆင့် လုပ်ငန်းကော်မတီ (၈) ခု၏ ဥက္ကဋ္ဌ  
များဖြင့် ကြိုကြည့်သည့် ဒုတိယဝန်ကြီးများ၊  
အတွင်းရေးမှူးအဖွဲ့ဝင် ညွှန်ကြားရေးမှူး  
ချုပ်များနှင့် တာဝန်ရှိသူများ တက်ရောက်  
ကြပြီး တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်  
ဝန်ကြီးချုပ်များ၊ အလုပ်ရှင်အဖွဲ့အစည်း၊  
အလုပ်သမားအဖွဲ့အစည်းနှင့် လူမှုအဖွဲ့  
အစည်းများက မီဒီယံကွန်မရှင်နှင့်စနစ်ဖြင့်  
တက်ရောက်ကြသည်။

ဆောင်ရွက်ပြီးဖြစ်သည်ကို တွေ့ရှိ  
ရကြောင်း၊  
စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်ပေး  
ကလေးအလုပ်သမား ပျောက်ရေး  
နှင့်ပတ်သက်၍ အကောင်အထည်ဖော်  
ဆောင်ရွက်မှုများကို ပြန်ကြည့်မည်  
ဆိုပါက မြန်မာနိုင်ငံတွင် ကလေး  
အလုပ်သမားဆိုင်ရာ အခြေခံဗဟုသုတ  
များ ပြန့်ပွားရေးအတွက် အသိပညာ  
နှင့် ဗဟုသုတတိုးမြှင့်စေခြင်း နိုင်ငံတကာ  
စံချိန်စံညွှန်းများနှင့်အညီ ဥပဒေပြင်ဆင်  
ရေးဆွဲခြင်း၊ ကလေးအလုပ်သမားပြည့်ပုံစံ  
အပေါ်ပြေငြိမ်းနိုင်ရန် ပြည်ထောင်စုအဆင့်  
နှင့် တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အဆင့် ဌာန  
ဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများ၏ စွမ်းဆောင်ရည်  
မြှင့်တင်ပေးခြင်း၊ တာဝန်ဝတ္တရားများ  
သတ်မှတ်ခြင်း၊ အကောင်အထည်ဖော်  
ဆောင်ရွက်မည့် လုပ်ငန်းစဉ်စံချိန်စံညွှန်းချမှတ်၍  
တိုးတက်မှုကို အကဲဖြတ်ခြင်းဖြင့် ရေရှည်  
တွင် ကလေးအလုပ်သမား လျော့နည်း  
ပျောက်ရေးရန် ဖြစ်ကြောင်း။

ကိုလည်း လေ့လာသိရှိရကြောင်း။  
မြန်မာနိုင်ငံအနေဖြင့် ကလေးအလုပ်  
သမားပျောက်ရေး လုပ်ငန်းစဉ်ချက်ကို  
အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ရာတွင်  
ကလေးအလုပ်သမားပျောက်ရေးဆိုင်ရာ  
အသိပညာဗဟုသုတများကို ကလေး  
အလုပ်သမားကိုယ်တိုင်မှည့် မိဘများထံ  
ထိရောက်စွာရောက်ရှိနိုင်ရေး အသိပညာ  
ဖြန့်ဝေရေးလုပ်ငန်းများကို အလေးထား  
ဆောင်ရွက်သွားရမည်ဖြစ်ကြောင်း ကမ္ဘာ  
ကလေးအလုပ်သမား ဆန့်ကျင်တိုက်ဖျက်  
ရေးအဖွဲ့အစည်းသို့ နှစ်စဉ် စွန့် ၁၂ ရက်  
ကျရောက်တိုင်း အမျိုးသားအဆင့်၊  
တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အဆင့် အထိမ်း  
အမှတ်အခမ်းအနားများ ကျင်းပပြုလုပ်  
ခြင်း၊ ပိုစတာများစိုက်ထုခြင်း၊ မီဒီယာများ  
တွင်ဖော်ပြခြင်းလက်ကမ်းစောင်များ  
ဖြန့်ဝေခြင်း စသည့် အများပြည်သူတို့  
ကလေးအလုပ်သမားဆိုင်ရာ ဆောင်ရန်၊  
ရှောင်ရန် အသိမြင်မှုများ တိုးတက်  
ရောက်ရှိနိုင်ရေး ဆောင်ရွက်သွားရမည်  
ဖြစ်ကြောင်း။

ရှင်းတင်စာကြမ်း  
ယင်အမျိုးသားကော်မတီ  
အတွင်းရေးမှူး ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးဝင်းရှိန်  
က ပစ္စေအဖြစ် မြန်မာ့သားကော်မတီ  
အစည်းအဝေး၏ ဆုံးဖြတ်ချက်အပေါ်  
ဆောင်ရွက်ပြီးစီးမှုအခြေအနေနှင့် လုပ်ငန်း  
ကော်မတီဖွဲ့စည်း ဆောင်ရွက်နေမှု  
အခြေအနေများကို ရှင်းလင်းတင်ပြသည်။  
ဆက်လက်၍ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး  
များ တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်ဝန်ကြီး  
ချုပ်များ၊ ဒုတိယဝန်ကြီးများနှင့် တာဝန်ရှိ  
သူများက မြန်မာနိုင်ငံကလေးအလုပ်သမား  
ပျောက်ရေးဆိုင်ရာ အမျိုးသားအဆင့်  
လုပ်ငန်းစီမံချက်နှင့် စပ်လျဉ်း၍  
သက်ဆိုင်ရာကဏ္ဍများအလိုက် ရှင်းလင်း  
တင်ပြကြသည်။

စဉ်ဆက်ပြတ်ဆောင်ရွက်  
ဦးစွာမြန်မာနိုင်ငံကလေးအလုပ်သမား  
ပျောက်ရေးဆိုင်ရာ အမျိုးသားကော်မတီ  
ဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ  
အဖွဲ့ဝင် ဦးကျော်စွာဝန်ကြီးက  
နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ တာဝန်  
ယူသည့်ကာလအတွင်း မြန်မာနိုင်ငံ  
ကလေးအလုပ်သမား ပျောက်ရေးဆိုင်ရာ  
အမျိုးသားကော်မတီကို ၂၀၂၃ ခုနှစ်  
ဩဂုတ် ၂၄ ရက်တွင် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်  
ရေးကောင်စီ အမိန့်ကြော်ငြာအမိန့်အမှတ်  
(၁၈၀/၂၀၂၃)ဖြင့် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာန  
ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဥက္ကဋ္ဌ အပါအဝင်  
အဖွဲ့ဝင် ၃၆ ဦးဖြင့် နောက်ဆုံးအကြိမ်  
ပြင်ဆင်ပွဲ စည်းခင်းပြီး အမျိုးသားအဆင့်  
လုပ်ငန်းစီမံချက်ကို လုပ်ငန်းကော်မတီ  
အသိပညာ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်  
ရွက်လျက်ရှိကြောင်း၊ ပစ္စေအကြိမ်  
အမျိုးသားကော်မတီ အစည်းအဝေးတွင်  
ဆုံးဖြတ်ချက် ၁၇ ချက် ချမှတ်ဆောင်  
ရွက်နိုင်ခဲ့ပြီး ဆုံးဖြတ်ချက်များအနက်  
စဉ်ဆက်ပြတ်ဆောင်ရွက်ရမည့် ဆုံးဖြတ်  
ချက် ခြောက်ချက်မှာပင် ကျန်အချက်များ

မြန်မာနိုင်ငံ ကလေးအလုပ်သမား  
ပျောက်ရေးဆိုင်ရာ အမျိုးသား အဆင့်  
လုပ်ငန်းစီမံချက်ကို ကာလတိုငါးနှစ်  
လုပ်ငန်းစီမံချက် သုံးဖြစ်ဖြင့် ကာလအတွက်  
၁၅ နှစ် လုပ်ငန်းစီမံချက်တို့ပတ်သက်  
ဆောင်ရွက်သွားရန် လျာထားပြီး ပထမ  
ကာလတို ငါးနှစ် လုပ်ငန်းစီမံချက်အား  
နိုင်ငံတော်ကူသော အခြေခံချက်အလက်  
များ ကောက်ယူခြင်း၊ အသိပညာပေးခြင်း  
နှင့် စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်ခြင်း၊ ပညာရေး  
နှင့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာအဖွဲ့  
အစည်းများ ဖန်တီးခြင်း၊ ဥပဒေပြင်ဆင်  
ပြင်ဆင်ရေးဆွဲမှုနှင့် အကောင်အထည်  
ဖော်ဆောင်မှုများ ပိုမိုအားကောင်းလာ  
စေခြင်း၊ အခွင့်အားဆုံးပုံစံဖြင့် နိုင်ငံခြား  
အလေးထား ဆောင်ရွက်လျက်ရှိနေသည့်

ပထမကာလတို ငါးနှစ်လုပ်ငန်းစီမံချက်  
(၂၀၂၃-၂၀၂၇) ခုနှစ်ကို အကောင်အထည်  
ဖော် ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြောင်း၊  
အလေးထားဆောင်ရွက်လျက်ရှိ  
အာဆီယံတွင်လည်း ကလေးသူငယ်  
များအပေါ် အကြမ်းဖက်မှုများအားလုံးကို  
ဆန့်ကျင်ခြင်း၊ ကလေးသူငယ်များအား  
အခွင့်အားဆုံးပုံစံဖြင့် နိုင်ငံခြားဆိုင်ရာ  
မူဝါဒများကို ရေရှည်ပြီးစီးပေးအခြေခံ  
ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း၊ ထိုသို့  
ဆောင်ရွက်သည့်နေရာတွင် "no child left  
behind" မည်သည့်ကလေးမျှနေရာကချန်  
မထားရေး လုပ်ငန်းစဉ်အောင်မြင်ရေးအတွက်  
လူမှုအဖွဲ့အစည်းများက  
အလေးထား ဆောင်ရွက်လျက်ရှိနေသည့်

ကလေးသူငယ်များ ရုပ်ပိုင်းနှင့်  
စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုသာ  
နိုင်ငံတော်၏အနာထတို့ ကောင်းမွန်စွာ  
ဖန်တီးနိုင်မည်ဖြစ်သည့် စီးပွားရေး  
ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု၊ လူမှုစနစ်တို့ဖြင့်  
ပညာရေး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုများနှင့်  
တိုက်ရိုက်သက်ဆိုင်နေခြင်းကြောင့် မြန်မာ  
နိုင်ငံ ကလေးအလုပ်သမားပျောက်ရေး  
ဆိုင်ရာ အမျိုးသားအဆင့် လုပ်ငန်း  
စီမံချက်၏ရည်မှန်းချက်များကို ထိရောက်  
စွာ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရ  
အတွက် ရှေ့ပြည်စီမံခန့်ခွဲချက်ဆောင်ရွက်  
သွားရမည့်အပြင် လုပ်ငန်းစီမံချက်  
ကာလတို ငါးနှစ်တာပြီးဆုံးမည့် ၂၀၂၃

ထို့နောက် ကော်မတီဝင်တစ်ဦးအတွင်း  
ရေးမှူး ဝင်းဝင်းနှင့် အလုပ်သမားဥပဒေ  
စစ်ဆေးရေးဦးစီးဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူး  
ချုပ်က ဆန္ဒအကြိမ် အစည်းအဝေးဆုံးဖြတ်  
ချက်များကို ဖော်ပြတင်ပြပြီး အတည်ပြု  
ချက်ရယူခဲ့ကြောင်း။  
ယင်အမျိုးသားကော်မတီ  
အမျိုးသား အဆင့်  
လုပ်ငန်းစီမံချက် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်  
ရေးကောင်စီအဖွဲ့ဝင် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး  
ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး ရာပြည့်က ဆွေးနွေး  
တင်ပြမှုများနှင့်ပတ်သက်၍ လိုအပ်သည့်  
ချက်ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေးပြီး  
နီးနီးချုပ်အမှာစကား ပြောကြားကာ  
အစည်းအဝေးကို ရှင်းလင်းပိတ်ကြောင်း  
သတင်းရရှိသည်။ သတင်းစဉ်

## ရမည်းသင်းမြို့၌ ခရိုင်အဆင့် ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးသင်တန်းဖွင့်ပွဲ အခမ်းအနားကျင်းပ

ရမည်းသင်း ဇန်နဝါရီ ၈  
ဗဟိုအဖွဲ့ဝင်များအနေဖြင့် ရှာဖွေ  
ကယ်ဆယ်ရေးသင်တန်းအမှတ်စဉ်  
(၁/၂၀၂၄) သင်တန်းဖွင့်ပွဲအခမ်း  
အနားကို ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်  
နံနက်က ခရိုင်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးဌာန  
ကျင်းပသည်။ (သမ္မု)  
သင်တန်းဖွင့်ပွဲတွင် ရမည်းသင်း  
ခရိုင်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့ ဥက္ကဋ္ဌ

ဦးမြင့်ထွန်းက မီးသတ်ဦးစီးဌာန  
ခရိုင်အဆင့် သန့်ရှင်းစီမံသတ်  
တပ်ဖွဲ့ဝင်များအနေဖြင့် ရှာဖွေ  
ကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းများ လုပ်  
ဆောင်ရာတွင် စိတ်ဓာတ်ကြံ့ခိုင်  
မှုသည် အလွန်အရေးကြီး  
ကြောင်း၊ ယခုချက်မှာကလေးတို့  
ကာလတွင် ကမ္ဘာတစ်ဝန်းသဘာဝ  
ဘေးအန္တရာယ်များ နေရာအနှံ့  
ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိရာ ဘေးအန္တရာယ်

ကာလကတည်းက  
ကြိုတင်လေ့ကျင့်ခြင်းများ ဆောင်  
ရွက်ထားကြရမည် ဖြစ်ကြောင်း၊  
ရမည်းသင်းမြို့ကြားသည်။  
အဆိုပါခရိုင်အဆင့် ရှာဖွေ  
ကယ်ဆယ်ရေး သင်တန်း  
အဖြစ် ဇန်နဝါရီ ၈ ရက် ၁၉  
စီမံအုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့ ဥက္ကဋ္ဌနှင့်  
အဖွဲ့ဝင်များ၊ ခရိုင်အဆင့်  
ဌာနဆိုင်ရာများ၊ ခရိုင်စီမံသတ်

ဦးစီးမှုနှင့် ဖြန့်ဝေသည့်ဦးစီးမှု  
များ၊ သန့်ရှင်းစီမံသတ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊  
အရန် မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊  
ကြိုင်ကြွေးတပ်ဖွဲ့၊ လူမှုအဖွဲ့  
အသင်းအဖွဲ့များ၊ သင်တန်းသား/သူ  
၁၅ ဂဏထုစုပေါင်း ၈၀ တက်ရောက်  
ကြပြီး ဇန်နဝါရီ ၈ ရက် ၁၉  
ရက်အထိ ဖွင့်လှစ်သင်ကြားသွား  
မည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။  
မောင်ကျော်







# အာဆီယံကို အသုံးချဖို့ ကြိုးစားနေတဲ့ အင်ဒိုနီးရှား

## \* ပြည်သာကျော် \*

ရွက်ဖက်မှု ပြီးခဲ့တဲ့ ၂၀၂၃ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာလ ၃၀ ရက်နေ့က အင်ဒိုနီးရှားပေါ်လီမန်များ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေး အေဂျင်စီ (BKSAP) လက်ထောက်ဥက္ကဋ္ဌဖြစ်သူ အာဆီယံ ဘာစံ တိုဟီ (Achmad Hafisz Thohir) က မြန်မာနိုင်ငံရှိ ဘင်္ဂါလီတွေနဲ့ (ရိုဟင်ဂျာ လူမျိုးစု ဆိုတဲ့ စကားရပ်ကို သုံးသပ်ထားပုံ) ပတ်သက်လို့ ကမ္ဘာ့ အထူးသဖြင့် အာဆီယံနိုင်ငံတွေက ခိုင်ခံ့ မာမာအရေးယူဖို့ တောင်းဆိုခဲ့တာ တွေ့ရပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံအပေါ် သာမန်ရွက်ချွတ်လောက်နဲ့ မလုပ်လောက်ဘဲ လက်တွေ့ကျတဲ့အဆင့်တွေကို ကမ္ဘာ့အာဆီယံက အရေးယူဆောင်ရွက်ရမယ်လို့ ဆိုပါတယ်။

သူ့ရဲ့အကြံပြုချက်တွေထဲမှာဆိုရင် နိုင်ငံတကာ ဖိရန်တွေကနေ မြန်မာနိုင်ငံကို သိမ်းခြားပယ်ထုတ် ထားရေး၊ လက်နက်နဲ့ စီးပွားရေးပိတ်ဆို့ရေး နိုင်ငံခြားလက်မှတ်နဲ့ စီစဉ်တွေ့ ရပ်ဆိုင်းနေနဲ့ လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်မှုနဲ့ပတ်သက်လို့ အပြင်ပြည် ဆိုင်ရာ တရားရုံးမှာ ရုံးတင်စစ်ဆေးရေးတွေ ပါဝင် ပါတယ်။ နောက်ပြီးဘင်္ဂါလီတွေအပေါ် မြန်မာ အစိုးရက ဆက်လက်လုပ်ဆောင်နေတဲ့ အကြမ်း ပိုက်မှုနဲ့ လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်တာတွေကို ရင်ဆိုင် ဖို့ အာဆီယံနိုင်ငံတွေက စုပေါင်းအရေးယူဖို့ လိုအပ် ကြောင်း ပြောထားပါတယ်။

- (က) အာဆီယံအဖွဲ့ဝင် နိုင်ငံအားလုံး၏ လွတ်လပ်မှု၊ အချုပ်အခြာအာဏာ ပိုင်ဆိုင်မှု၊ တနိုးတူရည်တူရှိမှု၊ နယ်မြေ တည်တံ့ခိုင်မြဲမှုနှင့် အမျိုးသားရေး လက္ခဏာများကို လေးစားလိုက်နာခြင်း၊
- (ဂ) ကျူးကျော်မှု၊ အင်အားသုံးခြင်း၊ သို့မဟုတ် အင်အားသုံးရန် ဖြိုဖျက်ခြင်း သို့မဟုတ် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဥပဒေနှင့် ကိုက်ညီမှုမရှိသည့် အခြား လုပ်ဆောင်မှုမှနှုတ်ခွင့်ရရှိ လွတ်ငြိမ်းခြင်း၊
- (ဃ) အပြင်းပွားမှုများကို ငြိမ်းချမ်းစွာ အဖြေ ရှာသည့် နည်းလမ်းအပေါ် အားထား ခြင်း၊
- (င) အာဆီယံအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများ၏ ပြည်တွင်း ရေပွင့် ဝင်ရောက်စွက်ဖက်မှုမရှိခြင်း၊
- (စ) ပြင်ပမှ ဝင်ရောက်စွက်ဖက်မှု၊ ဖျက်လို မှု၊ အခြားပေးမှုများ ကင်းရှင်းစွာဖြင့် အမျိုးသားရေး တည်ရှိမှု ဆိုင်ရာ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတိုင်း၏ အခွင့် အရေးကို လေးစားခြင်းလို့ ဖော်ပြပါ ရှိပါတယ်။

ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတိုင်းက လိုက်နာဖို့ ရေးဆွဲထားတဲ့ နိုင်ငံတကာ သဘောတူညီချက် ဖြစ်ပါတယ်။ အဲဒီပညာရှိတို့က တစ်နိုင်ငံရဲ့ ပြည်တွင်း ရေပွင့် တစ်နိုင်ငံတင် ဝင်ရောက်စွက်ဖက်ရတာ၊ နိုင်ငံကြီးသည်ဖြစ်စေ၊ ငယ်သည်ဖြစ်စေ တနိုးတူ ညီမျှဆက်ဆံရမယ်လို့ပါပါတယ်။ ဒီပြဌာန်းချက် တွေကို ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်တိုင်းက သဘောတူပြီး လက်မှတ်ထိုးခဲ့ပါ။ ဒီလိုပြဌာန်းချက်တွေဟာ ကမ္ဘာ့သမိုင်း အစဉ်အဆက်ကြုံတွေ့လာခဲ့ရတဲ့ နိုင်ငံတစ်စီးနင်းပြုတာတွေ ဝင်ရောက်စွက်ဖက်တာ၊ ကျူးကျော်သိမ်းပိုက်မှုတွေနဲ့ ကိုလိုနီကျန်ခဲ့တာ တွေနဲ့ ကမ္ဘာစစ်ကြီးတွေကို တားဆီးကာကွယ်ဖို့ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒါပေမယ့် အချို့ နိုင်ငံတွေဟာ နိုင်ငံတကာ သဘောတူညီချက်တွေကို ချိုးဖောက်ပြီး အမြတ် ထုတ်နေကြပါတယ်။ ကုလသမဂ္ဂ ပဋိညာဉ်စာတမ်း မှာ ရည်ရွယ်ချက်နှင့် အခြေခံချက် ပြောင်းပြောင်း တင်းတင်း ချိုးဖောက်နေကြပါတယ်။ အခြားနိုင်ငံ တစ်နိုင်ငံရဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာပိုင်ဆိုင်မှုနဲ့ တနိုးတူရည်တူရှိမှုဆိုတာတွေကို ဝါးပါးပြီး အခြား နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံရဲ့ ပြည်တွင်းရေးကို ဝင်ရောက်

ပြောကြားတာတို့ အမေရိကန်နိုင်ငံတောင်မှ သူ့နိုင်ငံထံ တရားမဝင် ခိုးဝင်လာသူတွေကို မောင်းထုတ်နေတာ တွေ့ရပါတယ်။ ဒါဟာ အမေရိကန်နိုင်ငံရဲ့ ပြည်တွင်းရေးဖြစ်လို့ ဘယ်နိုင်ငံ အပေါ်မှ ဝင်ရောက်စွက်ဖက် မပြောကြားကြပါဘူး။ ဘင်္ဂါလီအရေးကိစ္စဟာလည်း အဲဒီလိုပဲပါ။ မြန်မာနိုင်ငံထံကို အထောက်အထားမှ ခိုးဝင်လာသူ တွေကို လက်ခံ လက်မခံဆိုတာ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ပြည်တွင်းရေးဖြစ်လို့ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ တည်ဆဲ ဥပဒေတွေနဲ့အညီ ဆုံးဖြတ်ရမှာပါ။ ဘင်္ဂါလီတွေဟာ မြန်မာနိုင်ငံတစ်နိုင်ငံထဲကို ခိုးဝင်နေတာ မဟုတ် ပါဘူး။ ဘင်္ဂါလီအချို့နိုင်ငံကနေ ရေလမ်းကြောင်းက တစ်ဆင့် အခြားနိုင်ငံတွေဆီ ခိုးဝင်သွားနေတဲ့ နေကြွပါတယ်။ ဒါပေမယ့် နယ်စပ်ဒေသတွေမှာ ပြန်လည်နေထိုင်တာ အခြားနိုင်ငံတွေထက် တစ်ဖက် တက်က ခိုးဝင်လာတဲ့သူတွေရဲ့ ဒဏ်ကို ပိုခံရပါတယ်။ နိုင်ငံတကာ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ပြည်တွင်းရေးကိစ္စဖြစ်ပေမယ့် နိုင်ငံတကာအဖွဲ့ အစည်းအချို့နဲ့ နိုင်ငံအချို့ဟာ အဲဒီကိစ္စအပေါ် အမြတ်ထုတ်ဖို့အတွက် နိုင်ငံတကာအရေးကိစ္စ အနေနဲ့ ပုံဖော်ဖို့ ကြိုးစားနေကြပါတယ်။

**\* မြန်မာနိုင်ငံထံကို အထောက်အထားမှ ခိုးဝင်လာသူတွေကို လက်ခံ၊ လက်မခံဆိုတာ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ပြည်တွင်းရေး ဖြစ်လို့ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ တည်ဆဲဥပဒေတွေနဲ့အညီ ဆုံးဖြတ်ရမှာပါ။ ဘင်္ဂါလီတွေဟာ မြန်မာနိုင်ငံတစ်နိုင်ငံထဲကို ခိုးဝင်နေတာ မဟုတ်ပါဘူး။ ဘင်္ဂါလီအချို့နိုင်ငံကနေ ရေလမ်းကြောင်းကတစ်ဆင့် အခြားနိုင်ငံတွေဆီ ခိုးဝင် သွားရောက်နေကြပါတယ်။ ဒါပေမယ့် နယ်စပ်ဒေသတွေမှာ ပြန်လည်နေထိုင်တာ အခြားနိုင်ငံတွေထက် တစ်ဖက် နိုင်ငံက ခိုးဝင်လာတဲ့သူတွေရဲ့ ဒဏ်ကို ပိုခံရပါတယ်။ တကယ်တော့ ဘင်္ဂါလီကိစ္စဟာ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ပြည်တွင်းရေး ကိစ္စဖြစ်ပေမယ့် နိုင်ငံတကာ အဖွဲ့အစည်းအချို့နှင့် နိုင်ငံအချို့ဟာ အဲဒီကိစ္စအပေါ် အမြတ်ထုတ်ဖို့အတွက် နိုင်ငံတကာအရေးကိစ္စအနေနဲ့ ပုံဖော်ဖို့ ကြိုးစားနေကြပါတယ်**

**အာဆီယံပဋိညာဉ်**  
အာဆီယံအဖွဲ့မှာ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံပေါင်း ၁၀ နိုင်ငံ ပါဝင်ပါတယ်။ အာဆီယံအဖွဲ့ဝင် နိုင်ငံတွေဟာ ချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှုနဲ့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုရဲ့ အခြေခံကျတဲ့ အရေးပါမှုနဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာ ပိုင်ဆိုင်မှု၊ တနိုးတူရည်တူရှိမှု၊ နယ်မြေတည်တံ့ ခိုင်မြဲမှု တစ်နိုင်ငံရဲ့ ပြည်တွင်းရေးကို တစ်နိုင်ငံတင် ဝင်ရောက်စွက်ဖက်မှု တူညီသောအဖွဲ့ဖြင့်သာ ဆုံးဖြတ်မှုနှင့် ပုံစံကျပြားသောလည်း ညီညွတ်မှု ရှိခြင်းဟူသည့် အခြေခံမူများကို လေးစားဖို့ လည်းကောင်း၊ အာဆီယံအဖွဲ့ကြီးကို ထူထောင်ခဲ့ တာဖြစ်ပါတယ်။ အာဆီယံပဋိညာဉ်စာတမ်းရဲ့ ရည်ရွယ်ချက်မှာဆိုရင်လည်း အချက်ပေါင်း ၁၅ ချက် နဲ့ အပြည့်အစုံဖော်ပြထားပါတယ်။ အာဆီယံ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတွေ ဆောင်ရွက်ရာမှာ လိုက်နာရမယ့် အခြေခံမူအနေနဲ့ ၁၄ ချက် ပါဝင်ပါတယ်။

အထက်က ဖော်ပြခဲ့တဲ့အချက်တွေဟာ အာဆီယံအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတိုင်းက လိုက်နာရမယ့် အခြေခံမူတွေထဲက အချက်အချို့ကို ထုတ်နုတ် ဖော်ပြထားခြင်းဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်တွင်းရေး ဝင်ရောက်စွက်ဖက် ကုလသမဂ္ဂ ပဋိညာဉ်စာတမ်းကို ၁၉၄၅ ခုနှစ် အောက်တိုဘာလ ၂၄ ရက်နေ့မှာ အတည်ပြုခဲ့ပြီး

ရွက်ဖက်နေကြပါတယ်။ အခု အင်ဒိုနီးရှားပေါ်လီမန်များ ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ရေးအေဂျင်စီ (BKSAP) လက်ထောက် ဥက္ကဋ္ဌဖြစ်သူရဲ့ ပြောကြားချက်ကိုပဲ ကြည့်ပါ။ သူ့ပြောကြားချက်ရဲ့ နောက်ကျယ်က ညီညွတ်ချက် နဲ့ သူ့ပြောကြားမှုဟာ အာဆီယံပဋိညာဉ်နဲ့ ကိုက်ညီ မှု ရှိ မရှိ စဉ်းစားစရာကောင်းပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံ အတွင်းမှာဖြစ်တဲ့ ပြည်တွင်းရေးကို ဝင်ရောက် စွက်ဖက်ဖို့အတွက် အာဆီယံအဖွဲ့ကြီးကို အားထား ပြောလာခြင်းဟာ ရိုးသားတဲ့စိတ်နဲ့ မဟုတ်တာ သေချာပါတယ်။ သူ့ရဲ့ပြောကြားချက်တွေဟာ အာဆီယံပဋိညာဉ် ကုလသမဂ္ဂပဋိညာဉ်နဲ့လည်း ဆန့်ကျင်နေပါတယ်။

နောက်ကျယ်မှ ဖန်တီးနေသူများ ဘင်္ဂါလီကိစ္စနဲ့ပတ်သက်လို့ နောက်ကျယ်က ပိုပိုကူညီနေသူတွေရဲ့ ကမ္ဘာဟာ အရေးပါပါတယ်။ ဘင်္ဂါလီတွေကို မြန်မာတိုင်းရင်းသားအဖြစ် ဖန်တီး ရေး၊ နယ်မြေရိုက်ဖျက် စတာတွေဟာ ဘင်္ဂါလီကိစ္စရဲ့ နောက်ကျယ်က ရည်ရွယ်ချက်တွေပါ။ ဒီရည်ရွယ် ချက် အောင်မြင်ဖို့အတွက် မြန်မာနိုင်ငံကို နိုင်ငံတကာအနေနဲ့ အောက်ဘက်ကနေ အားထား ဖို့ ကြိုးစားနေကြပါတယ်။ ၂၀၂၃ ခုနှစ်က စပြီးဖြစ်ခဲ့ တဲ့ ပြဿနာတွေဟာ နောက်ကျယ်က ကြိုးကိုင် သူတွေရဲ့အလိုကျ ဖန်တီးချက်တွေပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ သာမန်ဖြစ်စေတဲ့ ပုံကြီးချဲ့ပြီး နိုင်ငံတကာအရေး ဖြစ်အောင် ညီညွတ်ရမယ့်ကြောပါ။ တဖြည်းဖြည်း ကြိုးမားလာတဲ့ပြဿနာကို အကြောင်းပြုပြီး မြန်မာ နိုင်ငံကို အားထားချက်ဖြစ်ပါတယ်။ အထူးသဖြင့် အိုအိုဒီစီစီယူဟာ နောက်ကျယ်က အဓိကပိုင်း ပေးနေသူဖြစ်ပါတယ်။

**ကုလသမဂ္ဂ ပဋိညာဉ်စာတမ်းကို ၁၉၄၅ ခုနှစ် အောက်တိုဘာလ ၂၄ ရက်နေ့ မှာ အတည်ပြုခဲ့ပြီး ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတိုင်းက လိုက်နာဖို့ ရေးဆွဲ ထားတဲ့ နိုင်ငံတကာ သဘောတူညီချက်ဖြစ်ပါတယ်။ အဲဒီပညာရှိတို့က တစ်နိုင်ငံရဲ့ ပြည်တွင်းရေးကို တစ်နိုင်ငံက ဝင်ရောက်စွက်ဖက်ရတာ၊ နိုင်ငံကြီးသည်ဖြစ်စေ၊ ငယ်သည်ဖြစ်စေ တနိုးတူညီမျှဆက်ဆံရမယ်လို့ ပါပါတယ်။ ဒီပြဌာန်းချက်တွေကို ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်တိုင်းက သဘောတူပြီး လည်းဖြစ်ပါတယ်။ ဒီလိုပြဌာန်းထားတာဟာ ကမ္ဘာ့သမိုင်းအစဉ်အဆက် ကြုံတွေ့လာခဲ့ရတဲ့ နိုင်ငံတစ်စီးနင်းပြုတာတွေ ဝင်ရောက်စွက်ဖက်တာ၊ ကျူးကျော်သိမ်းပိုက်မှုတွေနဲ့ ကိုလိုနီကျန်ခဲ့တာတွေနဲ့ ကမ္ဘာစစ်ကြီးတွေကို တားဆီးကာကွယ်ဖို့ပဲဖြစ်ပါတယ်**

မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ပြည်တွင်းရေး ဘင်္ဂါလီအရေးကိစ္စဟာ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ပြည်တွင်းရေးဖြစ်ပါတယ်။ ဘင်္ဂါလီတွေဟာ နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံကနေ မြန်မာနိုင်ငံထဲကို ခိုးဝင်ရောက် ရှိလာသူတွေဖြစ်ပါတယ်။ ဘင်္ဂါလီတွေဟာ တစ်ဖက်တစ်ကျနေတဲ့ ပြည်တွင်းရေးကိစ္စဟာ မြန်မာနိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ ထဲမှာ ဖြစ်နေတာ မဟုတ်ပါဘူး။ အမေရိကန်နိုင်ငံ ရှာဖွေတင် တရားမဝင် ခိုးဝင်တာ ဖွတ်လောင်နိုင်ငံတွေ ဖြစ်တဲ့ သူတွေ အရေးကိစ္စဟာ အမေရိကန်နိုင်ငံရဲ့ အဓိက ပြည်တွင်းရေးပြဿနာအဖြစ် ရှိနေပါတယ်။ ဘင်္ဂါလီကိစ္စမှာ ဝင်ရောက်စွက်ဖက်နေတာကြောင့်ပါ။ ကြိုးပမ်းကြတဲ့ အထောက်အထားမှ ခိုးဝင်သူတွေ နေနဲ့ နယ်စပ်အားကိုး ဘတ်ဖို့ အမေရိကန် သမ္မတဟိုးဘိုင်းဒင်က လက်ပေးခဲ့ပါသေးတယ်။ အဲဒီလိုပဲ ဘင်္ဂါလီ လူ့အခွင့်အရေးကို ကျယ်ကျယ်လောင်လောင်

အိုအိုဒီစီစီ (Organisation of Islamic Cooperation) အဖွဲ့အစည်းဟာ ၁၉၆၉ ခုနှစ်မှာ စတင်ဖွဲ့ စည်းခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံပေါင်း ၅၇ နိုင်ငံအနက် ၄၈ နိုင်ငံက ဖွတ်လောင်နိုင်ငံတွေ ဖြစ်ပါတယ်။ အဲဒီနိုင်ငံတွေထဲမှာ ဘင်္ဂါလီအချို့နိုင်ငံနဲ့ အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံတို့ ပါဝင်ပါတယ်။ အိုအိုဒီစီစီက တစ်လောကပဲ အမေရိကန်နိုင်ငံထဲကို ဝင်ရောက်ဖို့ ကြိုးပမ်းကြတဲ့ အထောက်အထားမှ ခိုးဝင်သူတွေ နေနဲ့ နယ်စပ်အားကိုး ဘတ်ဖို့ အမေရိကန် သမ္မတဟိုးဘိုင်းဒင်က လက်ပေးခဲ့ပါသေးတယ်။ အဲဒီလိုပဲ ဘင်္ဂါလီ လူ့အခွင့်အရေးကို ကျယ်ကျယ်လောင်လောင် ကိစ္စကို စာမျက်နှာ ၁၁ သို့



# သမိုင်းသက်သေ ကချင်မြေ

- ❖ မေမေလိခ ပေါင်းစုံပြည် သို့မဟုတ် စတင်စော ဖြစ်မင်းသားကား ယာလယ်ကောက်ပဲ ဘူးခပ်ကို ကြာသမျှပေါက် ခရီးရောက်သို့ သွေးသောက်ရင်းပင် တိုင်းကချင်လည်း ယှဉ်လျက်ပြည့်ကျိုး သယ်ယူပိုး၏။
- ❖ ပြည်မတောင်တန်း မေတ္တာစမ်းကို ခန်းဖို့နွဲ့ထို သစ္စာသဖြင့်

မိရဖောက်သွယ် ချစ်ကြိုးလွယ်၍ နွယ်သို့ဆိုင် ပေါင်းစပ်ဝင်ပြီး ထင်ရှားအလုပ် “ပင်လုံစာချုပ်” ဆုပ်ကိုင်ပြနေ သမိုင်းသက်သေ။

❖ သဘာဝမွေ တောတောင်ထွေကို ဆွေစဉ်မျိုးဆက် တန်ဖိုးတက်ဖို့ သက်သို့စောင့်ရှောက် မကွယ်ပျောက်အောင် လောက်ငလုံလ အစွမ်းစနင့်

ကချင်ပြည်လုံး ညီစုရန်ကော ဆုံးအထိတိုင် ဇွဲကိုခိုင်လော့။

❖ သမိုင်းဂုဏ်ရောင် ထွန်းလင်းပြောင်လျက် နောင်နှစ်ထောင်ချီ ကချင်ပြည်သည် စည်ပင်သာမော ဘက်စုံပေါ့၍ သောကပူပင် ဒုက္ခစင်ကာ ရင်မှာပြည့်ကျပ် တိုင်းချစ်ခက်ဖြင့် ရပ်တည်ကျေပွန် စိန်ရတုလွန်။ ။

ညိုဝင်း (ချစ်မြေ)

၁၀-၁-၂၀၂၄ ရက်နေ့တွင် ကျရောက်သည့် (၇၆) နှစ်မြောက် ကချင်ပြည်နယ်နေ့ကို ဂုဏ်ပြုလျက်

စာမျက်နှာ ၁၀ မှ နိုင်ငံတကာအရေးဖြစ်အောင် ကြိုးပမ်းရာ မှာလည်း အိုအိုင်စီက အဓိကပါဝင်နေပါတယ်။ အိုအိုင်စီရဲ့အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံဖြစ်တဲ့ အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံ ဟာလည်း အလားတူပါ။ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်ပြန်လည် အစောပိုပြီး အမြတ်ထုတ်ဖို့ကြိုးစားနေတာ အရင်က ထင်ပါ။ အဲဒီလိုအမြတ်ထုတ်ဖို့အတွက် ဘင်္ဂလား ပြည်သူ့တပ်မတော်က ပြည်သူ့စာရင်းပုံစံ ပုံစံ ပြီး နိုင်ငံတကာအဖွဲ့ အစည်းတွေနဲ့ ဒေသဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းတွေကို အသုံးပြုကြိုးပမ်းနေပါတယ်။

သေသတွင်း မတည်ငြိမ်အောင်လုပ်နေ ကျွန်ုပ်တို့တွင် ထာဝရမဟာမိတ်ဆွေများ မရှိသလို ကျွန်ုပ်တို့တွင် ထာဝရမဟာမိတ်လည်း မရှိပါ။ ကျွန်ုပ်တို့၏အကျိုးစီးပွားများသည် ထာဝရတည်မြဲ နေပြီး ထိုအကျိုးစီးပွားများကို လိုက်နာရန်မှာ ကျွန်ုပ်တို့အတွက်အာဝဏ္ဍိကဖြစ်သည်။ “We have no eternal allies, and we have no perpetual enemies. Our interests are eternal and perpetual, and those interests it is our duty to follow.” ဆိုတဲ့ ဗြိတိန်ဝန်ကြီးချုပ် Lord Palmerston (၁၇၅၈-၁၈၀၅) ပြောခဲ့တဲ့စကား ဒီကနေ့အထိ သွေးတိုက် အောင် မှန်နေပါတယ်။ မြန်မာလိုဆိုရင်တော့ လိုရင် တစ်မျိုး၊ မလိုရင်တစ်မျိုးပဲ ဆိုရမယ်ထင်ပါတယ်။ ဒီအယူအဆကို ကျွန်ုပ်နိုင်ငံတွေမှာ ကျင့်သုံးနေတာကို မျက်မြင်ကိုယ်တွေ့ တွေ့ရပါတယ်။

- \* ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်ပတ်သက်ရင် နောက်ကွယ်က ပံ့ပိုးကူညီနေသူတွေရဲ့ ကဏ္ဍဟာ အရေးပါပါတယ်။ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် မြန်မာတိုင်းရင်းသားအဖြစ် ဖန်တီးရေး နယ်မြေရရှိရေး စတာတွေဟာ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နောက်ကွယ်က ရည်ရွယ်ချက်တွေပါ။ ဒီရည်ရွယ်ချက် အောင်မြင်ဖို့အတွက် မြန်မာနိုင်ငံ ကို နိုင်ငံတကာအနေနဲ့ အဘက်ဘက်ကနေ ဝိဘေးပေးဖို့ ကြိုးစား နေကြပါတယ်။
- \* ၂၀၁၂ ခုနှစ်က စပြီးဖြစ်ခဲ့တဲ့ ပြဿနာတွေဟာ နောက်ကွယ်က ကြိုးကိုင်သူတွေရဲ့အလိုကျ ဖန်တီးချက်တွေပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ သာမန် ဖြစ်စဉ်ကို ပုံကြီးချဲ့ပြီး နိုင်ငံတကာအရေးဖြစ်အောင် ရည်ရွယ်ခဲ့ကြ တာပါ။ တဖြည်းဖြည်းကြီးမားလာတဲ့ ပြဿနာကို အကြောင်းပြုပြီး မြန်မာနိုင်ငံကို ဝိဘေးပေးခဲ့ကြပါတယ်။ အထူးသဖြင့် အိုအိုင်စီအဖွဲ့ဟာ နောက်ကွယ်က အဓိကပံ့ပိုးပေးနေသူဖြစ်ပါတယ်

အာဆီယံအခြေမဲ့တွေကို ချိုးဖောက်ပြီး မြန်မာနိုင်ငံ ရဲ့ပြည်တွင်းရေးကို ပြောင်းကုကျချိုးဖောက်နေတာ ဟာ အာဆီယံအဖွဲ့ကြီးနဲ့ အခြားအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတွေ ကို လေလော့စား၊ ဂရုမစိုက်တဲ့လုပ်ရပ်ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ တကယ်တော့ အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံ ကိုယ်တိုင်က လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုတွေ လုပ်ခဲ့ပါတယ်။ ဒါကြောင့်မို့ အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံသမိုင်းမှာ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်တာတွေ ရှိခဲ့တယ်လို့ အင်ဒိုနီးရှား သမ္မတ ဂျိုကို ဝီဒိုဒိုက ပြောကြားခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီ ကိုစွန့်ပတ်သက်လို့ အက်ဘီဂျူပတ်မန် ဝါဟာစိန် ကလည်း ၂၀၀၀ ပြည့်နှစ်တုန်းက လူသိရှင်ကြား ဝန်ချတောင်းပန်ခဲ့ဖူးပါတယ်။ စစ်အေးခေတ်တုန်းက အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံမှာ အစုလိုက်အပြုံလိုက် သတ်ဖြတ်ခဲ့လို့ လူပေါင်း ငါးသိန်းလောက် အသေ အပျောက်ရှိခဲ့တယ်လို့ သူတောင်းတွေက ဆိုပါတယ်။

အဲဒီလို ကိုယ်တိုင်လက်မှာ သွေးစွန်းနေတဲ့သူက မြန်မာနိုင်ငံအပေါ် စွပ်စွဲကျတော့နဲ့ ဝိဘေးပေးဖို့ ပြောလာတာဟာ ရိုးသားတဲ့စိတ်နဲ့ မဟုတ်ပါဘူး။ အာဆီယံအဖွဲ့ကြီးနဲ့ နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်းတွေကို တစ်ဖက်လှည့်နဲ့ အသုံးပြုပြီး ကြိုးစားနေခြင်းသာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီကနေ့ ကမ္ဘာကြီးမှာ နိုင်ငံတကာ အဖွဲ့အစည်းတွေကို အသုံးပြုပြီး ကိုယ်ကျိုးစီးပွားရာ တွဲ နိုင်ငံတွေကြောင့် ကမ္ဘာကြီးမားချမ်းသာ ခဲ့တာတွေဖြစ်နေလို့ပေါ့ဟာ မြန်မာပြောကိစ္စအရေးပါ တယ်။ လက်ရှိမှာလည်း ကမ္ဘာကြီးမှာ မတည်ငြိမ်မှု တွေ ပေါက်နေတာ တင်းမာမှုနဲ့ စစ်ပွဲတွေ ဖြစ်နေ ပါတယ်။ အာဖရိက ဟာမစ် တိုဟ်ရီ၊ ပြောကြားချက် ဟာ ဒေသတွင်းဖြစ်ချမ်းရေးနဲ့ တည်ငြိမ်ရေးအတွက် အန္တရာယ်ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့် အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံရဲ့ နေပြီး ဒေသတွင်း မတည်ငြိမ်မှုနဲ့ စိတ်ဝမ်းကွဲမှုတွေ ကို ဖြစ်စေပါတယ်။

အသုံးပြုပြီး ကြီးစားစနင့် ယခု အာဖရိက ဟာမစ် တိုဟ်ရီ၊ ပြောကြားချက် တွေကိုကြည့်ရင် နိုင်ငံတကာ အခြေမဲ့တွေနဲ့ သုံးသပ်ဖို့ လိုအပ်နေပါပြီ။ ။

မှာမဟုတ်ပါဘူး။ နိုင်ငံတကာဆက်ဆံရေးမှာ တစ်နိုင်ငံနဲ့တစ်နိုင်ငံရဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာ၊ လွတ်လပ်ရေး၊ တန်ဖိုးတူညီမျှမှု ဆိုတာတွေကို ကူလသမဂ္ဂပည့်ညာဉ်မှာ မော်ပြထားပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ကိုယ်ကျိုးစီးပွားဦးထိပ်ထားနေတဲ့ နိုင်ငံတွေကတော့ ဘယ်သူ့သေသေ ငေစာမဟုတ်ပဲ ဆိုပြီး နိုင်ငံတကာ ဥပဒေ၊ စံနှုန်းနဲ့ အခြေမဲ့တွေကို ချိုးဖောက်နေကြပါတယ်။

အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံဟာလည်း နိုင်ငံတကာ ဥပဒေ၊ စံနှုန်းနဲ့ အခြေမဲ့တွေကို ချိုးဖောက်ပြီး မြန်မာနိုင်ငံ ရဲ့ပြည်တွင်းရေးကို ဝင်ရောက်စွက်ဖက်နေပါတယ်။

## ကာလိမြို့၌ ကလေးသူငယ်အခွင့်အရေးဆိုင်ရာ အသိပညာပေးဟောပြော

ကာလိ ဇန်နဝါရီ ၈ ရှမ်းပြည်နယ်(တောင်ပိုင်း) ကာလိမြို့ လူထုအခြေပြုဗဟိုဌာနခန်းမ၌ ကလေးသူငယ်အခွင့်အရေးဆိုင်ရာ အသိပညာပေးဟောပြောပွဲနှင့် စာအုပ်စာစောင်ဖြန့်ခွဲမှု ယနေ့နံနက်ပိုင်းက ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြောင်း သိရသည်။

ဟောပြောပွဲတွင် မြန်ကြားရေးနှင့် ပြည်သူ့ဆက်ဆံရေးဦးစီးဌာန ဖြန့်ဖြူးဦးစီးမှု ဒေါ်ထင်ထင်ကျော်က ကျောင်းသား ကျောင်းသူများ ကလေးသူငယ်အခွင့်အရေးနှင့် ပတ်သက်သည့် ဆောင်းရန်၊ ရောင်ရန် အချက်များ သိရှိစေရန်ရည်ရွယ်၍ ဆောင်ရွက်ပေးခြင်းဖြစ်ကြောင်း ပြောကြားခဲ့ပြီး ကလေးသူငယ်အခွင့်အရေးလေ့ရှိ စသည့်အကြောင်း



အချက်များ အသိပညာပေးဟောပြောခဲ့ပြီး အခြေမဲ့ပညာမှလွတ်နိုး ကျောင်းအုပ်ဆရာမကြီး ဒေါ်မိမိကိုလင်းက ကျောင်းသားကျောင်းသူများ ကလေးသူငယ်ဆိုင်ရာ အကြမ်းဖက်ခြင်းမခံရရေးနဲ့ အသိပညာ ဗဟုသုတများရရှိစေမည့် စာအုပ်စာစောင်များ ဖတ်ရှုစေလိုကြောင်း အသိပညာပေး ဟောပြောသည်။ ထင်ထင် (မြန်/ကတ်)

## ဂြိုဟ်နယ်မှ ပြည်သူများ သံတွဲခရိုင် ပြည်သူ့ဆေးရုံကြီး၌ အမဲဆေးကုသမှု ခံယူနိုင်မည်

၅ ဇန်နဝါရီ ၈ ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာန အစီအစဉ်ဖြင့် သံတွဲခရိုင် ပြည်သူ့ဆေးရုံကြီး တွင် ဇန်နဝါရီ ၁၄ ရက်နှင့် ၁၄ ရက်များ၌ အထွေထွေကျောက်ကု ပါမောက္ခ အထူးကုဆရာဝန်ကြီးများ အမဲဆေးကုသမှု ပေးသွားမည် ဖြစ်ရာ ဂြိုဟ်နယ်မှ ပြည်သူများ ဆေးကုသမှုခံယူလိုပါက ဇန်နဝါရီ ၈ ရက် (တနင်္လာနေ့) နံနက် ၉ နာရီမှစ၍ ခရိုင်ပြည်သူ့ဆေးရုံကြီး (ခေတ်ကြီးဌာန) ၌ လည်းကောင်း၊ ဂြိုဟ်မြို့ပြည်သူများ လာရောက်ပြသ လိုပါက သက်ဆိုင်ရာ ဂြိုဟ်နယ်ဆေးရုံများနှင့် ဂြိုဟ်နယ်စီမံအုပ်ချုပ်ရေး အဖွဲ့ ထံတွင် ကြိုတင်စာရင်းပေးသွင်းနိုင်ကြောင်း သိရသည်။

ရွှေရည်ဝင်းကျော်

# ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးထွန်းအုံ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးတွင် စက်မှုကုန်ကြမ်းသုံး စားသုံးဆီများ သိုလှောင်ဖြန့်ဖြူးနေမှုနှင့် ပဲခူးတိုင်းဒေသကြီးအတွင်းရှိ သကြားစက်များအား ကြည့်ရှုစစ်ဆေး

နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈

စီးပွားရေးနှင့်ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးထွန်းအုံသည် တာဝန်ရှိသူများနှင့်အတူ ယနေ့နံနက်ပိုင်းတွင် ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး အလုံဆိပ်ကမ်းသို့ရောက်ရှိပြီး MV. Yong Sheng 151 သင်္ဘောပေါ်သို့ Tun Myat Thu ကုမ္ပဏီလီမိတက်၊ Hey Day Energy ကုမ္ပဏီလီမိတက်၊ Asia Empower ကုမ္ပဏီလီမိတက်၊ Myanmar Pulses Zone Co., Ltd. တို့က ဖိလစ်ပိုင်နိုင်ငံသို့ တင်ပို့မည့် ပြောင်းစေ့ တန် ၁၅၀၀၀ တင်ဆောင်နေမှုကို ကြည့်ရှုစစ်ဆေးသည်။

ကြည့်ရှုစစ်ဆေးစဉ် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးက ၂၀၂၃ ခုနှစ် ဧပြီ ၁ ရက်မှ ဒီဇင်ဘာအထိ တရုတ်နိုင်ငံ၊ ထိုင်းနိုင်ငံ၊ ဖိလစ်ပိုင်နိုင်ငံနှင့် စင်ကာပူနိုင်ငံသို့ ပြောင်းစေ့တန်ချိန် ၉၃၄၈၈၂ တန် တင်ပို့နိုင်ခဲ့ပြီး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၅၉ သန်း ရရှိခဲ့ကြောင်း၊ ထို့ကြောင့် ပြောင်းစေ့များကို ပြည်ပသို့ ပို့ရောင်းခြင်း ဖြစ်ပေါ်နေခြင်းနှင့် ကုန်သွယ်မှုလုပ်ငန်းများ လျင်မြန် ရှေ့ဆောင်ရေး အားကိုးကြိုးပမ်း ဆောင်ရွက်ရန် မျှကြားသည်။

စားချွန်ဆီများ သိုလှောင်ထားမှုစစ်ဆေး ထိရောက် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့်အညီ ကြည့်ရှုခြင်းတို့ဖြင့် ကြီးပွားရေး Kyimyindaing International Port (KMP) တွင် တင်သွင်းရောင်းချပြီးသော စားချွန်ဆီများကို မြန်မာ့ကုန်စုံစွဲညွှန်း စစ်ဆေးရေးနှင့် စစ်ဆေးမှုလုပ်ငန်းလီမိတက်မှ စစ်ဆေးသွားရန် ဆုံးဖြတ်သည်။

စစ်ဆေးပြီးစားချွန်ဆီများကို သိုလှောင်ကုန်များတွင် သိုလှောင်ထားရုံနှင့် သိုလှောင်ကုန်မှ တိုင်းဒေသကြီး၊ ပြည်နယ်များသို့ ရည်ညွှန်းချွန်ဖြင့် ဖြန့်ခွဲ ရောင်းချရန် စားချွန်ဆီများကို တိုင်းကီနှင့် Boxer ထံသို့ ပြည်ပသို့ပို့ အလှူအိန် ပြည်ပမှန်ကန်ရန် စစ်ဆေးမှု ဆိုပြည်ပသို့တင်ပို့ရန် Boxer အား အဖုံပတ်လုံဖြည့်မှုနှင့် ဆောင်ရွက်မှုတို့ကို စစ်ဆေးပြီး သတ်မှတ်လှမ်းကမ်းချိန် ပြည့်စီစေရန် အချိန်နှင့် တစ်ပြေးညီဖြန့်ဝေရန် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်များသို့ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးကော်မရှင်များနှင့် တွေ့ဆုံဆွေးနွေး ဆောင်ရွက်ရန် မျှကြားသည်။

သကြားများ မြန်မြန်ရောင်းချမှုထိပ်ပြ မှန်လှည့်ပေး တွင် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသည် ပဲခူး တိုင်းဒေသကြီး ရေတောင့်မြို့နယ်ရှိ အမှတ် (၅) သကြားစက် မြို့လှည့်ပေးရန် ရာဇဝန်ရှိသူများက



ကြားကြိုခွဲ ထုတ်လုပ်ရန် ကြိုလယ်လုပ်ရန် တိုးမြှင့်ထုတ်လုပ်ရန် မျှကြားသည်။ ကြိုခွဲခွဲ အဆင့်ဆင့်နှင့် ကုန်ချောသကြားများ အဆိုပါ သကြားစက်သည် တစ်ရက်လျှင် ကြ ရှင်းလင်းတင်ပြကြပြီး ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးက ပြည်တွင်းစားသုံးရန်အတွက် လုံလောက်စွာဖြန့်ဖြူး ရန်နှင့် လိုအပ်သောဒေသများသို့ အချိန်မီရောက်ရှိ ရေး ဆောင်ရွက်ရန် စားသုံးသူများကို သင့်တင့်မျှတ သောဈေးနှုန်းဖြင့် ဖြန့်ဖြူးရောင်းချရန်နှင့် ထုတ်ကုန်

သကြားဖြူ ၂၀၈ တန် ထွက်ရှိ အဆိုပါ သကြားစက်သည် တစ်ရက်လျှင် ကြ တန် ၂၂၀၀ ပြိုင်နိုင်ပြီး တစ်ရက်လျှင် သကြားဖြူ ၂၀၈ တန် ထွက်ရှိကာ ၂၀၂၃-၂၀၂၄ ဘဏ္ဍာနှစ်အတွင်း သကြားဖြူ ၁၃၅၅၅ တန် ထုတ်လုပ်နိုင်ခဲ့ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။ သတင်းစဉ်

# ပြည်မြို့ပြည်သူ့ဆေးရုံကြီး (၅)ထပ်ကုသဆောင်သစ်ဖွင့်ပွဲ အထိမ်းအမှတ်အဖြစ် ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာန အထူးကုဆေးကုသရေးအဖွဲ့ ပဲခူးတိုင်းဒေသကြီး ပြည်မြို့သို့ ဒုတိယအကြိမ် ကွင်းဆင်းဆေးကုသမှုများဆောင်ရွက်

နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈

ပဲခူးတိုင်းဒေသကြီး ပြည်မြို့ ပြည်သူ့ဆေးရုံကြီး (၅) ထပ်ကုသဆောင်သစ်ဖွင့်ပွဲ အထိမ်းအမှတ်အဖြစ် ရန်ကုန်ပြည်သူ့ဆေးရုံကြီးနှင့် မြောက်ဘက်လမ်းပြည်သူ့ဆေးရုံကြီးတို့မှ ပါမောက္ခ/အထူးကု ဆရာဝန်ကြီးများပါဝင်သည့် အထူးကု ဆေးကုသရေးအဖွဲ့သည် ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာန အစီအစဉ်ဖြင့် ပဲခူးတိုင်းဒေသကြီး ပြည်မြို့သို့ ဒုတိယအကြိမ်အဖြစ် သွားရောက်၍ ပြည်သူ့ဆေးရုံကြီး၊ ပြည်မြို့မှ အထူးကု ဆရာဝန်ကြီးများနှင့်အတူ ဒေသခံပြည်သူများကို ဆေးကုသမှုများ ဆောင်ရွက်ပေးသည်။ အဆိုပါ ခရီးစဉ်တွင်း အထွေထွေရောဂါ ဆေးကုသမှု ဆိုင်ရာလူနာ ၁၇၂ ဦး၊ ဆီးနှင့် ကျောက်ကပ်ရောဂါဆေးကုသမှုဆိုင်ရာ လူနာ ၃၈၂ ဦး၊ ဆီးချိုနှင့်ဟော်ဖန်နီး ရောဂါဆိုင်ရာလူနာ ၅၅ ဦး၊ မျက်စိရောဂါဆိုင်ရာလူနာ ၁၆၆ ဦး နှုတ် ၁၈၂ နှစ်၊ ပြည်သူ့ဆေးရုံကြီး၊ ပြည်မြို့တွင် ရောဂါဆိုင်ရာလူနာ ၆၄ ဦး၊ နှလုံးဆေးကုသမှုဆိုင်ရာလူနာ ၆၀



အစောဆုံးအလမ်းကြောင်းဆိုင်ရာ လူနာ ၁၆ ဦး၊ ရင်ခေါင်းဆေးကုသမှုဆိုင်ရာလူနာ ၂၆ ဦး၊ ဦးနှောက်နှင့် အာရုံစိုက်ရောဂါ ဆေးကုသမှုဆိုင်ရာလူနာ ၅၆ ဦး၊ ဦးနှောက်နှင့် အာရုံစိုက်ရောဂါဆေးကုသမှုဆိုင်ရာလူနာ ၃၈၂ ဦး၊ ကင်ဆာရောဂါ လူနာ ၁၇၂ ဦး၊ အသည်းဆေးကုသမှုဆိုင်ရာလူနာ ၁၆၆ ဦး၊ အရိုးရောဂါလူနာ ၁၅၈ ဦး၊ အထွေထွေ ခွဲစိတ်ကုသမှုဆိုင်ရာလူနာ ၅၅ နှစ်၊ ကလေးရောဂါ သာဗျား

ရောင်လျှို့ဝှက် ဖြန့်ဖြူးခြင်းဖြင့် နှလုံးစက်ဖြင့် စစ်ဆေးခြင်း (ECG) ဘာ ဦးတို့ကို စစ်ဆေးစစ်ဆေးပေးနိုင်ခဲ့သည်။ ထို့ပြင် ဦးနှောက်နှင့် အာရုံစိုက်ရောဂါဆေးကုသမှုဆိုင်ရာ လူနာတို့ကို ရန်ကုန် ပြည်သူ့ဆေးရုံကြီးသို့ လွှဲပြောင်းကုသမှုများ ဆောင်ရွက်လက်ဆောင်များ ပေးအပ်ခြင်း အထူးကု ဆေးကုသရေးအဖွဲ့မှ ပါမောက္ခ/ဌာနမှူး (ဆီးနှင့် ကျောက်ကပ်ရောဂါ) ပါမောက္ခ ဒေါက်တာသူဇာသင်းသည် ဆီးနှင့် ကျောက်ကပ်ရောဂါ ဆိုင်ရာ ကျန်းမာရေး အဆိုပြုပေးခြင်း အား လာရောက်ပြသသူလူနာများအတွက် ဆောင်ရွက်ခဲ့ပြီး တို့မှ ပါမောက္ခ (ဆီးချိုနှင့်ဟော်ဖန်နီး) ဒေါက်တာစောစောစောသင်းသည် သူနာပြုများနှင့် သူနာပြုသင်တန်း သို့သော်တန်းသင်တန်းများ ဆီးချိုရောဂါကုသမှုဆိုင်ရာ သင်တန်းများ သင်ကြားပေးခဲ့ကာ လာရောက်ပြသသော လူနာများအား နှလုံးစက်ဖြင့် ဖြင့် ရောဂါရှာဖွေခြင်း ၁၀၄ ဦး၊ ဓာတ်ခွဲ စစ်ဆေးစစ်ဆေးခြင်း

ပြန်ဝေပေးခဲ့သည်။ ပြည်ပခရိုင် စီမံခန့်ခွဲရေးအဖွဲ့ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးသိန်းအောင်နှင့် အဖွဲ့ဝင်များသည် ဇန်နဝါရီ ၇ ရက်နှင့် ၈ ရက်တို့တွင် လာရောက်ကြည့်ရှုရန် ကုသမှုများကို ကြည့်ရှုအားပေးပြီး ပါမောက္ခ/အထူးကု ဆရာဝန်ကြီးများအား တွေ့ဆုံနည်းလမ်းကို ကျေးဇူးတင်စကားပြောကြားပြီး နေ့လယ်စာအထူးကု ဆေးကုသရေးအဖွဲ့ဝင်များ ပေးအပ်ခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက်ခဲ့သည်။ လာရောက်ပြသသော လူနာများကို ပြည်ပခရိုင်နှင့်မြို့နယ် အချိန်သမီး ရောဂါအဖွဲ့နှင့် စိစစ်နှင့် ကလေးစောင့်ရှောက်ရေးအသင်းအဖွဲ့ဝင်များ နေ့လယ်စာ အဟာရဒါနယ်ကင်းသွားများ ငွေပေးခဲ့သည်။ ရန်ကုန် မြို့မှ ဖေဖြင့်/ နေဖြင့်/ တော်မှ အထူးကုသမှုဆိုင်ရာ (Super specialty) ပါမောက္ခ/အထူးကု ဆရာဝန်ကြီးများ၏ အထူးကုဆိုင်ရာဆေးကုသရေးခရီးစဉ်များကို ၂၀၂၃ ခုနှစ်တွင်း (၁၅)ကြိမ် ဆောင်ရွက်ထားရှိပြီး ၂၀၂၃ ခုနှစ်အတွင်း ဆက်လက် ဆောင်ရွက်သွားမည် ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ သတင်းစဉ်

ကျောခန်းမှ MMA ပွဲ စုစုပေါင်း ပွဲ ၂၀ နီးပါး ပွဲများထုတ်ထား သူဖြစ်ပြီး ပွဲ သို့မဟုတ် ပွဲ နှိမ်နင်းထားသည်။ ဂျီဂျီအားသစ်လည် UFC နှင့် လက်တွဲအဖွဲ့ နှစ်ပတ်လုံး အနိုင်ရထားသူဖြစ်ကာ ၂၀၂၃ ခုနှစ်တွင် ပရော်ဖက်ရှင်နယ် ကစားသမားအဖြစ် လုပ်ငန်းထုတ်လုပ် လှမ်းအောင်ဖြင့် ၁၀ ပွဲ ထိုးသတ်ရာတွင် ကိုးပွဲအထိ အနိုင်ရထားသည်။ ဂျီဂျီအားနာမည်သည် ၂၀၂၃ ခုနှစ်မှစတင်ကာ UFC နှင့် လက်တွဲခဲ့ပြီး ပထမဆုံးပွဲတွင် နှစ်ပွဲ

ထိုးသတ်ခဲ့ပြီး ၂၀၂၃ ခုနှစ်တွင် ပထမဆုံးပွဲအဖြစ် ထိုးသတ်ရမည်ဖြစ်သည်။ ဂျီဂျီအားနာမည်သည် UFC နှင့် လက်တွဲပြီး ပထမဆုံးပွဲအဖြစ် ကာစတာစာနိုနိုင်ငံသား ရှုမာသူလောင်းနှင့် ထိုးသတ်ရာ အမှတ်ဖြင့် လည်းကောင်း၊ ဒုတိယပွဲအဖြစ် ဝီဂျိုးနိုင်ငံသား ကိုဇင်ဘိုဟိုနှင့် ယှဉ်ပြိုင်ထိုးသတ်ရာ အမှတ်ဖြင့်လည်းကောင်း အနိုင်ရခဲ့သည်။ ညီပြင်တော်ဘာတ် ဓာတ်ပုံ-ဂျီဂျီအားနာ Facebook

ကျောခန်းမှ အဆင်မပြေအသင်းသည် လီစာ ပူးအသင်းထက် ပိုမိုရရှိရန် နီးစပ်သည့် အခွင့်အရေး ပိုမိုဖြုတ်လုပ်နိုင်ခဲ့သော်လည်း အသင်းကစားသမားများ မြန်မာ့လီစာပွဲသို့အတွက် နိုင်ပွဲနှင့် ရေးကွာကာ အက်စဖေးလင်းဖြင့်ပွဲ ဆောင်လုပ်ရာ ထွက်ခွာခဲ့ခြင်းဖြစ်

သည်။ လီစာပူးအသင်းက အခွင့်အရေး မရှိတော့သည့် နည်းပါးလာခဲ့သည့် ရှိလာသည့် အခွင့်အရေးကို အိမ်ထဲ အသုံးချနိုင်ခဲ့သည့်အတွက် ပိုမိုရရှိနိုင်ပုံပေါ်စေနိုင်ကာ နောက်တစ်ဆင့် တက်လှမ်းနိုင်ခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ အဆင်မပြေအသင်းသည် လီစာ ပူးအသင်းကို ရှုံးနိမ့်ခဲ့သည့်အတွက် နောက်ဆုံး ယှဉ်ပြိုင်ကစားသည့် သုံးပွဲတွင် သုံးပတ်လုံး ရှုံးနိမ့်မှုအဖြစ် ရမည်ဖြစ်သည်။ အဆင်မပြေ

# ဝန်ကြီးချုပ် ရိုတ်ဟာဆီနာ ငါးကြိမ်မြောက်အနိုင်ရ၊ အတိုက်အခံပါတီ ရွေးကောက်ပွဲကို သပိတ်မှောက်



ဒါကာ ဇန်နဝါရီ ၈  
ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်ဝန်ကြီးချုပ် ရိုတ်ဟာဆီနာသည် ဇန်နဝါရီ ၇ ရက်က အင်္ဂလိပ်ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲ၌ ပဉ္စမကြိမ်မြောက် အနိုင်ရရှိခဲ့ကြောင်း နိုင်ငံတကာသတင်းတစ်ရပ်တွင် ဖော်ပြထားသည်။  
မိမိတစ်ရပ်ချင်းတိုင်းတွင် တပ်တော်နှင့်ရဲတပ်ဖွဲ့ဝင်များ တင်းကြပ်စွာချထားပြီး တင်းမာသော အခြေအနေတွင် ဆန္ဒမေးခွဲကြရာကြောင့်၊ ဂျပန်ဆွေးကောက်ပွဲလေ့လာသူများက ဆန္ဒမေးခွဲရာတွင် လွတ်လပ်ပြီး တရားမျှတမှု ရှိ မရှိ စောင့်ကြည့်ခဲ့ကြကြောင်း သိရသည်။  
ရွေးကောက်ပွဲရလဒ်များအရ အာဏာရ Awami League (အဝါစီလီဂီ) ပါတီက အပြတ်အသတ်အနိုင်ရခဲ့သောကြောင့် ဝန်ကြီးချုပ်

အဖြစ် တာဝန်ထမ်းဆောင်မှု ၁၅ နှစ်နီးပါးရှိသည့် ဟာဆီနာသည် နောက်ထပ် ငါးနှစ်သက်တမ်းတာဝန်ထမ်းဆောင်ရန် သေချာသွားခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။  
အဓိကအတိုက်အခံပါတီဖြစ်သည့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်အမျိုးသားရေးပါတီသည် ရွေးကောက်ပွဲကို သပိတ်မှောက်ခဲ့သည်။ ယင်းပါတီအနေဖြင့် အောက်တိုဘာလကတည်းက ဆန္ဒပြပွဲများ ဆက်တိုက်ပြုလုပ်ခဲ့သော်လည်း လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များက နှိမ်နင်းခဲ့သည်။ ခေါင်းဆောင်များအပြားနှင့် တက်ကြွလှုပ်ရှားသူများလည်း ဖမ်းဆီးခံရသိမ်းဆည်းခံထားရကြောင်း သိရသည်။  
အင်နီအိတ်ချီကော

## တိုက်ပွဲ ဟာနီဒါလေဆိပ်၌ လေကြောင်းခရီးစဉ်များ ပုံမှန်အတိုင်းနိုးပါး ပြန်လည်ရောက်ရှိ

တိုက်ပွဲ ဇန်နဝါရီ ၈  
ခရီးသည်တင် လေယာဉ်နှင့် ကမ်းခြေစောင့်တပ်ဖွဲ့ လေယာဉ်တို့ လေယာဉ်ပြေးလမ်းတွင် တိုက်မှု ဖြစ်ပွားခဲ့ပြီးနောက် ခြောက်ရက်အကြာတွင် တိုက်ပွဲဟာနီဒါလေဆိပ်၌ လေကြောင်းခရီးစဉ်များ ပုံမှန်အတိုင်းနိုးပါးပြန်လည် ရောက်ရှိလာပြီဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။  
လွန်ခဲ့သည့် အင်္ဂါနေ့က လူသေဆုံးမှုဖြစ်ပွားခဲ့သော အဆိုပါလေဆိပ်၏ လေယာဉ်ပြေးလမ်း C ကို ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်တွင် ပြန်လည်ဖွင့်လှစ်ခဲ့သည်။ ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်မှစတင်ကာ အီရိကာဝါစီရင်စုရှိ C လူငယ်အသံသင့် နို့တိုလေဆိပ်မှလွဲ၍ အေးအေးလေးလေးကြောင်းလောင်းအားလုံးကို ပျံသန်း

ပြေးဆွဲရန် စီစဉ်ထားသည်။ ဂျပန် လေကြောင်းလိုင်း ဇန်နဝါရီ ၉ ရက်အတွက် ကိုဇာကို့သည့် ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်အတွက် ဟာနီဒါလေဆိပ်ကို အသုံးပြုသော်လည်း ဇန်နဝါရီ ၁၀ ရက်တွင် ဂျပန်လေကြောင်းလိုင်းအနေဖြင့် အလုံးစုံပျံသန်းခြင်းဆုံး ပြန်လည်စတင်သွားမည်ဖြစ်သည်။  
အင်နီအိတ်ချီကော

ဤသို့ လွန်ခဲ့သည့် ၂၄ နာရီအတွင်း ကာလဝမ်းရောဂါကြောင့် သေဆုံးသူ ၂၅ ဦးနှင့် ရောဂါထပ်မံဖြစ်ပွားသူ ၅၆၅ ဦးရှိကြောင်း ဇန်နဝါရီ ၇ ရက်တွင် ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာနက ဖော်ပြသော အချက်အလက်များအရ သိရသည်။  
ထိုပြင် လွန်ခဲ့သည့် ၂၄ နာရီအတွင်း ဆေးရုံမှဆင်းခွင့်ရရှိသူ ၃၄၀ ရှိသည့်အတွက် ဆေးရုံမှဆင်းခွင့်ရရှိသူပေါင်း ၄၀၇၂ ဦးအထိ ရှိလာပြီဖြစ်သည်။ ဆေးရုံ၌ ဆေးဝါးကုသမှုခံယူနေရသူ ၁၀၅၉၅ ဦး ကျန်ရှိနေသေးသည်။ နိုင်ငံ၏ ပြည်နယ် ၁၀ ခုအနက် ပြည်နယ် ခုနစ်ခုတွင် ကာလဝမ်းရောဂါဖြစ်ပွားသည့် ခရိုင် ၃၁ ခုအထိ ရှိလာပြီဖြစ်သည်။  
ဇန်နဝါရီ ၇ ရက်နေ့တွင် အိတ်ဟာကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာနက တရုတ်နိုင်ငံမှ ဆောက်လုပ်ထားသော အမျိုးသားဟီးရီးအားကစားကွင်းကို ကာလဝမ်းရောဂါကုသရေးစင်တာအဖြစ် သတ်မှတ်ထားသည်။  
ဆင်ဟွာ



## ဂျပန်နိုင်ငံ တိုက်ပွဲရှိ ဂျပန်ဝန်ကြီးချုပ်ဟောင်းနေအိမ် မီးလောင်

တိုက်ပွဲ ဇန်နဝါရီ ၈  
ဂျပန်နိုင်ငံ တိုက်ပွဲရှိ ဂျပန်ဝန်ကြီးချုပ်ဟောင်း ကာကုဆီတာ နာကာနေအိမ်သည် ဇန်နဝါရီ ၈ ရက် မွန်လုံပိုင်က မီးလောင်ခဲ့ကြောင်း ဒေသစီဒီယာတွင် ဖော်ပြခဲ့သည်။

တိုက်ပွဲ မီးသတ်ဌာနသည် ဒေသစီဒီယာရှိ မွန်လုံ ၃ နာရီအတွင်း အကူပေးလောင်နေပြီး မီးခိုးလုံးများ ကောင်းကင်သို့ တက်နေသည်ကို တွေ့မြင်နိုင်သည်။ မီးသတ်ကား ၂၀ ကျော်ကို မီးဖြိုမီးသတ်ရန် မီးလောင်နေဖြစ်ပွားရာ နေရာတွင် မြန်ကြက်ထားသည်။

မီးသည် ၈၀၀ စတုရန်းမီတာခန့် လောင်ခဲ့ပြီး နှစ်ထပ်အိမ်နှင့် တစ်ထပ်လူနေအိမ်တို့ မီးလောင်ခဲ့သည်။  
မီးသတ်သမားများသည် မီးလောင်မှုကို ငြိမ်းသတ်ရန် ကြိုးစားဆောင်ရွက်နေပုံကို အင်နီအိတ်ချီကော ရုပ်သံဖွဲ့တွင် တွေ့မြင်နိုင်သည်။ မီးလောင်မှုဖြစ်ချိန်တွင် ဂျပန်ဝန်ကြီးချုပ်ဟောင်း၏ သားနှစ်ယောက် နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးအဖြစ် တာဝန်ထမ်းဆောင်ခဲ့သူ တာနာကာမာကိုကိုနှင့် ခင်ပွန်းဖြစ်သူ ကာကုယိုအေဝန်ကြီးဟောင်း တာနာကာကောအိုကိုတို့သည် တကြီးလွန်စီးနှင့်အတူ ရှိနေခဲ့ကြောင်း သိရသည်။  
မည်သို့မျှ ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ခြင်း မရှိပေ။ ဗာကိုကိုသည် မီးလောင်မှုဖြစ်ချိန် အစောပိုင်းရက်က အမေတိုင်တော်တာဆ မီးလောင်ခဲ့ကြောင်း ပြောခဲ့သည်။ ရုရှားက မီးလောင်မှုဖြစ်ပွားရာသို့ အကြောင်းရင်းကို စုံစမ်းစစ်ဆေးရက်ရှိသည်။ အင်နီအိတ်ချီကော ဆင်ဟွာ



## ဂျပန်လျှင်ကြောင့် သေဆုံးသူ ၁၆၀ ဦးအထိ ရောက်ရှိ

တိုက်ပွဲ ဇန်နဝါရီ ၈  
ဂျပန်နိုင်ငံအလယ်ပိုင်းခရိုင်နှင့် အနီးနီးကျင်ဒေသတွင် လွန်ခဲ့သော သီတင်းပတ်က ပြင်းအား ၇ ဒသမ ၆ အဆင့်ရှိသော လျှင်များ ဆက်တိုက်လှုပ်ခတ်ခဲ့ပြီးနောက် ဇန်နဝါရီ ၈ ရက် ယနေ့အချိန်အထိ လျှင်ကြောင့် သေဆုံးသူပေါင်းမှာ ၁၆၀ ဦးအထိ ရှိလာပြီဖြစ်သည်။ နည်းများထုတ်စွာကျဆင်းခြင်းနှင့် မိုးရွာသွန်းမှုများက ကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ဆောင်ချက်များကို နှောင့်နှေးကြန့်ကြာစေသည်။  
လျှင်လှုပ်ခတ်မှုဒဏ် အများဆုံးခံစားခဲ့ရသော ခရိုင်တွင် ယောက်ဆုံးသူဦးရေမှာ ၃၂ ဦးအထိ ရှိလာပြီဖြစ်သည်။ လျှင်ကြောင့် ၅၅၆ ဦးမှာ ဒဏ်ရာများရရှိခဲ့ကြကြောင်း ဒေသအာဏာပိုင်များက ပြောသည်။  
လျှင်လှုပ်ခတ်မှုဖြစ်ပွားရာ ဒေသများတွင် ပြင်းအား ရစ်ချီစတာစကော ၇ သို့မဟုတ် ယင်းထက်ပိုသည့် လျှင်ဒဏ်ကို လာမည့်လရက် ကြိုတွေ့ခံစားရနိုင်ကြောင်း ဂျပန်မိုးလေဝသဌာနက ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်တွင် သတိပေးခဲ့သည်။  
ပြန်လည်ထူထောင်ရေးလုပ်ငန်းများ လုပ်ဆောင်နေချိန်တွင် အန္တရာယ်ရှိသော နေရာများကို ဝင်ရောက်ခြင်းမပြုရန် ပြည်သူများကို ဂျပန်မိုးလေဝသဌာနက တိုက်တွန်းပြောကြားထားသည်။  
ဝန်ကြီးချုပ် မူစီယို ကီရိုဒါက ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်က လူပေါင်း ၅၀၀ ခန့်မှာ ကာနာဝါဒဒေသ အားကစားစင်တာရှိ ယာယီခန်းများတွင် နေထိုင်လျက်ရှိနိုင်ကြောင်း ပြောသည်။ သို့သော်လည်း နောက်ထပ် ကယ်ဆယ်ရေးစခန်းများ အတွက် ဟိုတယ်ခန်းများကို ရှာဖွေလျက်ရှိသည်။  
၂၀၁၆ ခုနှစ် ကမ္ဘာမိုက်တို လျှင်ကြီးနောက် ယခု ၂၀၂၄ ခုနှစ် ကမ္ဘာမိုက်တို လျှင်သည် ဂျပန်နိုင်ငံတွင် လူပေါင်း ၁၀၀ ကျော်သေဆုံးခဲ့သည့် လျှင်ဖြစ်သည်။  
ဆင်ဟွာ

**မလေးရှားနိုင်ငံတွင် ရေဘေးကြောင့် လူပေါင်း ၈၅၆၃ ဦး ဘေးလွတ်ရာသို့ ပြောင်းရွှေ့**

ကွာလာလံပူ ဇန်နဝါရီ ၈  
မလေးရှားနိုင်ငံ ဂျီဟောပြည်နယ်တွင် ဇန်နဝါရီ ၈ ရက် ညနေ ၆ နာရီအချိန်အထိ လူပေါင်း ၈၅၆၃ ဦး ရေဘေးကြောင့် ဘေးလွတ်ရာသို့ ပြောင်းရွှေ့ခဲ့ရသည်။  
မလေးရှားနိုင်ငံ လူမှုဖူလုံရေးဌာန၏ ထုတ်ပြန်ချက်အရ ရေဘေးကြောင့် ဂျီဟောပြည်နယ်တွင်

လူပေါင်း ၇၀၅၃ ဦးအထိ ရေပြောင်းခဲ့ရပြီး ပါဟန့်ပြည်နယ်တွင် နောက်ထပ် လူပေါင်း ၁၃၀ ခန့် ဘေးလွတ်ရာသို့ ပြောင်းရွှေ့ခဲ့ရသည်။  
မိုးလေဝသဌာနက အရေမြောက်ပိုင်း မုတ်သုံကြောင့် မိုးသည်ထိစွာ ဆက်လက်ရွာသွန်းနိုင်ကြောင်း သတိပေးချက်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။  
ဆင်ဟွာ



ဥပဒေဘောင်အတွင်း ဝင်ရောက်လာသည့် ပြစ်မှုကျူးလွန်ခြင်းမရှိခဲ့သော PDF အဖွဲ့ဝင်များအား ၎င်းတို့၏ မိဘအုပ်ထိန်းသူများထံ ထပ်မံလွှဲပြောင်းပေးအပ်

နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈ - တာဝန်ရှိသူများ တက်ရောက်ကြသည့် ဦးစွာ တိုင်းဒေသကြီးဝန်ကြီးချုပ်က အမှာစကား ပြောကြားသည်။ (သာယာ) ထိုနေ့က ဥပဒေဘောင်အတွင်း ပြန်လည် ဝင်ရောက်ခဲ့သည့် ပြစ်မှုကျူးလွန်ခြင်းမရှိခဲ့သည့် ဥပဒေဘောင်အဖွဲ့ဝင်များအား ပြန်လည်ကြိုဆိုလက်ခံ၍ ၎င်းတို့၏ မိဘအုပ်ထိန်းသူများထံသို့ လွှဲပြောင်းပေးအပ်လျက်ရှိပြီး ယနေ့နံနက်ပိုင်းတွင် ရန်ကင်းတိုင်းဒေသကြီး အစိုးရအဖွဲ့မှ မင်္ဂလာဒုံမြို့နယ်ရှိ ပြန်လည်ကြိုဆိုလက်ခံခြင်း အခမ်းအနားကို ပြုလုပ်ရာ ရန်ကင်းတိုင်းဒေသကြီး ဝန်ကြီးချုပ် ဦးစိုးသိန်း၊ ရန်ကင်းတိုင်း စစ်ဌာနချုပ် တိုင်းမှူး ဝိုလ်ချုပ် ဇော်ဟိန်းနှင့်

တာဝန်ရှိသူများ တက်ရောက်ကြသည့် ဦးစွာ တိုင်းဒေသကြီးဝန်ကြီးချုပ်က အမှာစကား ပြောကြားသည်။ (သာယာ) ထိုနေ့က ဥပဒေဘောင်အတွင်း ပြန်လည် ဝင်ရောက်ခဲ့သည့် ပြစ်မှုကျူးလွန်ခြင်းမရှိခဲ့သော ရန်ကင်းတိုင်းဒေသကြီးအဖွဲ့ဝင်ကို ထန်းတပင်မြို့နယ်၊ ခရမ်းမြို့နယ်၊ ကျောက်တံတားမြို့နယ်၊ ဒေါပုံမြို့နယ်နှင့် ဒလမြို့နယ်တို့ရှိ PDF အဖွဲ့ဝင် အမျိုးသား ခြောက်ဦးနှင့် အမျိုးသမီး ခန့်စိတ်တို့အား တာဝန်ရှိသူများက ဝန်ခံကာ တက်ရောက်ရေးထိခံစေကာ ၎င်းတို့၏ မိဘအုပ်ထိန်းသူများထံသို့ လွှဲပြောင်းအပ်နှံ



ပြီး ထောက်ပံ့ပံ့ပိုးမှုများနှင့် စားသောက်ဖွယ်ရာများ ပေးအပ်သည်။ ဆက်လက်၍ ဥပဒေဘောင်အတွင်း ဝင်ရောက်ခဲ့သည့် ပြစ်မှု

ကျူးလွန်ခဲ့ခြင်းမရှိသော PDF သင်တန်းဆင်း အလင်းဝင်ရောက်လာသော လူငယ်များ၏ မိဘအုပ်ထိန်းသူများကိုယ်စား မိခင်တစ်ဦးက ကျေးဇူးတင်စကား ပြန်လည်

ပြောကြားသည်။ PDF အပါအဝင် အဖွဲ့အစည်း၏ မျိုးမျိုးတို့အနေဖြင့် နိုင်ငံတော်ဝင် များကိုယ်စား မိခင်တစ်ဦးက ပါဝင် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရေး

သတိမှတ်စည်းကမ်းချက်များနှင့်အညီ ဥပဒေဘောင်အတွင်းသို့ လက်နက်အပ်နှံပြီး ပြည်သူ့ဘဝသို့ ပြန်လည်ဝင်ရောက်ခြင်း ပြုမည်ဆိုပါက ကြိုဆိုလက်ခံသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း နိုင်ငံတော်အစိုးရက ထုတ်ပြန်ထားပြီးဖြစ်ရာ ပြစ်မှုကျူးလွန်ခဲ့ခြင်းမရှိသော PDF အဖွဲ့ဝင်များက တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်အသီးသီးသို့ ဥပဒေဘောင်အတွင်း ပြန်လည်ဝင်ရောက်လျက်ရှိကြသဖြင့် သက်ဆိုင်ရာတာဝန်ရှိသူများက ၎င်းတို့၏ မိဘအုပ်ထိန်းသူများထံသို့ လွှဲပြောင်းအပ်နှံပေးလျက်ရှိကြောင်း သတင်းရရှိသည်။

သတင်းစဉ်

တပ်မတော်မှပစ်ခတ်သော လက်နက်ကြီး ကျရောက်ပေါက်ကွဲမှုကြောင့် နှုတ်သံကွင်းဈေးမီးလောင်ခဲ့ကြောင်း သတင်းတူ၊ သတင်းအမှားများကို လူမှုကွန်ရက်စာမျက်နှာများတွင် မဟုတ်မမှန်ရေးသားဖြန့်ဝေလျက်ရှိ

နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈ - ပဲခူးတိုင်းဒေသကြီး ကျောက်ကြီးမြို့နယ်တွင် တပ်မတော်က ပစ်ခတ်သော လက်နက်ကြီးကျရောက်ပေါက်ကွဲမှုကြောင့် ဇန်နဝါရီ ၇ ရက်တွင် နှုတ်သံကွင်း

ဈေး မီးလောင်ခဲ့ကြောင်း သတင်းတူ၊ သတင်းအမှားများကို တရားမဝင်ပြည်ပျက်မီဒီယာ Mizzima က လူမှုကွန်ရက်စာမျက်နှာများတွင် မဟုတ်မမှန်ရေးသားဖြန့်ဝေနေကြောင်း တွေ့ရှိရသည်။

ဖြစ်စဉ်အမှန်မှာ ဇန်နဝါရီ ၇ ရက်က နှုတ်သံကွင်းမြို့တွင် ဒေသခံပြည်သူများ၏ လုံခြုံရေးနှင့် ရန်မပြေတည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးကို ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည့် လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များကို အကြမ်းဖက်သောင်းကျန်းသူများက လက်နက်ကြီးများဖြင့် ရမ်းသန်ပစ်ခတ်ခြင်းကြောင့် နှုတ်သံကွင်းဈေးအတွင်းသို့ ကျရောက်ပေါက်ကွဲခဲ့ပြီး မီးလောင်မှုဖြစ်ပွားခဲ့ကြောင်း လုံခြုံရေးတာဝန်ရှိသူတစ်ဦး၏ ပြောကြားချက်အရ သိရှိရသည်။

အကြမ်းဖက်သောင်းကျန်းသူများသည် ပြည်သူ့လူထု၏ အသက်အိုးအိမ်စည်းစိမ်နှင့် လူမှုစီးပွားဘဝကို ပျက်စီးစေရန် လုပ်ဆောင်လျက်ရှိရာ ယခုဖြစ်စဉ်တွင်လည်း ၎င်းတို့၏ အကြမ်းဖက်လုပ်ရပ်များကို ဖုံးကွယ်ရန်နှင့် တပ်မတော်အပေါ် ဒေသခံပြည်သူများမှ အထင်အမြင် လွှဲပွားစေရန်အတွက် တရားမဝင် ပြည်ပျက်မီဒီယာများမှတစ်ဆင့် လူမှုကွန်ရက်စာမျက်နှာများတွင် သတင်းတူ၊ သတင်းအမှားများကို ရည်ရွယ်ချက်ရှိရှိ ရေးသားဖြန့်ဝေနေခြင်း သာဖြစ်ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။

သတင်းစဉ်



စစ်တွေတွင် အရပ်သား ၆၀ ခန့်ကို တပ်မတော်က အင်အားသုံးဖမ်းဆီးမှု မဟုတ်မမှန်သတင်းများ ရေးသားဖြန့်ဝေလျက်ရှိ

နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈ - ရခိုင်ပြည်နယ် စစ်တွေမြို့တွင် အရပ်သားပြည်သူ ၆၀ ခန့်ကို တပ်မတော်က ဇန်နဝါရီ ၇ ရက်တွင် အင်အားအလုံးအရင်းဖြင့် ဖမ်းဆီးသွားခဲ့သည်ဟု ရခိုင်မီဒီယာတစ်ခုဖြစ်သည့် Development Media Group မှ ကောလာဟလသတင်းများကို လူမှုကွန်ရက်ပေါ်တွင် ရေးသားဖြန့်ဝေလျက်ရှိသည်ကို တွေ့ရှိရသည်။



အဆိုပါသတင်းနှင့်ပတ်သက်၍ မှန်ကန်မှုမရှိကြောင်း၊ ဒေသတည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးနှင့် နယ်မြေလုံခြုံရေးလုပ်ငန်းများကို ဒေသခံပြည်သူများ အခြေချစောင့်ရှောက်နေထိုင်နေအတွက် ပုံမှန်စစ်ဆေးခြင်းများကို ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပြီး လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များက အဖမ်းဆီးမှုမရှိသော ပြည်သူများကို အကြောင်းမဲ့ဖမ်းဆီးမှုများ လုပ်ဆောင်ခြင်းမရှိကြောင်း သက်ဆိုင်ရာနယ်မြေလုံခြုံရေး တာဝန်ရှိသူတစ်ဦး၏ ပြောကြားချက်အရ သိရှိရသည်။

တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးကို ထိခိုက်ပျက်ပြားစေရန် တိုက်ရိုက်ပုံမှန်မရှိသော အကြောင်းအရာများကို ကောလာဟလသတင်းများအဖြစ် ဖန်တီးရေးသားကာ တိုင်းရင်းသားပြည်သူများ လုံခြုံရေးထိခိုက်မှုများအပေါ် ဆောင်ရွက်လွှဲပွားစေရန် ဝါဒဖြန့်ဝေလှုံ့ဆော်ရေးသားခြင်းသာဖြစ်ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။

သတင်းစဉ်

ကလေးအကျဉ်းထောင်တွင် နိုင်ကျဉ်း ၂၈ ဦး နှစ်ချိ သံခြေချင်းခတ် တိုက်ပိတ်ခံခဲ့ရဟု ကောလာဟလသတင်းများ ရေးသားဖြန့်ဝေလျက်ရှိ

နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈ - ကလေးအကျဉ်းထောင်တွင် နိုင်ငံရေးပုဂ္ဂိုလ်များနှင့် နှစ်ချိသံခြေချင်းခတ်ဟု သတင်းရရှိခဲ့သည့် နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသား ၂၈ ဦးအား နှစ်ချိသံခြေချင်းခတ်ဟု ဆိုသည့် ကောလာဟလသတင်းများ ရေးသားဖြန့်ဝေလျက်ရှိကြောင်း သိရှိရသည်။

အဆိုပါသတင်းနှင့်ပတ်သက်၍ သက်ဆိုင်ရာနှစ်ချိသံခြေချင်းခတ်ဟု တာဝန်ရှိသူတစ်ဦး၏ ပြောကြားချက်အရ "အကျဉ်းသား ၂၈ ဦးသည် ထောင်အရာရှိခတ်ကာ တိုက်ပိတ်ထားကြောင်းကို မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသားများကွန်ရက်ထံမှ ဆူပူခုံကြွထွက်ပြေးရန် ကြိုးစားခဲ့ခြင်းကြောင့် ထုတ်ပြန်ပြောဆိုချက်အရ သိရသည်ဟု သတင်းအမှားများကို ကိုးကားဖြန့်ဝေလျက်ရှိကြောင်း သိရှိရသည်။

အကျဉ်းဖက်အားများ ပြည်ပျက်မီဒီယာများအနေဖြင့် အကျဉ်းဦးစီးဌာန အကျဉ်းထောင်များတွင် အကျဉ်းထောင်အကျဉ်းပေးနေသည့် တာဝန်ထမ်းဆောင်နေမှုများ အမှန်ပြည်သူမှ အထင်အမြင်လွှဲပွားစေရန် ကောလာဟလသတင်းများ ရေးသားဖြန့်ဝေကာ ဝါဒဖြန့်ဝေခြင်းသာဖြစ်ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။

သတင်းစဉ်



ပြည်သူ့ကြားက ပြည်သူ့စကား အစီအစဉ် ထုတ်လွှင့်မည်

နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈ - မျက်မှောက်ကာလတွင် ပြစ်မှုပျက်ရှိသော လုံခြုံရေး၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးနှင့် အကြမ်းဖက်မှု တားဆီးရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များနှင့် ပတ်သက်၍ ပရိသတ်များ၏ ရင်တွင်းခံစားချက် စကားသံများအား သခင် FM ၏ "ပြည်သူ့ကြားက ပြည်သူ့စကား" အစီအစဉ်မှ "ပညာဖြင့် တည်ဆောက်ကြရဝယ်" ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ဇန်နဝါရီ ၁၀ ရက် မွန်းလွဲ ၁ နာရီတွင် ထုတ်လွှင့်တင်ဆက်ပေးမည်ဖြစ်သည်။

"စုပေါင်းကာကွယ် ကောလာဟလအန္တရာယ်" ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ဆွေးနွေးတင်ဆက်မည့် ဖြစ်ရပ်ကြောင့် ပါဝင်ဆွေးနွေးလေ့ရှိသော ပရိသတ်များအနေဖြင့် အပတ်စဉ်ပြောသဘောတရား နံနက် ၁၀ နာရီမှ ၁၁ နာရီအတွင်း ဖုန်းနံပါတ် ၀၉-၀၉၉၀၉၉၀၉၀၉-၀၂၅ အမည် နေရပ်လိပ်စာအရ အကိုင်နှင့် ပြန်လည်ဆက်သွယ်ရမည့် ဖုန်းနံပါတ်တွင် တိုးကို Message ပေးပို့ပါဝင်နိုင်ဖြစ်ကြောင်းနှင့် ပါဝင်လာသည့် ပရိသတ်များ၏ ဖုန်းနံပါတ်များနှင့် ကိုယ်ရေးအချက်အလက်များအား လျှို့ဝှက်ထားထားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရသည်။

သတင်းစဉ်

လာမည့်အပတ် ရွေးကူးနေ့ မွန်းလွဲ ၁ နာရီတွင်

သတင်းစဉ်

မွေ့ညီရိမြို့နယ် တက္ကသိုလ်ဝင်စာမေးပွဲ အောင်ချက်မြင်မားရေး အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲ သင်တန်းဖွင့်



နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်နေ့တွင် မွေ့ညီရိမြို့နယ် အောင်ချက်မြင်မားရေး အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲအတွက် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေကြသည့် အဖွဲ့ဝင်များ၏ အင်အားစုအဖွဲ့ဝင်များနှင့် အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်နေ့တွင် မွေ့ညီရိမြို့နယ် အောင်ချက်မြင်မားရေး အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲအတွက် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေကြသည့် အဖွဲ့ဝင်များ၏ အင်အားစုအဖွဲ့ဝင်များနှင့် အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

အထက (၄) ပုဇွန်တောင် ပညာရေးစုံညီပွဲတော်နှင့် ပညာရည်ချွန်ဆုပေးပွဲ ကျင်းပ

ရန်ကင်း ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်နေ့တွင် ပုဇွန်တောင် ပညာရေးစုံညီပွဲတော်နှင့် ပညာရည်ချွန်ဆုပေးပွဲကို ဇန်နဝါရီ ၈ ရက် က ရန်ကင်းတိုင်းဒေသကြီး ပုဇွန်တောင်မြို့နယ် အထက (၄) တွင် ကျင်းပခဲ့သည်။

ကြက်မောက်တောင် ဆည် ရေဝင်ရောက်မှုနှင့် စိုက်ပျိုးရေးပေးဝေနေမှုအခြေအနေ ကြည့်ရှုစစ်ဆေး



ကျောက်ပန်းတောင်း ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်နေ့တွင် မွေ့ညီရိမြို့နယ် အောင်ချက်မြင်မားရေး အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲအတွက် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေကြသည့် အဖွဲ့ဝင်များ၏ အင်အားစုအဖွဲ့ဝင်များနှင့် အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

ကျောက်ပန်းတောင်း ဆည် ရေဝင်ရောက်မှုနှင့် စိုက်ပျိုးရေးပေးဝေနေမှုအခြေအနေ ကြည့်ရှုစစ်ဆေးခြင်းဖြစ်သည်။

အထက (၄) ပုဇွန်တောင် ပညာရေးစုံညီပွဲတော်နှင့် ပညာရည်ချွန်ဆုပေးပွဲ ကျင်းပခြင်းဖြစ်သည်။

သန်လျင်မြို့နယ် ကျေးလက်ရေးပေးရေး ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိ



ရန်ကင်း ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်နေ့တွင် မွေ့ညီရိမြို့နယ် အောင်ချက်မြင်မားရေး အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲအတွက် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေကြသည့် အဖွဲ့ဝင်များ၏ အင်အားစုအဖွဲ့ဝင်များနှင့် အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

ကျေးရွာတွင် ကျေးလက်ရေးပေးရေးအလုပ်များဖြစ်သော စက်ရေတွင်း၊ ရေကန်၊ အမြင့်တင်စနစ်၊ ရေဂိုက်သွယ်တန်းခြင်း၊ လုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိရာ အဆိုပါလုပ်ငန်းများအား ယနေ့နံနက်တွင် သန်လျင်မြို့နယ် ကျေးလက်ရေးပေးမှု ဖြန့်ဖြူးတိုက်ရိုက်ဖွဲ့စည်းပေးခဲ့ပြီး အောင်ချက်မြင်မားရေး အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲအတွက် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေကြသည့် အဖွဲ့ဝင်များ၏ အင်အားစုအဖွဲ့ဝင်များနှင့် အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

ကိုဗစ် - ၁၉ ရောဂါ ဓာတ်ခွဲအတည်ပြု လူနာသစ် ၄၈ ဦး တွေ့ရှိ

(၈-၁-၂၀၂၄) ရက်နေ့၊ နေ့ (၈:၀၀) နာရီ ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာနသည် ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါ ဓာတ်ခွဲအတည်ပြု လူနာသစ် ၄၈ ဦး တွေ့ရှိခဲ့ကြောင်း သိရသည်။

အကြမ်းဖက်ပုဂ္ဂိုလ်များ၏ ကြေညာထားသော CRPH ၊ NUG နှင့် ၎င်းတို့၏ လက်ဝေခံများ၏ လှုံ့ဆော်ပေးခြင်းများ လိုက်ပါလုပ်ဆောင်ခြင်း၊ အားပေးကူညီခြင်းများ ပြုလုပ်ခဲ့သူများ စော်ထုတ်အရေးယူ

နေပြည်တော် ဇန်နဝါရီ ၈ ရက်နေ့တွင် အကြမ်းဖက်ပုဂ္ဂိုလ်များ၏ ကြေညာထားသော CRPH ၊ NUG နှင့် ၎င်းတို့၏ လက်ဝေခံများ၏ လှုံ့ဆော်ပေးခြင်းများ လိုက်ပါလုပ်ဆောင်ခြင်း၊ အားပေးကူညီခြင်းများ ပြုလုပ်ခဲ့သူများ စော်ထုတ်အရေးယူခြင်းဖြစ်သည်။

ပြုလုပ်ခဲ့သည့် အကြမ်းဖက်ပုဂ္ဂိုလ်များ၏ ကြေညာထားသော CRPH ၊ NUG နှင့် ၎င်းတို့၏ လက်ဝေခံများ၏ လှုံ့ဆော်ပေးခြင်းများ လိုက်ပါလုပ်ဆောင်ခြင်း၊ အားပေးကူညီခြင်းများ ပြုလုပ်ခဲ့သူများ စော်ထုတ်အရေးယူခြင်းဖြစ်သည်။

ပြုလုပ်ဆောင်ခဲ့သည့် "May Zin Htun" Facebook အကောင့်ပိုင်ရှင်ဖြစ်သူ မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး အောင်မြင်သစ်မြို့နယ် ခေါ်နား ရက်ကွက်နေ့ ဖေ့ဘွတ်ခ်အား ညနေ ၅ နာရီ မိနစ် ၄၀ တွင်လည်းကောင်း၊ "Direx X Kelly" Facebook အကောင့်ပိုင်ရှင်ဖြစ်သူ စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီး မုံရွာမြို့နယ် ချမ်းမြောက်ချစ်ကွက်ရန် နေအိမ်ခန်းမိုး (၁) ဝမ်းဇွေအား ည ၇ နာရီခွဲတွင်လည်းကောင်း သက်ဆိုင်ရာစစ်ခန်းအသီးသီး၌ တရားသူ့ဆေးခန်းအသီးသီး၌ စစ်ဆေးခံခဲ့ရခြင်းဖြစ်သည်။



# မြန်မာနိုင်ငံ စက်မှုလက်မှုသမိုင်းကို ဝိမုတ္တိအမြင်ဖြင့် လေ့လာခြင်း

--- မောင်စိန်ဝင်း (ညောင်ခါးရှည်) ---

ဝိမုတ္တိဟူသည်မှာ လွတ်မြောက်ခြင်းဟု အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုနိုင်ပါသည်။ သံသရာမှ လွတ်မြောက်ခြင်း၊ ဆင်းရဲခြင်းမှလွတ်မြောက်ခြင်း၊ လောဘ၊ ဒေါသ၊ မောဟတို့မှ လွတ်မြောက်ခြင်း စသည်ဖြင့် အမျိုးမျိုး ဖွင့်ဆိုနိုင်ပါသည်။ မည်မှ အဓိပ္ပာယ် အခြေခံ၍ အသိအမြင်လွှဲယောင်းခြင်း၊ အနောင်အဖွဲ့ကြောင့် ဘက်လိုက်ခြင်း၊ မိမိ၏ ထင်မြင်ယူဆချက်ဖြင့် လိုရာဆွဲရောင်းသောခြင်းများသည် အမှန်တရားနှင့် ကင်းကွာသွားနိုင်ပါသည်။ ထိုသို့သော မှားယွင်းမှုများကို ရှောင်ရှားလျက် အမှန်ကိုအမှန်အတိုင်း ရှုမြင်ခြင်းကို ဝိမုတ္တိအမြင်ဟု ဆိုရပါလျှင် စာရေးသူ၏ ဆောင်းပါးသည် ထိုအမြင်အပေါ်အခြေခံလျက် ရေးသားခြင်းဖြစ်ပါသည်။

စက်မှုဝန်ကြီးဌာနဟူသည်မှာ ဝန်ကြီးဌာနငါးခု ဖြစ်သည့် သတ္တုတွင်းဝန်ကြီးဌာန (၁၉၅၂ ခုနှစ်တွင် စက်မှုလက်မှုနှင့် သတ္တုတွင်းဝန်ကြီးဌာနကို ခွဲထုတ် ဖွဲ့စည်းရာမှ သတ္တုတွင်းဝန်ကြီးဌာန၊ စက်မှုလက်မှု ဝန်ကြီးဌာနများဖြစ်လာပြီး စက်မှုလက်မှုဝန်ကြီး ဌာနသည် ထိုအချိန်မှစ၍ အခြားဌာနများနှင့် ပေါင်းစပ်ဖွဲ့စည်းခြင်းမရှိဘဲ သီးခြားရပ်တည် လာနိုင်ခြင်း)၊ သမဝါယမနှင့် ကျေးလက်ဒေသဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်ရေးဝန်ကြီးဌာန (၁၉၄၇ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီ ၂၅ ရက်တွင် အိမ်တွင်းစက်မှုလက်မှုကော်မတီဝန် ရှင်းအား လွှဲပြောင်းဖွဲ့စည်းခြင်း)၊ စွမ်းအင်ဝန်ကြီး ဌာန (၁၉၈၅ ခုနှစ်တွင် ရေနံနှင့် သဘာဝဓာတ်ငွေ့ လုပ်ငန်းများကို လွှဲပြောင်း၍ ဝန်ကြီးဌာန အသစ် အနေဖြင့် ဖွဲ့စည်းခြင်း)၊ သိပ္ပံနှင့် နည်းပညာဝန်ကြီး ဌာန (ဗဟိုသုတေသနလုပ်ငန်းအဖွဲ့အား ပညာရေး ဝန်ကြီးဌာနသို့ လွှဲပြောင်းပေးရာမှ ၁၉၉၆ ခုနှစ်တွင် နည်းပညာတက္ကသိုလ်၊ ကောလိပ်၊ သိပ္ပံများ တည်သွင်း၍ ဝန်ကြီးဌာနအသစ်အနေဖြင့် ဖွဲ့စည်း ခြင်း)၊ မြန်မာ့စက်မှုဖွံ့ဖြိုးရေးဝန်ကြီးဌာန (၂၀၁၂ ခုနှစ် စက်တင်ဘာ ၅ ရက်နေ့)၊ အိမ်နီးခြားပြည်ထောင်စု အမှတ် (၆/၁၂)၊ အခမဲ့ မြန်မာ့စက်မှုဖွံ့ဖြိုးရေး ဝန်ကြီးဌာနအား ယယုတ်၍ လုပ်ငန်းစိမ်းကိန်းများ အမှတ် (၂) စက်မှုဝန်ကြီးဌာနသို့ သွတ်သွင်းဖွဲ့စည်း ခဲ့ခြင်း စသည်ဖြင့် ဆက်စပ်ဝန်ကြီးဌာနများ၏ ဖွဲ့စည်းပုံစံသည်လည်း ရာစုစီ ဝန်ကြီးဌာနကြီးသုံးခုပင် ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ကြောင်း စက်မှုသမိုင်းကို ဖော်ပြရာတွင် ပြီးပြည့်စုံရန် မလွယ်ကူပါကြောင်း စကားသုံးသုံးချင် ပါသည်။



ပိုးတိုင်းဒေသကြီး ပြုပြင်မှု ဓလေ့ထုံးစံ (ဆင်ဖြူကျွတ်) သကြားစက်ရုံကြီး။

**ဆူးအက်တူးမြောင်း ဖွင့်လှစ်ပြီးနောက်ပိုင်းတွင် ဆန်စပါးတပ်ပို့မှု မြင့်တက်လာမှုကြောင့် မြန်မာသည် ကမ္ဘာ့ထိပ်တန်း ဆန်တင်ပို့ သည့်နိုင်ငံဖြစ်လာသည်။ ၁၈၈၀ ပြည့်နှစ်နောက်ပိုင်းတွင် ဆန်စက်များကို ပြည်တွင်း၌ တည်ဆောက်၍ ကြိတ်ခွဲလာနိုင်ကြောင်း တွေ့ရပါသည်။ ဆန်စက်များအပြင် ၁၈၈၅ မှတိုင်း စတင် တည်ဆောက်ခဲ့သည့် ကျိုက္ခိ သကြားစက်၊ ၁၉၂၅-၁၉၂၆ ခုနှစ်တွင် ဆားဖော်သကြားစက်၊ ၁၉၃၄ ခုနှစ်တွင် နှင်းပူလဲသကြားစက်နှင့် ဓလေ့ထုံးစံသကြားစက်များကို တည်ဆောက်ခဲ့ကြောင်း တွေ့ရပါသည်။**

အနေဖြင့် ဘုရင်ခံအုပ်ချုပ်ရေးကော်မတီ အုပ်ချုပ် ရေး၊ တရားစီရင်ရေးတို့တွင် ပါဝင်ခဲ့၍ မရခဲ့သည့် လည်း (၁၉) ဌာန အုပ်ချုပ်ရေးကော်မတီတွင် တိုင်းပြု ပြည်ပြုလွှတ်တော်များ ပေါ်ပေါက်လာပြီး အုပ်ချုပ် ရေးတွင် နေရာရယူလာနိုင်ခဲ့ကြောင်း တွေ့ရပါ သည်။ ဒေါက်တာဘမော် အစိုးရ ( ၁၉၃၇-၁၉၃၉ )၊ ဦးဖုအစိုးရ ( ၁၉၃၇-၁၉၄၀ )၊ ဦးစောစောစောစော သည် ညွှန်ပေါင်းအစိုးရ ( ၁၉၄၀-၁၉၄၁ ) တို့ လက်ထက်တွင် အခွန်ကော်မရှင်၊ ပြည်ထဲရေးဌာန နှင့် ပညာရေး၊ စိုက်ပျိုးရေး၊ သယံဇာတနှင့်စိုက်ပျိုး ရေး၊ ကျန်းမာရေး၊ သစ်တော စသည့် ဌာနများသည် ဝန်ကြီးဌာနများအနေဖြင့် ပေါ်ပေါက်လာပြီ ဖြစ်သော်လည်း စက်မှုလက်မှုနှင့် သက်ဆိုင်သည့် ဝန်ကြီးဌာနအနေဖြင့် ဖွဲ့စည်းမှုကို မတွေ့ရှိရဘဲ ကျန်ရှိသည့် လက်ထက်အစိုးရ (၁၉၄၀-၁၉၄၅) ကာလ ၁၉၄၁ ခုနှစ် ဩဂုတ်လ ၁ ရက်နေ့တွင် ဖက်ဆစ်ဂျပန်က မြန်မာပြည်ကို အတူအယောင် လွတ်လပ်ရေးပေးပေးပေး အစိုးရအဖွဲ့ကို ဖွဲ့စည်းပေးခဲ့သည့် ဝန်ကြီးဌာန ၁၄ ခုတွင် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးနှင့် စက်မှုလက်မှု ဝန်ကြီးဌာနဟူ၍ စတင်တွေ့ရှိပြီး ယာယီထောက်ကြီး (၁-၈-၁၉၄၁ - ၂၇-၈- ၁၉၄၆) မှာ ဝန်ကြီးဖြစ်လာပါသည်။

ကိုလိုနီခေတ် စက်မှုလက်မှုအခြေအနေ ကိုလိုနီနယ်ချဲ့ခြင်း၏ သဘောတရားမှာ ကိုလိုနီနယ်များမှ ကုန်ကြမ်းများကို နှောင့်နှေးပေးရန် ရယူပြီး စက်ရုံ အလုပ်ရုံများတွင် ကုန်အခြေအမြစ် ထုတ်လုပ်ကာ ထိုနိုင်ငံများသို့ တင်ပို့လျက် အမြတ် များများဖြင့် ရောင်းချနိုင်ရန်ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ကြောင့် ကိုလိုနီနိုင်ငံများတွင် စက်ရုံ အလုပ်ရုံများကို ၎င်းတို့ အကျိုးအတွက် အနည်းငယ်သာ ထုတ်ဝေပေးပြီး စီးပွားရေးလုပ်ငန်း အများစုကို နယ်ချဲ့ကုမ္ပဏီများ ကာသ လွှမ်းမိုးနေရလေ့ရှိပါသည်။ မြန်မာနိုင်ငံကို ကျွန်ုပ်တို့ပိုင်ပိုင်ပိုင်ပိုင်ချိန်တွင် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း အများစုဖြစ်သည့် ဆန်စပါး လုပ်ငန်း၊ ကျောက်မျက်၊ ရေနံနှင့် ကျွန်ုပ်တို့ ထုတ်လုပ်ရလုပ်ငန်း ကုန်သည်နှင့် သယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအများစုကို နယ်ချဲ့ကုမ္ပဏီ များဖြစ်သည့် စတီးဘာရာဗား၊ ဘီအိုစီ၊ ဘုလင်ဂျာပယ် စသည့် အရှေ့အာရှကုမ္ပဏီများက ချုပ်ကိုင်လွှမ်းမိုးခဲ့ပါသည်။ ကိုလိုနီခေတ် အစဦးက ကာလများတွင် ဆန်စပါး စိုက်ပျိုးရေးလုပ်ငန်း အတွက် လုပ်အားပေး ချောလှဲကာသည့် အိန္ဒိယ ကို အလုပ်သမားများကို ဖော်ပြ၍ စိုက်ပျိုးရေးများ တိုးချဲ့လုပ်ကိုင်ခဲ့သည်။ ထွက်ရှိလာသည့် စပါးများ ကို အင်္ဂလန်အထိ တင်ပို့ကြိုက်ခဲ့ပြီး ပြည်တွင်းစစ် ဖြစ်ပွားနေသည့် အမေရိကန်နိုင်ငံအထိ တင်ပို့ ရောင်းချခဲ့ပါသည်။ ဆူးအက်တူးမြောင်း ဖွင့်လှစ်ပြီးနောက်ပိုင်းတွင် ဆန်စပါးတင်ပို့မှု မြင့်တက်လာမှုကြောင့် မြန်မာ သည် ကမ္ဘာ့ထိပ်တန်း ဆန်တင်ပို့သည့် နိုင်ငံဖြစ်လာ သည်။ ၁၈၈၀ ပြည့်နှစ်နောက်ပိုင်းတွင် ဆန်စက်

များကို ပြည်တွင်း၌ တည်ဆောက်၍ ကြိတ်ခွဲလာနိုင် ကြောင်း တွေ့ရပါသည်။ ဆန်စက်များအပြင် ၁၈၈၅ မှတိုင်း စတင် တည်ဆောက်ခဲ့သည့် ကျိုက္ခိသကြားစက်၊ ၁၉၂၅-၁၉၂၆ ခုနှစ်တွင် ဆားဖော်သကြားစက်၊ ၁၉၃၄ ခုနှစ်တွင် နှင်းပူလဲသကြားစက်နှင့် ဓလေ့ထုံးစံသကြားစက်များကို တည်ဆောက်ခဲ့ ကြောင်း တွေ့ရပါသည်။ ထို့အပြင် ရေနံချောင်း ရေနံမြေ (၁၈၈၅)၊ ချောက်-လမ်းရွာ ရေနံမြေ (၁၉၀၁)၊ တန်းဂုံးဂုံး ရေနံမြေ (၁၉၀၅)၊ ဒဟတ်လ်ဇန်ရန်မြေ (၁၉၀၁)၊ ရေနံမှ ရေနံမြေ (၁၉၂၅) တို့မှ ထွက်ရှိလာသည့် ရေနံစိမ်းကို ပထမပိုင်းတွင် အိန္ဒိယအထိ တင်ပို့ချက်လုပ်ရာမှ နောက်ပိုင်းတွင် သန်လျင်ရေနံချက်စက်ရုံ တည်ဆောက်၍ ပိုက်လိုင်းများ သွယ်တန်းလျက် ချက်လုပ်လာနိုင်ကြောင်း တွေ့ရပါသည်။ မြန်မာနိုင်ငံမှ ထွက်ရှိသည့် ကျွန်ုပ်တို့၏ ပြည်တွင်း၌ သစ်တောကျင်း၊ တည်ထောင်လျက် ခွဲသား များပြုလုပ်၍ ခရီးသည်နှင့် ကုန်သွယ်ရေးများ တည်ဆောက်ခဲ့ရာ ဒလသဘောကျင်း (၁၈၅၂)၊ ရတနာပုံသဘောကျင်း (၁၈၆၄)၊ စစ်တွေသဘော ကျင်း (၁၉၀၈)၊ မော်လမြိုင် သဘောကျင်း (၁၉၀၄) တို့အတွက် မော်လမြိုင်သဘောကျင်းဟု တစ်ချိန်က နာမည်ကြီးခဲ့သည်။ ထို့အပြင် နယ်ချဲ့အစိုးရသည်

ပြည်တွင်းမှထွက်ရှိသည့် ကုန်ပစ္စည်းများကို ဖျော့နှုန်းသက်သာစွာဖြင့် သယ်ယူပို့ဆောင်နိုင်ရေး အတွက် ရန်ကုန်-ပြည် မီးရထားလမ်းကို ၁၈၈၇ ခုနှစ်တွင် ဖွင့်လှစ်ခဲ့ပြီး မန္တလေး-လားရှိုး မီးရထား လမ်းကို ၁၉၀၃ ခုနှစ်တွင် ဖွင့်လှစ်နိုင်ခဲ့ကြောင်း သိရပါသည်။ ထိုသို့ စက်ရုံ အလုပ်ရုံများ ပြည်တွင်း၌ တည်ဆောက်မှုများ ရှိသော်လည်း ထူးခြားချက် တစ်ရပ်အနေဖြင့် လွတ်လပ်ရေးမတိုင်မီ ကာလအထိ ချည်ထည်စက်ရုံများ ပြည်တွင်း၌ တည်ဆောက် ခဲ့သည်ကို တွေ့ရခြင်း ဖြစ်ပါသည်။ အုပ်ချုပ်သူ လက်ထက်စားနှင့် အထက်တန်းလူများအတွက် ပြည်ပမှ တင်သွင်းသည့် အဝတ်အထည်များက နေရာယူခဲ့ကြပြီး မြန်မာတိုင်းရင်းသားအများစုမှာ ပြည်တွင်း ရိုးရာရက်ကန်းလုပ်ငန်းများမှ ထွက်ရှိလာ သည့် အဝတ်အထည်များကိုသာ အားထား၍ သုံးစွဲ ဝတ်ဆင်ကြပါသည်။ အမေရိကန် ရက်ကန်းလုပ်ငန်း ပြည်တွင်း မစ္စတာဆောင်းဒါက လွန်းပြုလက်အတိုက် အင်္ဂလန်မှ ရယူအသုံးပြုလာနိုင်သဖြင့် ရက်ကန်း လုပ်ငန်းများ တိုးတက်လာပြီး မြန်မာ့ရက်ကန်း ပြည်တွင်း ဖွံ့ဖြိုးတက်ရှိခဲ့သဖြင့် အောင်မြင်စွာ များစွာရရှိခဲ့သည်။

ကိုလိုနီခေတ်စဦးတွင် မြန်မာနိုင်ငံမှာ အိန္ဒိယနိုင်ငံ၏ ပြည်နယ်တစ်ခုဖြစ်သည့် အားလျော်စွာ အိန္ဒိယနိုင်ငံ၏ ဥပဒေများအတိုင်း လိုက်နာ ကျင့်သုံးခဲ့ရပြီး ၁၈၈၀ ခုနှစ် စက်မှုလုပ်ငန်းပွင့်စေ တွင် အလုပ်သမား ၂၀ ဦးထက်မနည်း ပါဝင် လုပ်ကိုင်၍ စာမျက်နှာ ၁၇ သို့

ကိုလိုနီခေတ် စက်မှုလက်မှုအခြေအနေ ကိုလိုနီနယ်ချဲ့ခြင်း၏ သဘောတရားမှာ ကိုလိုနီနယ်များမှ ကုန်ကြမ်းများကို နှောင့်နှေးပေးရန် ရယူပြီး စက်ရုံ အလုပ်ရုံများတွင် ကုန်အခြေအမြစ် ထုတ်လုပ်ကာ ထိုနိုင်ငံများသို့ တင်ပို့လျက် အမြတ် များများဖြင့် ရောင်းချနိုင်ရန်ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ကြောင့် ကိုလိုနီနိုင်ငံများတွင် စက်ရုံ အလုပ်ရုံများကို ၎င်းတို့ အကျိုးအတွက် အနည်းငယ်သာ ထုတ်ဝေပေးပြီး စီးပွားရေးလုပ်ငန်း အများစုကို နယ်ချဲ့ကုမ္ပဏီများ ကာသ လွှမ်းမိုးနေရလေ့ရှိပါသည်။ မြန်မာနိုင်ငံကို ကျွန်ုပ်တို့ပိုင်ပိုင်ပိုင်ပိုင်ချိန်တွင် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း အများစုဖြစ်သည့် ဆန်စပါး လုပ်ငန်း၊ ကျောက်မျက်၊ ရေနံနှင့် ကျွန်ုပ်တို့ ထုတ်လုပ်ရလုပ်ငန်း ကုန်သည်နှင့် သယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအများစုကို နယ်ချဲ့ကုမ္ပဏီ များဖြစ်သည့် စတီးဘာရာဗား၊ ဘီအိုစီ၊ ဘုလင်ဂျာပယ် စသည့် အရှေ့အာရှကုမ္ပဏီများက ချုပ်ကိုင်လွှမ်းမိုးခဲ့ပါသည်။ ကိုလိုနီခေတ် အစဦးက ကာလများတွင် ဆန်စပါး စိုက်ပျိုးရေးလုပ်ငန်း အတွက် လုပ်အားပေး ချောလှဲကာသည့် အိန္ဒိယ ကို အလုပ်သမားများကို ဖော်ပြ၍ စိုက်ပျိုးရေးများ တိုးချဲ့လုပ်ကိုင်ခဲ့သည်။ ထွက်ရှိလာသည့် စပါးများ ကို အင်္ဂလန်အထိ တင်ပို့ကြိုက်ခဲ့ပြီး ပြည်တွင်းစစ် ဖြစ်ပွားနေသည့် အမေရိကန်နိုင်ငံအထိ တင်ပို့ ရောင်းချခဲ့ပါသည်။ ဆူးအက်တူးမြောင်း ဖွင့်လှစ်ပြီးနောက်ပိုင်းတွင် ဆန်စပါးတင်ပို့မှု မြင့်တက်လာမှုကြောင့် မြန်မာ သည် ကမ္ဘာ့ထိပ်တန်း ဆန်တင်ပို့သည့် နိုင်ငံဖြစ်လာ သည်။ ၁၈၈၀ ပြည့်နှစ်နောက်ပိုင်းတွင် ဆန်စက်





# မောတောင်ကုန်သွယ်ရေးစခန်းမှ ငါးမျိုးစုံ၊ ရေထွက်ကုန်နှင့် ကြက်သွန်နီအဓိကတင်ပို့

မောတောင်ကုန်သွယ်ရေးစခန်းအနေဖြင့် ၂၀၂၄ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီ ၃ ရက်မှ ၇ ရက်အထိ ပို့ကုန်တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁ သိန်း ၄၀၅၅ သန်း၊ သွင်းကုန် တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁ သိန်း ၅၂၃၂ သန်း စုစုပေါင်းကုန်သွယ်မှုပမာဏ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁ သိန်း ၄၃၃၃ သန်း ကုန်သွယ်မှုအစဉ်ရက် နိုင်ခဲ့သည်။

မောတောင်ကုန်သွယ်ရေးစခန်းမှ ဇန်နဝါရီလ ၃ ရက်မှ ၇ ရက်အထိ အဓိကတင်ပို့ခဲ့သော ကုန်ပစ္စည်းများမှာ ငါးမျိုးစုံ ၃၁၂ တန်၊ ချင်းအု (အရှင်) ၈ သိန်း ၄ တန်၊ ရွှံ့ကတန်း (အရှင်) ၅ သိန်း ၄ တန်၊ ကတန်း (အဆာ) ၁ သိန်း ၅ တန်၊ ရေခဲဆာသန့်

၁ တန်း၊ ရေပျံပစ္စန် ၁ သိန်း ၁ တန်း၊ ကျောက်ပစ္စန် (အရှင်) ၁ သိန်း ၀၄ တန်း၊ ပုစွန်ငါးပိ ၅ သိန်း ၂ တန်း၊ ငှက်ဖျော သီး ၁၀၀ တန်၊ ငရုတ်သီးစိမ်း ၁၉၅ သိန်း ၁ တန်း၊ ကြက်သွန်နီ ၆၆ တန်း၊ ခန့်ဖက် ၁၂ တန် တင်ပို့နိုင်ခဲ့ပြီး အဓိကတင်ပို့ခဲ့သော ကုန်ပစ္စည်း များမှာ သစ်သီး ၈၉၅ သိန်း ၅ တန်း၊ ငါးသေတ္တာဘူးခွံ ၅ တန်နှင့် ကြေးပြား ၈၀၀ စတုရန်းမီတာ၊ တန်ဖိုး ကုန်ဒေါ်လာ ၁ သိန်း ၀၂ သန်းဖြစ်သည်။

၇-၁-၂၀၂၄ ရက်နေ့ ပြင်ပငွေလဲနှုန်းမှာ မြန်မာ့ ငွေကျပ် တစ်သိန်းလျှင် ၁၀၀၅ ကျပ်သာ ဖြစ်ခဲ့ပြီး မြန်မာငွေကျပ် ၉၈ သိန်း ၅၅ ကျပ်ခန့်ရှိကြောင်း သိရသည်။



## ကျောင်းကုန်သွယ်ရေးစခန်းမှ ကုန်သွယ်မှုကုန်ဒေါ်လာ ငါးသန်းကျော် ဆောင်ရွက်

ကျောင်းကုန်သွယ်ရေးစခန်းမှ အနေဖြင့် ဇန်နဝါရီ ၃ ရက်မှ ၇ ရက် အတွင်း ပို့ကုန်တန်ဖိုး အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၄ သိန်း ၄၅၂ သန်းနှင့် သွင်းကုန်တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁ သိန်း ၅၂၇ သန်းဖြစ်ပြီး စုစုပေါင်း ကုန်သွယ်မှုပမာဏ ၅ သိန်း ၉၇၉ ဒေါ်လာသန်းဖြစ်ခဲ့သည်။

အများဆုံး တင်ပို့သည့် ပို့ကုန် ပစ္စည်း ၁၀ မျိုးမှာ ဆီအုန်း ၂၀၈ တန်း၊ ဆီအုန်းအမေရိကန် ဒေါ်လာ ၂၀၀၀၀၀၊ ဆီအုန်းဖုန်ပစ်ရည် ၂၉ တန်၊ တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃၀၀၀ သိန်း ၀၀၊ ငါးမွေးလျှာ ၁၆ သိန်း ၉၄၀ တန်း၊

တန်ဖိုးအမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၈၉၇၂ သိန်း ၈၀၊ ပလာစတစ်ငါး ၁၀၈ သိန်း ၄၈၀ တန်း၊ တန်ဖိုးအမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၅၄၅၄၄ သိန်း ၀၀၊ ငါးပိစိမ်း ၂၅ သိန်း ၆၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုးအမေရိကန် ဒေါ်လာ ၂၂၅၅၅၅ သိန်း ၀၀၊ စက်ကလပ်ငါး ၁၀ သိန်း ၅၂၀ တန်း၊ တန်ဖိုးအမေရိကန် ဒေါ်လာ ၃၀၄၄၄ သိန်း ၈၀၊ ပလာစတစ် ငါး ၂၆ သိန်း ၄၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၅၈၇၂ သိန်း ၀၀၊ ငော့ငါးငါး ၅၄ သိန်း ၂၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၄၅၃၃၅ သိန်း ၀၀၊ ငါးပိကင် ၁၆၇ သိန်း ၇၄၀ တန်း၊ တန်ဖိုးအမေရိကန်ဒေါ်လာ

၅၅၀၀၀ သိန်း ၀၀၊ ဖိနပ်အရေအတွက် ၁၈၀၀၀၀ ရန်၊ တန်ဖိုးအမေရိကန် ဒေါ်လာ ၂၂၀၀၀ သိန်း ၀၀၊ ကား တာယာ အရေအတွက် ၁၉၅၅၅ လုံး၊ တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၇၀၀၀၀ သိန်း ၀၀၊ စက်နှင့် စက်ပစ္စည်းအရ အတွက် ၁၀၄ ခု၊ တန်ဖိုးအမေရိကန် ဒေါ်လာ ၂၅၀၀၀ သိန်း ၀၀ နှင့် လစာစစ်ရေးလုံး ၁၄ တန်း၊ တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၅၀၀၀ သိန်း ၀၀ တို့ဖြစ်သည်။

၈-၁-၂၀၂၄ ရက်နေ့ ပြင်ပငွေလဲနှုန်းမှာ မြန်မာ့ငွေကျပ် တစ်သိန်းလျှင် ၁၀၂၀ သိန်း ၄၄ ကျပ်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ DOT (ကျောင်းကုန်)

## ကျောက်ဆည်ခရိုင်အတွင်း ပဲကြီးသီးနုများ စိုက်ပျိုးလျက်ရှိ

မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး ကျောက်ဆည်ခရိုင်တွင် သီးနှံမျိုးစုံ စိုက်ပျိုးလျက်ရှိသည့်အနက် ပဲကြီးသီးနု ကိုလည်း ယခုမြေများတွင် အများဆုံးစိုက်ပျိုး လျက်ရှိရာ ခရိုင်အတွင်း ယခုအချိန်အထိ ပဲကြီး စိုက်ကပ် ၃၅၀၀ ဧက စိုက်ပျိုးပြီးဖြစ်ကြောင်း၊ မြို့နယ် အလယ်ပိုင်းဒေသရှိ စိုက်ကပ်များအနေဖြင့် ကျောက် ဆည်မြို့နယ်တွင် ၁၃၅၀ ဧကနှင့် မြစ်သာမြို့နယ်တွင် ၂၄၀၀ ဧက စိုက်ပျိုးထားရှိကြောင်း သိရသည်။

ကျောက်ဆည်မြို့နယ်အတွင်း ပဲကြီးသီးနု အများဆုံးစိုက်ပျိုးသော ကျေးရွာများမှာ ရဲကြီး ကျေးရွာ၊ အရှေ့သေပြောင်းရွာ၊ ဆင်ဖြူကျွန်းကျေးရွာနှင့် မြစ်သာမြို့နယ်တွင် ရိုးကန်ရွာ၊ ရစ်ကန်ရွာနှင့် သောင်ဝန်းကျေးရွာများတွင် အများဆုံး စိုက်ပျိုးကြ ပြီး အချို့ဒေသများတွင် ပဲကြီးသီးနုကို ဆောင်း နှစ်ဖြင့်စေ့စိုက် သီးထပ်သီးညှပ်စေ့ စိုက်ပျိုးကြ ကြောင်း၊ ပဲကြီးစိုက်ပျိုးရေးတွင် တစ်ဧကအနံကျ စိုက်အနေဖြင့် မြို့နယ်အားလုံးလှည့်လည်အောင် စုစုပေါင်း ကုန်ကျစရိတ် ကျပ် ၅ သိန်းခန့် ကုန်ကျ ကြောင်း၊ ပဲကြီးအစိုသီးနုကို ဖေဖော်ဝါရီလနှင့် မတ်လများတွင် ရိုတ်သိမ်းနိုင်ပြီး ပဲကြီး အခြောက်သီးနုကို ဧပြီလတွင် ရိုတ်သိမ်းနိုင်မည် ဖြစ်ကြောင်း၊ ပဲကြီးသီးနု ထွက်ပေါ်ချိန်တွင် မြေနှုန်း များကောင်းမွန်ပါက တောင်သူများအကျိုးအမြတ် ပိုမိုရရှိနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ပဲကြီးစိုက်တောင်သူ တစ်ဦးလုံးထပ် သိရသည်။ DOCA (မန္တလေး)

## ပုဂံကျွန်းကုန်စည်ခိုင်းသို့ နှမ်းသီးနုများဝင်ရောက်၍ ဈေးကောင်းရ

မကွေးတိုင်းဒေသကြီး ပုဂံကျွန်းကုန်စည် ခိုင်းသည့် စီးပွားရေးအချက်အချာကျပြီး နယ်ပေါင်းစုံမှ လယ်ယာထွက်ကုန် သီးနှံများ ဝင်ရောက်ကြောင်း အထောက်အကူပြု

ဖြစ်လျက်ရှိကြောင်း၊ ပုဂံကျွန်းခရိုင်၊ ပုဂံကျွန်းမြို့နယ်အတွင်းရှိ ကံတော်၊ ကံလှ၊ တွင်းမ၊ ဒဟက်ခြောက်၊ အိုးရေ၊ ခြောက်တောင်၊ ကျွဲတံ၊ ပန်းတိုင်၊ မြေ

ရွာများနှင့် ဂန့်ဂေါင်းရိုးများတွင် နှမ်း သီးနှံများကို သီးထပ်အဖြစ် အဓိက စိုက်ပျိုးကြပြီး စိုက်ပျိုးထွက်ရှိသော နှမ်းအမျိုးအစားများဖြစ်သည့် နှမ်းဝါ၊ နှမ်းနီ၊ နှမ်းနက်၊ နှမ်းညို၊ နှမ်းဖြူနှင့် နှမ်းနက် (စမ့်)များ ပုဂံကျွန်းကုန်စည်ခိုင်း သို့ ဝင်ရောက်၍ အရောင်းအဝယ်ဖြစ် လျက်ရှိကြောင်း သိရသည်။

၂၀၂၄ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ ပထမ ပတ်တွင် ပုဂံကျွန်းကုန်စည်ခိုင်းအရောင်း အဝယ်ဖြစ်လျက်ရှိသော နှမ်းအမျိုး အစားများမှာ နှမ်းနက်စမ့်(ရှယ်)၊ နှမ်း



## လွယ်ကူလျယ်ကုန်သွယ်ရေးစခန်း၏ ကုန်သွယ်မှုအခြေအနေ

လွယ်ကူလျယ်ကုန်သွယ်ရေးစခန်း အနေဖြင့် ဇန်နဝါရီ ၃ ရက်မှ ၇ ရက်အတွင်း ကုန်သွယ်မှု ဆောင်ရွက်နိုင်ခဲ့ ဆိုက်တွဲ ၁၆၂ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၇၀ ဒေါ်လာသန်း၊ တစ်သွင်းကုန်ပျာ ၂၅၃၂ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၆၁ ဒေါ်လာသန်း၊ ဖရဲသီး ၂၀၇၉၂ သိန်း ၅၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၁၀ ဒေါ်လာသန်း၊ သဘားမွှေး ၅၅၆၂ သိန်း ၁၄၄ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၁၂၁ ဒေါ်လာ သိန်း၊ ကြဲ ၇၅၅၂ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၂၅ ဒေါ်လာသန်း၊ ကျောက်ကောင်း ၁၂ သိန်း ၉၅၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၁၀ ဒေါ်လာသန်း၊ ပဲပဲညှပ် ၁၃၅ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၀၅ ဒေါ်လာသန်း၊ ပဲတီစိမ်း ၁၆၂ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၀၅ ဒေါ်လာသန်း၊ စွန်ကောက် ၂၅ သိန်း ၀၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၀၅ ဒေါ်လာသန်း၊ သီပေါနှင့် ဓနု ၄၄၄ သိန်း ၂၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၂၆၆

ဒေါ်လာသန်း၊ မြေပဲအိမ် ၆၆ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၇၀ ဒေါ်လာသန်း၊ နှမ်း ၆၄ သိန်း ၄၅၉ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၈၉ ဒေါ်လာသန်း၊ ကြက်သွန်နီ ၈၄ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၉၉ ဒေါ်လာသန်း၊ ငရုတ်ဆော့ ၈ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၀၀ ဒေါ်လာသန်း၊ စက္ကူကြေး ၁၄ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၀၄ ဒေါ်လာ သန်းနှင့် ကော်ဖီစိမ်း ၁၇ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၀၅ ဒေါ်လာသန်း တင်ပို့နိုင် ခဲ့သည်။

သွင်းကုန်ပိုင်းတွင် ဆောင်းပဲပစ္စည်း ၃၃၅၀၀၀ ခု၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၄၀ ဒေါ်လာ သန်း၊ စက္ကူလိပ် ၁၄ သိန်း ၅၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၀၇ ဒေါ်လာသန်း၊ ကော်ဖီစု ၃၃ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၀၅ ဒေါ်လာ သန်း၊ ဂျပ်ဝတ် ၁၅၀ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၄၄ ဒေါ်လာသန်း၊ ထွန်စက် ၅ စီး၊

တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၄၅ ဒေါ်လာသန်း၊ ဝိနီအိတ် ၅၂ သိန်း ၅၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၄၂ ဒေါ်လာသန်း၊ ဓာတ်ဘူး ၁၄၄၀၀၀ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၀၀ ဒေါ်လာသန်း၊ စောင် ၉၆၂ သိန်း ၅၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၅၄ ဒေါ်လာသန်း၊ ပန်ကံ/ Air Con ၇၃၂ ခု၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၀၉ ဒေါ်လာသန်း၊ မင်ရည် ၃၃ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၃၃ ဒေါ်လာသန်း၊ သိုက်/သံချောင်း ၈၇ သိန်း ၀၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၆၀ ဒေါ်လာသန်း၊ လတ်တစ်စာစိတ် ၁၇ သိန်း ၅၀ တန်း၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၀၆၁ ဒေါ်လာသန်း၊ ကုန်နီ ၄၅၇ သိန်း ၇၀ တန်း၊ ကုန်ညှပ် ၈၄၅ ခု၊ တန်ဖိုး ၁ သိန်း ၅၅၂ ဒေါ်လာသန်း တင်ပို့နိုင်ခဲ့သည်။

လွယ်ကူလျယ်ကုန်သွယ်ရေးစခန်းအနေဖြင့် ၇-၁-၂၀၂၄ ရက်နေ့ တွင် တစ်သိန်းလျှင် ၄၆၅၅ ကျပ်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ DOT (လွယ်ကူလျယ်)







































❖ စိုက်ပျိုးမြေများကို အခြားနည်းများဖြင့် သုံးစွဲ လျက်ရှိခြင်းကြောင့် နိုင်ငံ၏စိုက်ပျိုးရေး လုပ်ငန်းများအတွက် ထိခိုက်မှုများဖြစ်ပေါ် လျက်ရှိကြောင်း...

❖ မြေအသုံးချမှုနှင့်ပတ်သက်၍ ဥပဒေနှင့်အညီ မှန်မှန်ကန်ကန် ဆောင်ရွက်ကြရမည်ဖြစ်ပြီး ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ စိစစ်ကြပ်မတ် ထိန်းသိမ်းဆောင်ရွက်သွားရန်လို...

(နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ငံတော်ဝန်ကြီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်၏ ၂၀၂၃ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ ၈ ရက်နေ့တွင် ပြည်ထောင်စုအဆင့် ပုဂ္ဂိုလ်များနှင့် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာနများမှ တာဝန်ရှိသူများနှင့် တွေ့ဆုံအမှာစကားပြောကြားမှု ကောက်နုတ်ချက်)

### နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ ဦးတည်ချက် (၉) ရပ်

၁။ နိုင်ငံရေး

- (က) စစ်မှန်၍ စည်းကမ်းပြည့်ဝသော ပါတီစုံဒီမိုကရေစီ စနစ်ခိုင်မာစေရေးနှင့် ဒီမိုကရေစီနှင့် ဖက်ဒရယ်စနစ်ကို အခြေခံသည့် ပြည်ထောင်စုကို တည်ဆောက်နိုင်ရေး။
- (ခ) တစ်နိုင်ငံလုံး ထာဝရငြိမ်းချမ်းရေးရရှိရေးအတွက် တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ် (NCA) ပါအတိုင်း အလေးထားလုပ်ဆောင်ရေး။
- (ဂ) ပြည်သူလူထု၏ လူမှုစီးပွားဘဝ လုံခြုံရေးအတွက် ပြည်ထောင်စုတစ်ဝန်းလုံး တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးနှင့် တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး အပြည့်အဝရရှိစေရန် အလေးထားလုပ်ဆောင်ရေး။

၂။ စီးပွားရေး

- (က) တိုင်းပြည်သာယာပြောရေးနှင့် စားရေရိက္ခာဖူလုံရေးတို့အတွက် တိုင်းရင်းသားပြည်သူတစ်ရပ်လုံးနှင့် အကျိုးပိုင်သော စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကို ဆော်ဖီစနစ်စနစ်များဖြင့် တိုးတက်အောင်ဆောင်ရွက်ပြီး အခြားစီးပွားရေး ကဏ္ဍများကိုလည်း ဘက်စုံဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်အောင် တည်ဆောက်ရေး။
- (ခ) တိုးတက်ကောင်းမွန်လာသည့် စီးပွားရေးမောင်းနှင်အားကို မထွိုင်ပြု၍ MSME စက်မှုလုပ်ငန်းများကို အားပေးဆောင်ရွက်ကာ ပို့ကုန်ကဏ္ဍဖြင့် တင်ပို့ရေး။
- (ဂ) ပြည်တွင်းစားသုံးဆီ ဖူလုံရေးအတွက် ဆီထွက်သီးနှံ စိုက်ပျိုးမှုကို အားပေးမြှင့်တင်ပြီး ပန်းတိုင်ရည်မှန်းချက်အတိုင်း ထွက်ရှိအောင် ဆောင်ရွက်၍ နိုင်ငံအတွင်း ဖူလုံမှုမှ မှာသည် ပြည်ပသို့တင်ပို့နိုင်သည်အထိ ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရေး။

၃။ လူမှုရေး

- (က) တစ်နိုင်ငံလုံး အသိပညာ အတတ်ပညာ မြှင့်တင်တိုးတက်စေရေး၊ ကုန်ထုတ်လုပ်မှု အထောက်အကူပြု ပညာရှင်များ ထွန်းကားလာစေရေးအတွက် လူတိုင်းလက်လှမ်းမီသည့် ဘက်စုံပညာရေးစနစ်ကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရေး။
- (ခ) တစ်မျိုးသားလုံး သက်ရှည်ကျန်းမာကြံ့ခိုင်ရေးအတွက် ပြည်သူ့အားလုံး အကျိုးဝင်ပညာ ကျန်းမာရေးကဏ္ဍနှင့် အားကစားကဏ္ဍ မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်ရေး။
- (ဂ) နိုင်ငံ၏ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်များ၌ လူငယ်များ အနေဖြင့် အဓိကစွမ်းအားစုအဖြစ် ပါဝင်နိုင်ရေး ဗဟုဝါဒတန်နှင့် ပြည့်စုံသောလူငယ်များဖြစ်စေရန် လူငယ်ကဏ္ဍကို မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်ရေး။

### ငွေကြေးအရင်းအနှီး လိုအပ်နေသော ဆီစက်ပိုင်ရှင်များသို့ အသိပေးကြေညာချက်

၁။ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ၏ လမ်းညွှန်မှုဖြင့် ဆီစက်လုပ်ငန်းများ ဖွံ့ဖြိုးရေး ချေးငွေစီမံခန့်ခွဲမှုအဖွဲ့သည် ပြည်တွင်းရှိ ဆီစက်များသို့ အဆင့်မီစက်ပစ္စည်းများ တိုးချဲ့တပ်ဆင်ခြင်း၊ အဆင့်မြှင့်တင်ခြင်း၊ ခေတ်မီဆီစက်အသစ်များ ထပ်မံတည်ဆောက်ခြင်းနှင့် လုပ်ငန်းသုံး ရင်းနှီးလည်ပတ်ငွေလိုအပ်ချက်များအတွက် နိုင်ငံစီးပွားဖြင့်တင်ရေချိန်ပုံစံမှ မတည့်ထွေထွေထားသည့် ဆီစက်လုပ်ငန်းများ ဖွံ့ဖြိုးရေးချေးငွေရန်ပုံငွေမှ အတိုးနှုန်းသက်သာမှုရှိသော ချေးငွေများကို ထုတ်ချေးပေးလျက်ရှိပါသည်။

၂။ ဆီစက်လုပ်ငန်းများဖွံ့ဖြိုးရေးချေးငွေကို အောက်ပါအချက်များနှင့် ညီညွတ်ပါက လျှောက်ထားနိုင်ပါသည် -

- (က) လက်ရှိလုပ်ငန်းလည်ပတ်လုပ်ကိုင်နေသော ဆီစက်ဖြစ်ရမည်။
- (ခ) လုပ်ငန်းအမည်ပေါက် လိုင်စင် (သက်တမ်းရှိ) ရရှိရမည်။
- (ဂ) ချေးငွေအတွက် အာမခံအဖြစ် အမည်ပေါက်ပိုင်ဆိုင်သော မရွေ့မပြောင်းနိုင်သည့်ပစ္စည်းများ၊ လယ်ယာမြေလုပ်ပိုင်ခွင့်လက်မှတ် ပုံစံ(၇) ပေးအပ်နိုင်ရမည်။
- (ဃ) နိုင်ငံပိုင်ဘဏ်များနှင့် ပုဂ္ဂလိကဘဏ်များတွင် လက်ရှိ

ချေးငွေရယူထားသူများအနေဖြင့် ဆီစက်ဖွံ့ဖြိုးရေး ချေးငွေရယူလိုပါက သီးခြားအာမခံ တင်သွင်းနိုင်မှသာ လျှောက်ထားနိုင်ပါသည်။

(င) FDA လက်မှတ်ရရှိပြီးသူ၊ အသေးစားစက်မှုလုပ်ငန်းမှတ်ပုံတင်လက်မှတ်ရရှိပြီးသူ၊ သက်ဆိုင်ရာဒေသရှိ ဆီစက်ပိုင်ရှင်များအသင်း၊ ဆီကုန်သည်နှင့် ဆီစက်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်းတို့ ဆီစက်လုပ်ငန်းရှင်များအား ဦးစားပေးစဉ်းစားမည်။

စာမျက်နှာ ၉ ကော်လံ ၁ ❖

### မြန်မာ MMA ဖိုက်တာ ဂျီရူအာပန်နှင့် ဘရဇီးဖိုက်တာ ထိုးသတ်မည်



ရန်ကုန်၊ ဇန်နဝါရီ ၈ နာမည်ကြီးတိုက်ခိုက်ရေး အဖွဲ့အစည်းဖြစ်သော UFC နှင့်လက်တွဲထားသည့် မြန်မာ MMA ဖိုက်တာ ဂျီရူအာပန်သည် ဘရဇီးနိုင်ငံသား ဖိလစ်ဘိုတွနက်စ်နှင့် ထိုးသတ်မည်ဖြစ်သည်။

ဇန်နဝါရီ ၁၃ ရက် (မြန်မာစံတော်ချိန် ဇန်နဝါရီ ၁၄ ရက်) နံနက်အစောပိုင်းတွင် ကျင်းပမည့် UFC Fight Night ဖြင့်ပွဲတွင် ဂျီရူအာပန်၏ ပွဲစဉ်ပင်လယ်ပွဲဖြစ်သည်။ ဖိလစ်ဘိုတွနက်စ်သည် စာမျက်နှာ ၁၂ ကော်လံ ၁ ❖



### အခွင့်အရေးအသုံးမချနိုင်မှုကြောင့် လီဟာပူကို ဝိုင်းပြတ်ရှုံးပြီး အက်စ်အေဖလားပြိုင်ပွဲမှ အာဆင်နယ် ထွက်ခွဲရ

အက်စ်အေဖလား တတိယအဆင့်မှ အကောင်းဆုံး နောက်တစ်ဆင့် တက်လှမ်းနိုင်ရေးအတွက် ပွဲစဉ်တစ်ပွဲဖြစ်သည့် အာဆင်နယ်နှင့် လီဟာပူအသင်း အိမ်ရင် အာဆင်နယ်အသင်းရော ဧည့်သည် လီဟာပူအသင်းက အကြိတ်အနယ်ကစား လာသည့်အတွက် ပွဲမှာ မြိုင်မြိုင်ဆိုင်ဆိုင်ဖြင့် ပြိုင်ဆိုင်မှု ပြင်းထန်ခဲ့သည်။ ပွဲချိန်အများစုကို အာဆင်နယ်အသင်းက ထိန်းချုပ်ကစားနိုင်ခဲ့ပြီး ကစားခဲ့ပြီး ပရိသတ် ၅၈၀၀၀ ကျော် လာရောက်ကြည့်ရှုခဲ့သည်။

စာမျက်နှာ ၁၂ ကော်လံ ၃ ❖

ယနေ့ သတင်းအညွှန်း

မော်ဟာနိုင်ငံ၌ ကာလမ်းရောဂါဖြစ်ပွားမှု သေဆုံးသူ ၂၂၂ ဦးအထိ တိုးလာ

နိုင်ငံတကာသတင်း စာ ၁၃

အကြမ်းဖက်အုပ်စုအဖြစ် ကြေညာထားသော CRPH၊ NUG နှင့် ၎င်းတို့၏ လက်ဝဲခံများ၏ လှုံ့ဆော်၊ ဝါဒဖြန့်ခြင်းများ လိုက်ပါလုပ်ဆောင်ခြင်း၊ အားပေးကူညီခြင်းများ ပြုလုပ်ခဲ့သူများ ဖော်ထုတ်အရေးယူ

ပြည်တွင်းသတင်း စာ ၁၅